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این روزنامه صبح ایران در  را  فسادی  هرکس  کرد:  اعلام  دارایی  و  اموراقتصادی  وزیر   
وزارتخانه افشا کند که منتهی به صدور حکم علیه فاسد شود، افشا 
کننده فساد جایزه دریافت می کند. »فرهاد دژپسند« صبح سه شنبه 
در نود و یکمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
با اشاره به روز جهانی مبارزه با فساد گفت: فساد موریانه است، پیدا 
کردنش ساده نیست و هم اساس را دچار سستی و ویرانی می کند. 
یبن احساس فساد و خود فساد فاصله وجود دارد و این احساس فساد 
است که ایران را با مخاطره رو به رو کرده است. به گفته وی برخی دلال ها 
حداقل در حوزه کاری این وزارتخانه، با دامن زدن به ادراک بد به

رییس مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه منفی بافی برای کشور 
سَم است و نباید آیه یاس بخوانیم، گفت: در شرایط کنونی تحریم و 
فشار اقتصادی ظالمانه دشمنان باید با کار بیشتر بر مشکلات فائق 
بیایم نه اینکه دل مردم را خالی کنیم. علی لاریجانی روز سه شنبه در 
جریان افتتاح ۵۵ طرح آبرسانی و روستایی استان کرمانشاه در مسجد 
روستای »قمشه سید یعقوب« بخش ماهیدشت شهرستان کرمانشاه 
افزود: ملت ما در شرایط سخت با استقامت تحریم های دشمنان را 
شکستند. او راه غلبه بر مشکلات کشور را وفاق، وحدت و هم افزایی 

دانست و گفت: منفی بافی و آیه یاس خواندن ثمری برای منافع ملی

وزیر امور اقتصاد و دارایی:

فساد را افشا کنید، جایزه بگیرید
علی لاریجانی: 

منفی بافی برای کشور سَم است
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رییس جمهوری با اشاره به حوادث اخیر :

استانداران به خانواده های 
آسیب دیده سرکشی ودلجویی کنند

معاون اول رییس جمهوری:

باید هزینه فساد را بالا ببریم 
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معاون اول رئیس جمهور گفت :باید با همراهی و همکاری قوای سه گانه، نهاد ها و تشکل های مردمی کاری کنیم که هزینه فساد 
را در کشور بالا ببریم تا سوء استفاده و تخلف برای مفسدین پرهزینه باشد. اسحاق جهانگیری در جلسه هم اندیشی جمعیت ها 
و تشکل های مردم نهاد در حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی و ارتقاء سلامت اداری شب گذشته، با اشاره به اینکه حساسیت افکار 
عمومی جامعه نسبت به فساد و نیز وجود اراده جدی برای مقابله با فساد در رأس نظام اظهار داشت: بایدبا همراهی و همکاری قوای 
سه گانه، نهادها و تشکل های مردمی کاری کنیم که هزینه فساد را در کشور بالا ببریم تا سوء استفاده و تخلف برای مفسدین پرهزینه 
باشد. وی با گرامیداشت روز جهانی مبارزه با فساد و با اشاره به فرمان هشت ماده ای سال ۱۳۸۰ مقام معظم رهبری به سران قوا 
درخصوص مبارزه همه جانبه و سازمان یافته با مفاسد اقتصادی خاطرنشان کرد: زمانی که این فرمان صادر شد، بی تردید دامنه فساد

رییس جمهوری درباره حوادث اخیر، گفت: استانداران با 
سرکشی به خانواده ها و افراد آسیب دیده به کمک آنان شتافته 
و از خانواده های حادثه دیده دلجویی کرده و حداکثر کمک و 
همراهی را با آنان داشته باشند.  حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در دیدار با استانداران سراسر 
داشتند،  حضور  نیز  وی  معاونان  و  کشور  وزیر  که  کشور 

شورای  مجلس  به  تقدیمی  بودجه  ویژگی های  تشریح  با 
اسلامی، اتمام طرح های نیمه تمام و صرفه جویی در تمامی 
ابعاد و تلاش برای تنظیم امور استان ها بر اساس اولویت ها 
را ضروری دانست. روحانی با طرح نمونه هایی از ضرورت ها و 
اولویت های اقتصادی، وظیفه اصلی استانداران را خدمت به 
مردم و برخورد خدمت صادقانه و شفاف با آنان خواند و اظهار

خودکشی معاون احمدی نژاد تکذیب شد
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دبیرکل حزب اتحاد ملت:

حاکمیت باید خودش را با مردم هماهنگ کند

برخورد با فساد و مفسدین به تنهایی کافی نیست
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: قم با حجم انبوهی از پیشنهادهای 
زیرساخت های  تمام  است  لازم  آنان  از  استقبال  برای  که  می باشد  مواجه  سرمایه گذاران 
موردنیاز برای عملیاتی شدن فعالیت اقتصادی توسط همه دستگاه های مسئول فراهم باشد. 
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در تالار امام 
جواد)ع ( استانداری، بر پرداخت یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای رونق یافتن 
بخش تولید استان اشاره کرد و افزود: این رقم، مبلغ قابل توجهی است اما با توجه به ظرفیت  
و استعدادهای قم باید حجم تسهیلات پرداختی بسیار بیش از این افزایش یابد. وی بیان کرد: 
لازم است تا بانک های استان پرونده هایی که در اختیاردارند را بررسی و دسته بندی کنند تا 
آمار قابل ارزیابی باشد، این مساله به جایگزین شدن افرادی که در نوبت هستند نیز کمک 

می کند. وی ادامه داد: همه دستگاه های اقتصادی استان مکلف به حمایت از تولیدکنندگان

برگزیدگان نخستین جشنواره فرهنگی »فروشگاه برتر و فروشنده برتر« استان قم که به 
همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شدش تجلیل شدند.  آیین اختتامیه نخستین 
جشنواره فرهنگی »فروشنده و فروشگاه برتر« به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم شامگاه دوشنبه ۱۸ آذرماه در تالار مرکزی شهر برگزار شد و برگزیدگان بخش های 
مختلف جشنواره که بالاترین رای مردمی را کسب کرده بودند تجلیل شدند. سیدموسی 
حسینی کاشانی در این مراسم با اشاره به اینکه این جشنواره برای نخستین بار در استان قم 
طراحی و به اجرا رسید، گفت: برای اینکه یک جریان سازی فرهنگی در حوزه کسب و کار 
و بازار در استان داشته باشیم و از نظرها و دیدگاه های مردم در این زمینه استفاده کنیم، با 
برگزاری جلسه های مختلف به برگزاری جشنواره مذکور رسیدیم. وی افزود: در این جشنواره 
بر اساس هشت شاخص و محور جشنواره، تلاش کردیم تا فروشگاه ها و فروشندگان برتر را در

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

قم با انبوهی از پیشنهادهای سرمایه گذاری مواجه است
به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم:

برگزیدگان جشنواره »فروشگاه و فروشنده برتر« تجلیل شدند 
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القای ناکارآمدی
 انتخابات خطرناک است
نقد عملکرد مجلس و دولت ضروری است

ناامید کردن مردم جبران ناپذیر است

از روزهای تلخ گذشته باید درس بگیریم 

معصومه ابتکار :

۱۲۴۶ کارخانه و ۲۷۷ دامداری در تملک بانک ها

سرنوشت اموال مازاد بانک ها چه می شود؟

ریشه یأس زدگی جامعه 
منجر  اجتماعی  اضطرابات  به  سیاسی،  اضطرابات«   «
می شود و در نتیجه اضطراب اقتصادی را تولید می کند که 

دردناکترین اضطرابات در جوامع بشری است.
چرا دردناکترین؟ چون مشکلات اقتصادی که از سوی 

سیاستمداران و سیاست های کلان ایجاد می شود، نه تنها باعث آسیب های ظاهری مانند 
بیماری ها و ... می شود، بلکه باعث»دین زدایی« شدید، و از همه بالاتر؛ باعث»نابودی 

غیرت« در خانواده و جامعه می شود که اعتیاد و تن فروشی مصداق روشن آن است.
پیامبر رحمت)ص( فرمودند: »خدایا در "نان" ]امور اقتصادی[ برای ما گشایش وبرکت 
قرارده که اگر ]درجامعه[ بین ما و نان فاصله افتد از نماز وروزه و دیگر دستورات دینی خبری 
نخواهد بود! / بارک لنا فی الخبز ولا تفرق بیننا وبینه فلولا الخبز ما صلینا ولا صمنا ولا أدینا 

فرائض ربنا.« ) کافی؛ج ۶ ص۲۸۷(
یعنی انسان قبل از هر چیزی نیاز به نان را احساس می کند  و این نیاز مادی در بالاترین 
روحیات معنوی آدمی دخالت دارد. این حقیقت، آنچنان قطعی و غیرقابل انکار است که 
نه تنها روی فرد تاثیر گذار است بلکه روی جامعه هم تاثیر ژرفی دارد. باور این قلم این است 
که هر مسئول -به واقع و یا به ظاهر- معنویت زده و شعار گرا، رفته رفته به شکست نزدیک 

می شود.
درچالش های جامعه، قهرا شهروندان برای دستیابی به خروج از حالت سختِ »هراس« 
به جستجوی مدیرانی خواهند بود که بتوانند مشکل راحل کنند. حال اگرحاکمان و مدیرانِ 

منتخب، خود آسیب زده باشند، حتماجامعه را با یأس شدید مواجه می کنند.
در جامعه»یاس زده« نیروهای کیفی بی تحرک می شوند و آن دسته از »مغز«هایی که 
توانایی هجرت دارند، فراری می شوند والبته درسوی دیگر؛ جاهلان و متملقان، جایگزین 
می شوند! سه واژه پر معنای سیاسی - اجتماعی در روند »یأس زدگی« بسیار دخیل است و 

آن سه ؛ »نمی خواهند - نمی توانند - نمی گذارند« است.
واژه اول؛ نمی خواهند:  چگونه مدیران جامعه نخواهند که موفق باشند و زمینه آرامش و 

دست یابی شهروندانشان را به آنچه حق آنان است، مهیا نسازند!؟
پاسخ روشن است، وقتی حاکمان در مسائل غیر ضروری داخلی و یا خارجی غرق شوند 
و یا استفاده از مشاوران یک دست و یا سماجت بر رای و نظر خود داشته باشند، تحقق 
مفهومِ »نمی خواهند« شکل می گیرد و به راحتی افکار عمومی قضاوتش این می شود 

که مسئولین »نمی خواهند« که کشور و مردم آرامش و موفقیت و پیشرفت داشته باشند!!
چنین چیزی گرچه برای شمای خواننده غیر ممکن است، اما باور این "غیر ممکن" با 
مطالعه دقیق تاریخ سیاسی دولت ها و ملت ها، "ممکن" می شود. با نگاه گذرا به حاکمیت 
فاسد امویان )بنی امیه( می توان باور کرد که ممکن است حاکمیتی وجود داشته باشد که 
نمی خواهد مردمانش به سبب رشد و ترقی، کامیاب شوند. به شهادت نهج البلاغه؛ معاویه 
از »اطلاع رسانی شفاف نسبت به جامعه، دریغ می کرد« تا بتوانند ازاطلاع یافتن مردم، 
ازفساد و تباهی در حاکمیت محروم باشند. و از سوی دیگر؛ از ارتباط جامعه با جوامع دیگر 
و کشورهای دیگر که دارای فرهنگ و دانش و اخلاق متفاوت و یا برتری بودند، ممانعت می 
کرد تا راه رشد و اطلاع از برتری های دیگران، بسته شود تا بتوانند هر چه بهتر استثمار و 

استعمارگری داشته باشند.
واژه دوم، نمی توانند: نتوانستن از دو منشا ایجاد می شود از ضعف و نیز از عدم آگاهی 
از مسائل پیش روی، در این صورت نباید توقعی داشت که جامعه مسیر صحیح پیشرفت 
و تعالی اقتصادی و سیاسی و فرهنگی قرار گرفته و آن مسیر را طی کند. ببینید اگر افراد 
ضعیفی به صِرف هم گرایش بودن با حاکمیت ها وارد عرصه شوند و از حضور نخبگان و 
برجستگان به وسیله فیلترهای به ظاهر قانونی ممانعت شوند، خروجی چنین سیاست 

های، »نتوانستن« است .
جای تذکر دارد که نه تنها مسئولان فاقد مدیریت با چنین آسیب های اخروی مواجه اند، 
بلکه کسانی که در روند نظارت و یا انتخاب مدیران سوءِ که دارای پرونده فساد هستند، نقش 

آفرین باشند، گرفتار چنین خسرانی خواهند بود.
واژه سوم، نمی گذارند: در عرصه سیاست طبیعی است که دستهای قدرت پنهان 
که از رقیب عقب افتاده اند،»نگذارند« که مدیران لایق جامعه در بهبود شرایط قدمی 
بردارند، و هرروز با ایجاد یک بحران، توانائی مدیریتی جامعه را قفل کنند. صفت زشتِ 
سیاسیِ»نگذاشتن« ، اشکال متفاوتی دارد؛ گاه به شکل پرونده سازی و مچ گیری است، 
گاه به شکل تخریب برنامه های تدوینی است، گاه به شکل تخریب ذهنیت مقامات بالاتر 
نسبت به مدیر زیر دست است و ... خلاصه هر نوع و شکل »مانع تراشی« را شامل می شود.

واژه »خیانت« بهترین و رساترین تعبیر برای معنا کردن»نمی گذارند« است.
سخن پایانی؛

در صورت بروز »یأس زدگی« راه برای بیرون رفت جامعه از این پدیده شوم در این است 
که؛ اول مسئولان باید موضع خود را صادقانه روشن کنند که آیا »نمی خواهند« کار کنند و 
زمینه ی پیشرفت و آرامش جامعه را فراهم آورند، و یا »نمی توانند« و یا دیگرانی هستند که در 

ادبیات سیاسی امروز به »دولت پنهان« شناخته می شوند ، »نمی گذارند«
واگر خدای نخواسته مسئولان به این وظیفه عمل نکردند، نخبگان و رسانه ها که با اطلاع 
دقیق، حامل این آگاهی هستند، باید اطلاعات خود را که در واقع امانتی است که از آنِ 

مردم است، به صاحبان آن منتقل کنند.

هادی سروش*

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

سازه   ۲۵ از  برداری  بهره  امتیاز  دارد  نظر  در  قم  شهرداری  سازی  زیبا  سازمان 
طریق  از  سال  سه  مدت  به  را  قم  شهر  سطح   در  بسته  شش  قالب  در  تبلیغاتی 
تبلیغاتی  های  کانون  کلیه  از  لذا  نماید.  واگذار  خصوصی  بخش  به  مزایده  برگزاری 
مدت به  دوم  نوبت  آگهی  نشر  تاریخ  از  آید  می  عمل  به  دعوت  شرایط   واجد 
اداره  به  پیشنهادات  ارائه  اداری مورخ ۱۳9۸/۰9/۲9 جهت  پایان ساعت  تا  و  روز   ۱۰ 
حقوقی و امور پیمانهای سازمان زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان آذر کوچه شماره 
۲۵ ساختمان زیباسازی مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۰۲۵-
۳۷۷۰۱۵۱۲ داخلی ۳۰۴ تماس حاصل فرمائید. ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از 

پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود. 
تاریخ چاپ آگهی مزایده نوبت اول   ۱۳9۸/۰9/۱۳
تاریخ چاپ آگهی مزایده نوبت دوم   ۱۳9۸/۰9/۲۰ 

بهره برداری از 25 سازه تبلیغاتی
آگهی مزایده عمومی)نوبت دوم(

عضو هیات رئیسه کمیسیون حقوقی مجلس:

نشانه های مثبتی در پرونده برجام 
دیده می شود

عضو هیات رئیسه کمیسیون حقوقی مجلس مبادله دو زندانی ایرانی و آمریکایی را 
از آثار و نتایج مثبت پرونده ایران و ۱+۵ در برجام دانست و گفت: نقش میانجی گران 

را در این رابطه نمی توان نادید گرفت. 
جلیل رحیمی جهان آبادی تبادل دو زندان ایرانی و آمریکایی را یادآور شد و گفت: 
دولت آمریکا هر اندازه در توان داشته به جمهوری اسلامی ایران فشار آورده و برنامه 
و توانایی دیگری برای افزایش فشار علیه ایران ندارد. از سوی دیگر انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا نزدیک است و ترامپ باید نتیجه پرونده  )برجام( که خودش بازی آن 

را به هم زده به مردم آمریکا گزارش دهد.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
دولتمردان آمریکایی در شرایطی قرار گرفتند که چاره ای جز کوتاه آمدن در مقابل 
ایران ندارند. ایران در این مدت در حوزه اقتصادی و بین المللی مقاومت کرد هرچند 

آسیب های اقتصادی در جامعه ایرانی چالش هایی را ایجاد کرده است.
رحیمی جهان آبادی افزود: با توجه به این شرایط زمان آن فرا رسیده که آمریکا و 
ایران نگاه عاقلانه تر و دقیق تری به برجام داشته باشند و در گفت وگو تجدیدنظر 
کنند.وی همچنین اظهار کرد: امیدواریم دستگاه دیپلماسی با مقاومت مردم، درایت 
مقام معظم رهبری موضع هوشمندانه ای را اتخاذ کنند و کمک کنند تا این شرایط 
به سرانجام برسد. آثار و نتایج مثبتی در پرونده ایران و آمریکا و اروپا در برجام دیده 

می شود البته نقش کشورهای میانجی را نمی توان در این میان نادید گرفت.
عضو هیات رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: آزادی اخیر زندانیان دو طرف و مبادله آن نشان می دهد دو طرف به ضرورت 
گفت و گو واقف هستند اما دولتمردان آمریکایی باید دست از افزایش فشار علیه مردم 

ایران بردارند تا برجام زنده شود.
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اخبار

امنیت روانی جامعه را 
تلخ تر نکنیم

که  ابعادی  در  آن هم  ایران  به  تحریم   تحمیل خصمانه 
اقتصادی  پیامدهای  به  تنها  نمی تواند  هستیم  شاهدش 

محدود شود، تحریم ها فقط در بازار، آمار تورم و آب رفتن رشد اقتصادی هویدا نیست؛ 
تحریم هم مانند جنگ، وجوه متعددی از زیست شهروندان را نشانه رفته است. از بیرون که 

به ایران نگریسته می شود، تاب آوری اش خیره کننده است.
اینکه کشوری توانسته جریان زندگی را در سایه سنگین ترین تحریم های یکجانبه حفظ 
کند و حتی هجوم تبعات آن را عقب بزند، برای ناظری بیرونی شگفتی ساز است و حتی 
بر »امنیت روانی«  به تحریم نگریست. تحریم  نباید  بیرون  از  اما فقط  برانگیز  تحسین 
شهروندان چنگ می زند، بی ثباتی  مقطعی بازارها، نوسانات و تصمیم گیری های سخت و 
گاه ناخواسته حکمرانان، شهروندان را آزرده می سازد و زمانی که حتی توضیح دقیق شرایط 
از سوی دولتمردان، »گرا دادن« به دشمن تعبیر می شود، ارتباط شهروندان و دولت و فراتر 

از آن، ارتباط شهروندان و حاکمیت آسیب می بیند.
امنیت روانی شهروندان، در تراز امنیت سرزمینی است و تحریم، بی تردید دست درازی 
فراسرزمینی به آرامش روانی جامعه ایرانی است. دژخیمی تحریم کنندگان تنها در پی یک 
سودا و آن فروریختن جامعه از درون است؛ آنجا که عنان طاقت از کف رفته باشد و خشونت و 
آشوب، فضا را بر صبر و رواداری تنگ کند؛ آنجا که شنیدن سخت و گفت وگو ناممکن گردد. 
وقتی امنیت روانی مجروح باشد افکار عمومی، پذیرای بدبینانه ترین قضاوت هاست و در 
شیوع خطا و بدبینی، انتقال پیام و روشنگری چه درباره عملکرد و چه درباره مواضع، دشوار 
خواهد بود. هر جمله گفتاری می تواند مستعد یک برداشت بدبینانه باشد و در فقدان درنگ 
و در شتاب شبکه، فرصت ها برای رفع ابهام کمتر و کمتر خواهد شد و آزردگی ها بزرگ تر و 
بزرگ تر. برداشت های غیر دقیق از سخنرانی رییس جمهوری در هنگام تقدیم لایحه بودجه 
به مجلس، می تواند نشان از جراحت بر پیکر امنیت روانی جامعه باشد. واقعیت های ایران 
در سال های گذشته گواه بر کوشش موفق و مستمر برای بهبود سطح دسترسی شهروندان 
به اینترنت بوده تا آنجا که بی تردید یکی از دلایل امید و اقبال شهروندان به دکتر روحانی، 
افزایش قابل ملاحظه ضریب نفوذ اینترنت در ایران بوده است اما محدودیتی موقتی و البته 
»بسیار تلخ« بر سرِ دسترسی شهروندان به شبکه جهانی که خود ناشی از پیامدهای امنیتی 
حاصل از تحریم است، بدبینی ها را تشدید کرده و برداشت های دور از حقیقت را نیز باورپذیر 

کرده است.
قابل درک است که در فضای پس از اعتراضات چند هفته گذشته و در نارضایتی ها و 
تلخکامی ها، افکار عمومی، پذیرنده خوانش های بدبینانه از متن باشد اما باید با اهتمام 
بیشتر بر روشنگری و دقت، فروتنانه از نخبگان، کنشگران فضای شبکه و اهالی رسانه تقاضا 
داشت با رواداری و شکیبایی بیشتر، راه را بر رفع ابهام، گشوده نگاه دارند. شهروندانِ در 
فشار و تنگنا را فقط می توان ستود و بار دیگری نمی توان بر دوششان گذاشت اما می توان 
از نخبگان خردمند خواست و تمنا کرد که فراتر از باری که تاکنون به دوش کشیده اند به 
میدان بیایند و با ترویج شکیبایی و پرهیز دادن از شتاب در انتقال بدبینی ها، پاسدار امنیت 

روانی جامعه باشند.
هرگز صحبت از خوش بینی ساده انگارانه و فریب افکار عمومی نیست، سخن از آن است 
که تلخی برخی واقعیات آنقدر کافی است که برای افزودن بر تلخی سبقت نگیریم؛ سخن 
از آن است که هر ابهامی را با تفسیری مأیوس کننده به افکار عمومی عرضه نکنیم. روزگار 
تروریسم اقتصادی و فشار حداکثری بی سابقه، بر ماست که در دولت، کارآراتر، کم خطاتر، 
دقیق تر و صریح تر باشیم و بر خردمندان جامعه است که شهروندان را در صف نخست 
مواجهه با پیامدهای روانی تحریم، همراه باشند. بی گمان دولت حتی در این فرساینده ترین 
تجربه تحریمی نیز صلح و تعامل گسترده با جهان را سزاوار ایرانیان می داند و همچنان انزوا 
را بزرگترین تهدید برای منافع ملی برمی شمارد. دولتی که هماره در پی تأمین صلح و امنیت 
بوده، صدای صلح طلبی ایرانیان در شبکه های اجتماعی را پشتیبان اهدافش می داند و 
قابل باور نیست که خود را خلع سلاح کند و این صدا را خاموش. حق ارتباط با جهان، فراتر 

از آن است که دولتی بتواند آن را از شهروندان سلب نماید.
معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری

رییس سازمان ملی استاندارد: 

ذرت های آلوده مرجوع و یا امحا می شود
رییس سازمان ملی استاندارد ایران با اشاره به وجود مقادیری ذرت آلوده وارداتی در کشور 
گفت: به دستور رییس جمهوری، این انبارها به کشور صادرکننده ارجاع داده و یا امحاء 
می شود .  نیره السادات پیروزبخت روز سه شنبه در حاشیه مراسم تجلیل از پژوهشگران برتر 
پژوهشگاه استاندارد در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه بررسی ها برای چگونگی انهدام 
این ذرت ها در دستور کار است، افزود:  طبق دستور رییس جمهوری این ذرت ها می 
بایست منهدم یا مرجوع شوند و قرار نیست و نبوده که این ذرت  ها مورد استفاده قرار گیرند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع آب سوز کردن خودروها و اینکه این 
موضوع در دنیا اتفاق نیفتاده است، اشاره کرد و گفت: این موضوع از سوی سازمان 
استاندارد تائیدیه ای ندارد و اگر کار پژوهشی و جدیدی در این زمینه انجام شده بود باید 
فرآیندهای پژوهشی تائیدیه های لازم را می گرفتند، ولی به این صورت نبوده و در این زمینه 
مجوز استاندارد و تائیدیه ای اخذ نشده است. رییس سازمان ملی استاندارد در ادامه به 
سهمیه بندی بنزین اشاره  کرد و گفت: پس از گرانی بنزین ۲ موضوع در دستور کار ما قرار 
گرفت، یکی اینکه مطابق روال قبل باز هم کیفیت بنزین را مد نظر داشته باشیم که کیفیت 
پائین نیاید و دیگر اینکه نازل های سوخت را بیشتر ازقبل کنترل کنیم. پیروز بخت گفت: 
من یک بخشنامه به همه استان ها صادر کردم که به سرعت نازل های سوخت را کنترل و 
گزارش دهند، هر نازلی را متوجه شویم که مشکل دارد یا کم فروشی می کند، اجازه ادامه 
کار به آنها داده نمی شود. وی در ادامه به سهم ایران در بازار حلال جهانی اشاره کرد و افزود: 
سهم ما در این بخش  به صورت واضح زیاد نیست؛ به این دلیل که  هر تولیدی که در ایران 
انجام می شود، از غذا گرفته تا پوشاک و خدمات مانند هتل داری تابع ضوابط شرع مقدس 
اسلام بوده و در ذات خود حلال است. پیروز بخت با بیان اینکه ۴۲ گواهی مشترک در این 
خصوص با وزارت جهاد کشاورزی داریم، اظهار داشت: کشورهایی مانند روسیه و ارمنستان 
خواستار صدور گواهی برای گرفتن سهم از بازار حلال شدند وقتی این گواهی صادر می 
شود صادرات ما به این سمت گرایش می یابد. وی ادامه داد: کالاهای زیادی مانند لبنیات 
صادر می کنیم اما بدون گواهی حلال ولی در ذات حلال هستند، بنابراین گواهی ها را 

بگیرندو سهم ما از این بازار بیشتر می شود.
 

بهرام پارسایی: 

استیضاح زنگنه سیاسی است 
عضو فراکسیون امید در مورد استیضاح وزیر نفت گفت: ما اگر به ترکیب امضاهای طرح 

استیضاح آقای زنگنه دقت کنیم متوجه می شویم که استیضاح ایشان سیاسی است.
بهرام پارساییافزود: استیضاح هر چند حق نمایندگان است و کسی نمی تواند منکر آن 
شود اما اگر استیضاح به دلیل وضعیت معیشتی مردم و برای بهبود اوضاع آنها باشد به نظر 

نمی رسد آقای زنگنه در ایجاد این شرایط نقشی داشته باشد.
عضو کمیسیون اصل نود  با بیان اینکه تصمیم اخیر درباره بنزین غیراصولی و کارشناسی 
نشده بود، تاکید کرد: واقعیت این است که این تصمیم ربطی به آقای زنگنه نداشته و اساسا 

این موضوع برنامه وزارت نفت نبوده و این وزارتخانه تنها مجری طرح است.
عضو فراکسیون امید افزود: در شرایط فعلی مجلس به طور کلی از دولت ناراحت است و 
تصمیم اخیر درباره قیمت بنزین که بدون اخذ نظر مجلس گرفته شد، بر بار گلایه ها افزوده 
است. در این شرایط اگر بسیاری از وزرا و خصوصا آنها که در حوزه تورم دارای مسئولیت 
هستند به مجلس بیایند قطعا با مشکل مواجه می شوند اما آقای زنگنه از این قاعده 
مستثنی است و استیضاح کنندگان ایشان حتی در این وضعیت هم موفق نخواهند شد 
برای برکناری وی از مجلس رای بگیرند. پارسایی با بیان اینکه در شرایط کنونی کسی را 
همسطح آقای زنگنه برای اداره وزارت نفت در کشور نداریم، توضیح داد:  الان فروش نفت 
کار فوق العاده سختی شده. اما ما قبلا در سطحی نه به شدت امروز، تحریم را تجربه کردیم. 
در آن دوران نتیجه کارنامه وزارت نفت منجر به فسادهای بزرگی از جمله گم شدن دکل 
های نفتی، پول هایی که رفتند و بر نگشتند و مسایلی مانند بابک زنجانی شد. این نماینده 
مجلس گفت: اگر کارنامه امروز آقای زنگنه را با دوره قبلی تحریم ها و این فسادها مقایسه 
کنیم هم متوجه می شویم که کار ایشان چقدر بی عیب تر است و هم اینکه می فهمیم برای 

ایشان به راحتی و سهولت، خصوصا در شرایط تحریم نمی توان جایگزین پیدا کرد.

فاطمه رکعی  :

عارف اهل برخوردهای تند و رادیکالی نیست
یک فعال اصلاح طلب درباره انصراف عارف از حضور در انتخابات بیان کرد: »من فکر 
می کنم آقای عارف هم از مسایلی که در فراکسیون امید پیش آمد ناراضی هستند، ایشان 
به هر حال شخصیت اخلاقی و آکادمیک دارند که اهل برخوردهای تند و رادیکال نیستند، 
افرادی مشکل اصلی را در این فراکسیون ایجاد کردند که با نام اصلاح طلب روش های 
غیراصلاح طلبانه را در پیش گرفتند. من فکر می کنم ایشان از قبل برای حضور نداشتن در 

انتخابات مجلس تصمیم خود را گرفته بودند اما علت آن را بیان نکردند.«
فاطمه رکعی  اظهارداشت : »ما قدم به قدم پیش می آییم و احساس وظیفه را برای ثبت نام 
داشته ایم، حال آنچه پیش می آید مشخص می کند چه تصمیماتی برای انتخابات خواهیم 
گرفت، بنای ما بر حضور در هر شرایطی است. متاسفانه چون دولت نتوانست به توقعات 
پاسخ دهد، ما به این نتیجه رسیدیم که با شخصیت اصلاح طلبانه خود به صورت کامل و 
روشن به انتخابات بیاییم و ائتلاف نکنیم تا مسئول کامل سخنان، موضع گیری و برنامه های 

خود در مجلس باشیم.«
او ادامه داد: »من فکر می کنم اقلیت قوی که بر مواضع خود می ایستد، با شهامت حرف 
می زند، به روش های اصلاح طلبانه مقید است و ... خیلی بهتر از اکثریتی است که به نام 
اصلاح طلبان یا لیست ائتلافی به مجلس بیایند و کاری کنند که ما درباره عملکردشان به 

مردم پاسخگو باشیم.«

مسعود پزشکیان  مطرح کرد

باور استعدادها؛ راه مقابله  با تحریم ها 
نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی گفت: برای مقابله با آمریکا و تحریم ها باید به مغز ها 

و استعداد ها باور داشته باشیم.
مسعود پزشکیان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی دستاورد ها 
و مشکلات شرکت های دانش بنیان گفت: نیرو های علمی و دانش بنیان باید مورد توجه 
قرار گیرند، در این جلسه مسائلی در رابطه با مشکلات این شرکت ها اعم از در حوزه تامین 
اجتماعی، فضای کسب و کار، مالیات، گمرک و مجوز ها مطرح شد، اما مگر غیر از دولت این 
موضوع به جای دیگری ربط دارد، چرا باید کاری کنیم فضای کسب و کار مشکل پیدا کند، 

دولت می تواند لایحه فوریتی در این باره به مجلس بیاورد و مشکلات را حل کند.
پزشکیان با بیان اینکه رئیس دولت و معاون وزیر می گویند وضعیت کسب و کار بد است 
و ما رتبه صد و چندمی در فضای کسب و کار داریم چه کسی باید این وضع را اصلاح کند، 
ادامه داد: ما در دو موضوع هسته ای و موشک ها نگاه ویژه و تعهد سیاسی داشتیم و با 
قدرت حرفمان را در دنیا به کرسی نشاندیم و امروز می دانید قادریم کارمان را انجام دهیم، 
مسوولان ارشد مملکت باید بپذیرند با دانشمندان و جوانان می شود مملکت را درست کرد 
اگر پیشنهادی برای حل مشکلات دارند می توانند آن را به مجلس بیاورند ما هم با تمام قدرت 
آماده همکاری هستیم. پزشکیان گفت: نیازمند عزم و اراده ملی و اعتماد به جوانان هستیم، 
برای حل مشکلات شرکت های دانش بنیان کارگروهی متشکل از وزارتخانه های اقتصاد، کار، 
علوم، بانک مرکزی و سازمان ثبت تشکیل و با کمیسیون های مربوط به مجلس هماهنگی 
شود، به این شرکت ها اختیاراتی داده شود و با تعهد و عزم و اراده از آن ها حمایت و دفاع کنیم.
نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اگر قرار است مقابل آمریکا و تحریم ها 
بایستیم باید به مغز ها و استعداد ها باور داشته باشیم، اگر آن ها را باور و حمایت کنیم، آمریکا، 
اروپا وهیچ قدرتی نمی تواند ما را زمینگیر کند بلکه از بحران هم نجات پیدا می کنیم؛ راه نجات 

مملکت علم و دانش است و نمایندگان نیز با قدرت پشتیبان این امر هستند.
 

محمد مهاجری  :

مجلس یازدهم مجلس تاثیرگذاری نخواهد بود 
به مجلس  یافته  راه  تعداد اصلاح طلبان  اینکه  به  اشاره  با  فعال رسانه ای اصولگرا  یک 
یازدهم کمتر از مجلس دهم خواهد بود، گفت: مجلس یازدهم نمی تواند گردن بلند کرده و 

درخواست کند که در راس امور باشد.
محمد مهاجری با بیان اینکه پیش بینی من این است که مجلس یازدهم نمی تواند گردن 
بلند کرده و درخواست کند که در راس امور باشد، اظهار کرد: تفاوتی ندارد مجلس یازدهم در 
اختیار اصولگرایان باشد یا اصلاح طلبان زیرا این مجلس مجلسی غیرتاثیرگذار خواهد بود و 

چهره های بزرگی هم نخواهد داشت.
وی در پاسخ به این پرسش که قالیباف می تواند چهره اصلی اصولگرایان در مجلس باشد، 
تصریح کرد: قالیباف چهره سیاسی نیست و در بهترین حالت می تواند یک شهردار یا یک 
فرمانده نیروی انتظامی خوب باشد . حتی اگر قبول کنیم که او یک چهره سیاسی اصلی 

است باز هم با یک گل بهار نمی شود.
مهاجری با اشاره به اینکه تعداد کاندیداهای اصولگرایان از اصلاح طلبان بیشتر است، 
خاطرنشان کرد: در انتخابات مجلس یازدهم مشارکت زیاد نیست اما رای اصولگرایان از 
اصلاح طلبان بیشتر است زیرا پایگاه رای اصولگرایان همیشه پای صندوق رای حاضر 
هستند. وی همچنین با بیان اینکه در مجلس یازدهم مهره های مهم که توانایی سازماندهی 
و تشکل سازی داخلی مجلس را داشته باشند، وجود ندارد، گفت: اصولگرایان دست بالا را 
در مجلس خواهند داشت، اما از الان زود است که بگوییم آنها در مجلس بعدی به چند شعبه 
تقسیم می شوند. در شرایطی که اصلاح طلبان نمی توانند لیست قدرتمندی بدهند، فضا 
برای اختلاف داخلی اصولگرایان فراهم است و در کنار لیست اصلی این جریان، احتمالا 

یکی دو لیست دیگر هم ارائه خواهد شد.
این فعال رسانه ای اصولگرا درباره وضعیت اصلاح طلبان در مجلس یازدهم خاطرنشان 
کرد: تعداد افراد تایید صلاحیت شده این جریان زیاد نخواهد بود و آنها در شهرستان ها مجبور 
خواهند شد با نیروهای رده سوم و چهارم در انتخابات شرکت کنند. در تهران شاید مجید 
انصاری از چهره  های اصلی اصلاح طلبان تایید شود. از سویی پایگاه رای اصلاح طلبان طبقه 
متوسط است که این طبقه زود با صندوق رای قهر می کند، بنابراین در انتخابات پایگاه رای 
اصلاح طلبان کاهش یافته و تعداد اصلاح طلبان راه یافته به مجلس یازدهم کمتر از مجلس 

دهم خواهد شد.
 

سخنگوی وزارت خارجه: 

هرگونه استفاده ابزاری و سیاسی از حقوق بشر 
مردود است

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ایران هر گونه استفاده ابزاری و سیاسی از حقوق 
بشر علیه کشورهای مستقل را مردود می داند، تاکید کرد: رعایت حقوق مردم برای جمهوری 

اسلامی ایران به عنوان یک نظام مردم سالار یک اصل و از الزامات امنیت ملی است.   
»سید عباس موسوی«  با اظهار تاسف از بیانیه نماینده جدید اتحادیه اروپا در امور خارجی و 
سیاست امنیتی، این بیانیه را ناشی از اطلاعات نادرست و جهت دار خواند و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران هر گونه استفاده ابزاری و سیاسی از حقوق بشر علیه کشورهای مستقل را 

مردود می داند.
موسوی با تاکید بر اینکه رعایت حقوق مردم برای جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک نظام 
مردم سالار یک اصل و از الزامات امنیت ملی است، اظهار داشت: عملکرد جمهوری اسلامی 
ایران طی چهاردهه گذشته نیز به خوبی نشانگر جدیت کشورمان در جهت ارتقای حقوق بشر 
و حفظ حقوق مردم بوده است. اعتراضات مردمی و برگزاری تجمعات از جمله حقوق شناخته 
شده مردم در جمهوری اسلامی است.   وی ادامه داد: سوءاستفاده از این حق برای غارتگری 
و حمله به مردم و اماکن عمومی قابل تحمل نیست، همانطور که در خود اروپا هم تحمل 
نمی شود و شاهد مثال عینی آن برخورد پلیس با تظاهرکنندگان در پاریس است که تاکنون با 
تلفات و زخمی ها و بازداشتی های بسیاری همراه بوده است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
با اشاره به عزم جمهوری اسلامی ایران برای بررسی ابعاد مختلف حوادث اخیر در کشور و 
با ابراز تاسف از آسیب دیدن برخی تظاهرکنندگان هم تصریح کرد: قطعا نسبت به جبران 
خسارت آسیب دیدگان در این تظاهرات اقدام خواهد شد همان گونه که برخورد قانونی لازم با 
اشرار مسلح و غارتگران اموال مردم نیز صورت خواهد گرفت. موسوی افزود: اتحادیه اروپایی 
را به توجه جدی نسبت به نقض حقوق بشر در برخی کشورهای عضو یا هم پیمان، ایفای 
تعهدات خود در قبال برجام و نقض حقوق بیش از ٨٠ میلیون شهروند ایرانی بر اثر تحریم های 

غیرانسانی و یکجانبه ایالات متحده آمریکا فرا می خوانیم.
 

وزیر اموراقتصادی و دارایی: 

فساد را افشا کنید، جایزه بگیرید
 وزیر اموراقتصادی و دارایی اعلام کرد: هرکس فسادی را در این وزارتخانه افشا کند که 

منتهی به صدور حکم علیه فاسد شود، افشا کننده فساد جایزه دریافت می کند.
»فرهاد دژپسند« صبح سه شنبه در نود و یکمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی با اشاره به روز جهانی مبارزه با فساد گفت: فساد موریانه است، پیدا کردنش ساده 
نیست و هم اساس را دچار سستی و ویرانی می کند. یبن احساس فساد و خود فساد فاصله 

وجود دارد و این احساس فساد است که ایران را با مخاطره رو به رو کرده است.
به گفته وی برخی دلال ها حداقل در حوزه کاری این وزارتخانه، با دامن زدن به ادراک بد 
به دنبال کاسبی برای خودشان هستند. دژپسند با بیان اینکه نمیخواهم وجود فساد را نفی 
کنم، افزود: چنانچه این فضا گسترش یابد همه را در حوزه ترس و اضطراب قرار می دهد و از 
سوی دیگر، انعکاس این موضوع در دنیا چندان مناسب نیست و دیدگاه ها را منفی می کند.  
وزیر اقتصاد با اشاره به لزوم ایجاد محیط شیشه ای شفاف گفت: این اتفاق رخ نمی دهد 
مگر با بروز اقتصاد هوشمند؛ در این اقتصاد چنان شفافیتی وجود دارد که اساسا نیاز به هیچ 
ماموری نیست که به دنبال موضوعی مانند فساد برود، زیرا در آن ربات ها مشغول فعالیت 
هستند و انسان جامعه ربات ها را مدیریت می کند. دژپسند تصریح کرد: چنانچه تا هفته دولت 
سال آینده، گمرک هوشمند راه اندازی شود دیگر تجار نباید دغدغه ای در زمینه فساد داشته 
باشند. وی با بیان اینکه تا تحقق این موضوع نمی توان دست روی دست گذاشت تا فساد 
بنیان ها را از بین ببرد، افزود: تمام فعالان بخش خصوصی باید کمک کنند و با راه اندازی 
سیستم سوت زنی، فاسد را رسوا کنند. من نیز برای مقابله با فساد کریدور ویژه دارم و هیچ 

مانعی برای گزارش فساد وجود ندارد.
 

عضو هیأت رئیسه مجلس:

تاکنون ۳۸ استیضاح در مجلس دهم
 مطرح شده است

 عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: تاکنون ۳۸ استیضاح در دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی مطرح شده است و وزرای ارتباطات، اطلاعات، دادگستری، بهداشت و دفاع تاکنون 

استیضایشان مطرح نشده است.
ابتدای  از  علی اصغر یوسف نژاد در جمع خبرنگاران درباره موارد استیضاح وزرا گفت: 

مجلس دهم وزارتخانه های مختلفی وزرایشان مورد استیضاح قرار گرفت.
این عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آموزش و پرورش چهار بار، نیرو 
چهار بار، اقتصاد سه بار، راه و شهرسازی سه بار، علوم سه بار، تعاون چهار بار، کشور شش 
بار، جهاد کشاورزی چهار بار، نفت دو بار، صنعت دو بار، ارشاد دو بار و امور خارجه یک بار 
طرح استیضاحشان مطرح شد. وی ادامه داد: تاکنون ۳۸ استیضاح در دهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی مطرح شده است و وزرای ارتباطات، اطلاعات، دادگستری، بهداشت و دفاع 
تاکنون استیضایشان مطرح نشده است. این عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: از تعداد استیضاح های مطرح شده دو مورد عدم اعتماد برای آقایان ربیعی و 
کرباسیان، چهار مورد ادامه خدمت آخوندی دو بار، ربیعی و حجتی یک بار و چهار مورد 

استعفا مورد قبول واقع شد که آقایان بطحایی، آخوندی، حجتی و شریعتمداری بودند.
وی در خصوص استیضاح های مطرح شده و مورد وصول قرار گرفته نیز گفت: استیضاح 
وزرای کشور، نفت و آموزش و پرورش تاکنون به هیات رئیسه مجلس ارجاع شده که در 
کمیسیون ها مورد بررسی قرار گرفته  و در صورت قانع نشدن نمایندگان در کمیسیون ها، به 

صحن مجلس ارجاع داده خواهد شد.

رییس جمهوری درباره حوادث اخیر، گفت: استانداران با 
سرکشی به خانواده ها و افراد آسیب دیده به کمک آنان شتافته 
و از خانواده های حادثه دیده دلجویی کرده و حداکثر کمک و 

همراهی را با آنان داشته باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در 
دیدار با استانداران سراسر کشور که وزیر کشور و معاونان وی 
نیز حضور داشتند، با تشریح ویژگی های بودجه تقدیمی به 
مجلس شورای اسلامی، اتمام طرح های نیمه تمام و صرفه 
جویی در تمامی ابعاد و تلاش برای تنظیم امور استان ها بر 

اساس اولویت ها را ضروری دانست.
اولویت های  و  ضرورت ها  از  نمونه هایی  طرح  با  روحانی 
و  مردم  به  خدمت  را  استانداران  اصلی  وظیفه  اقتصادی، 
اظهار  و  خواند  آنان  با  شفاف  و  صادقانه  خدمت  برخورد 
داشت: گفت و گو با قشرهای گوناگون مردم و مطرح کردن 
مشکلات موجود و تلاش ها و عملکرد دولت، همراهی قاطبه 
مردم را به دنبال دارد و مردم فهیم ایران دولت خود را تنها 

نخواهند گذاشت.
رییس جمهوری با اشاره به حوادث اخیر تاکید کرد که حتماً 
استانداران با سرکشی به خانواده ها و افراد آسیب دیده به 
کمک آنان شتافته و از خانواده های حادثه دیده دلجویی کرده 

و حداکثر کمک و همراهی را با آنان داشته باشند.
وی افزود: مردم با مشکل مواجه هستند و ما باید ضمن 
برنامه ریزی برای حل مشکلات آنان، وضعیت و شرایط تحریم 
و اقدامات دولت را برای مردم بازگو کنیم و در راه حل ها از آنان 

یاری بخواهیم.
استانداران اقدام ملی اصلاح قیمت سوخت را به 

مردم توضیح دهند
روحانی از استانداران خواست که اصلاح قیمت سوخت را 

که اقدامی ملی و تصمیمی از سوی کل نظام بود با اهداف 
این طرح که کمک به قشرهای آسیب پذیرتر و قدمی در جهت 
عدالت و رفع تبعیض بوده است برای مردم توضیح دهند و اگر 
پیشنهادی برای اصلاح امور و بهتر شدن زندگی مردم دارند به 
دفتر رییس جمهوری اعلام کنند. رییس جمهوری همچنین 
از  آمریکا  از خروج  نتایج برجام و مشکلات پس  با تشریح 
این توافق و همچنین تلاش های دولت و نظام برای اداره 
کشور در شرایط تحریم های حداکثری، بر اجماع و همدلی 
همه مسوولان نظام به عنوان ضرورتی برای عبور سریعتر از 

این مرحله تاریخی اشاره داشت. در این نشست شماری از 
استانداران نیز گزارشی از حوزه ماموریت خود ارایه کرده و 
برنامه ها و مطالبات استان های خود را با رییس جمهوری 
در میان گذاشتند. پیش از سخنان رییس جمهوری، وزیر 
کشور و معاونان وزارت کشور نیز گزارشی از وضعیت استان ها 
و ستادهای تشکیل شده در جهت اجرای طرح اصلاح قیمت 
سوخت ارائه کردند. در این گزارش ها همچنین برنامه های 
بهبود  و  روش ها  اصلاح  با  ارتباط  در  وزارتخانه  این  آتی 

مناسبات ارتباطی با استان ها، تشریح شد.

رییس جمهوری با اشاره به حوادث اخیر :
استانداران به خانواده های آسیب دیده سرکشی ودلجویی کنند

معاون اول رئیس جمهور گفت :باید با همراهی و همکاری قوای سه گانه، نهاد ها و 
تشکل های مردمی کاری کنیم که هزینه فساد را در کشور بالا ببریم تا سوء استفاده و تخلف 

برای مفسدین پرهزینه باشد.
اسحاق جهانگیری در جلسه هم اندیشی جمعیت ها و تشکل های مردم نهاد در حوزه 
مبارزه با مفاسد اقتصادی و ارتقاء سلامت اداری شب گذشته، با اشاره به اینکه حساسیت 
افکار عمومی جامعه نسبت به فساد و نیز وجود اراده جدی برای مقابله با فساد در رأس نظام 
اظهار داشت: بایدبا همراهی و همکاری قوای سه گانه، نهادها و تشکل های مردمی کاری 
کنیم که هزینه فساد را در کشور بالا ببریم تا سوء استفاده و تخلف برای مفسدین پرهزینه 
باشد. وی با گرامیداشت روز جهانی مبارزه با فساد و با اشاره به فرمان هشت ماده ای سال 
۱۳۸۰ مقام معظم رهبری به سران قوا درخصوص مبارزه همه جانبه و سازمان یافته با 
مفاسد اقتصادی خاطرنشان کرد: زمانی که این فرمان صادر شد، بی تردید دامنه فساد به 
اندازه امروز گسترده نبود اما یکی از دغدغه های اصلی رهبر معظم انقلاب این بود که با 
مصادیق فساد هر چند هم که مقدار آن کم باشد باید مبارزه کرد. معاون اول رییس جمهوری 
با اشاره به اینکه امروز پس از گذشت ۱۸ سال از صدور فرمان هشت ماده ای مقام معظم 
رهبری، فساد در کشور گسترده تر و شیوه ها و روش های آن متنوع تر شده است، بر لزوم 
آسیب شناسی دقیق برای عدم تحقق اهداف موردنظر تأکید کرد و افزود: شاید یکی از 
دلایل عدم توفیق در مبارزه با فساد این است که از ظرفیت مردم و تشکل ها در امر مبارزه 
با فساد آنگونه که باید استفاده نشده است. جهانگیری همچنین با اشاره به رویکرد دولت 
تدبیر و امید در بهره گیری از نظرات و دیدگاه های تشکل های بخش خصوصی و سمن ها در 
تصمیم گیری ها و سیاست گذاری ها تصریح کرد: اهمیت این موضوع برای دولت تا حدی 
است که به تمام دستگاه های اجرایی و کمیسیون های دولت ابلاغ کرده ام که پیش از طرح 
موضوعات و پیشنهادات مختلف در جلسات هیات دولت، حتماً باید نظرات و ملاحظات 
تشکل های بخش خصوصی مرتبط با هر موضوع اخذ شود. معاون اول رییس جمهوری 

اظهار داشت: دولت از فعالیت و مشارکت سمن ها و تشکل های بخش خصوصی در مبارزه 
با مفاسد اقتصادی استقبال می کند و معتقد است که این گروه ها بدون چشمداشت مالی 
و با هدف اصلاح جامعه و پیشرفت کشور، دلسوزانه در زمینه مبارزه با فساد گام برمی دارند.

جهانگیری با بیان اینکه تا زمانی که درباره مسایل مهم و موضوعات پراهمیت کشور به 
تفاهم مشترک و اجماع نظر در تعریف مسأله و راهکارها دست پیدا نکنیم موفق به حل 
مسائل نخواهیم شد، گفت: برای مبارزه منسجم با فساد نیز باید در تعاریف مرتبط با فساد 
به تفاهم و راهکارهای مشترک دست پیدا کنیم. معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: پس 
از آن که در تعاریف و راهکارها به تفاهم و اجماع نظر رسیدیم، نباید هیچ گونه تبعیضی در 
برخورد با متخلفین و مفسدین وجود داشته باشد و باید با جدیت با موارد فساد برخورد شود 
و پس از اتمام هر پرونده فساد، با آسیب شناسی دقیق، فرایندهای غلط و خلاء های قانونی 

که زمینه سوءاستفاده را فراهم کرده است، احصاء و اصلاح کنیم.
برخورد با فساد و مفسدین به تنهایی کافی نیست

جهانگیری با تأکید بر اینکه برخورد با فساد و مفسدین به تنهایی کافی نیست و حتماً باید 
در زمینه پیشگیری از فساد نیز حرکت کنیم تصریح کرد: شناسایی و رفع گلوگاه های فساد 
زا نقش مهمی در پیشگیری از فساد دارد که در همین راستا به تمامی دستگاه های اجرایی 
ابلاغ شده است که با تشکیل کارگروهی متشکل از نیروهای حراستی و نظارتی زیرنظر 

رییس هر دستگاه گلوگاه های فسادخیز را شناسایی و نسبت به رفع آنها کوشا باشند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به تشکیل مستمر جلسات ستاد هماهنگی مبارزه با 
مفاسد اقتصادی گفت: در ابتدای کار دولت تدبیر و امید اطلاع پیدا کردیم که جلسات این 
ستاد به دلیل وجود برخی اختلافات بدون حضور نمایندگان دستگاه قضایی برگزار می شود 
اما خوشبختانه با تعامل خوب دولت تدبیر و امید با سایر قوا، این جلسات به شکل مستمر 
و با حضور همه اعضا از قوای سه گانه برگزار می شود و بحمدالله همکاری و تعامل مناسبی 

در این زمینه وجود دارد.

 عضو فراکسیون امید با اشاره به تضعیف جایگاه مجلس 
دهم گفت: باید بدانیم که تضعیف نهاد مجلس، امری 
خطرناک برای کشور است و هم می تواند راه نفوذ استعمار 
خارجی را فراهم سازد و هم باعث ظهور استبداد داخلی 
در مجلس  تهران  مردم  نماینده  شود.  »علی مطهری« 
شورای اسلامی، درنطق سالانه خود در جلسه علنی دیروز 
به مسئله مهم تضعیف جایگاه مجلس پرداخت و تصریح 
کرد: امروز دیگر ضعیف بودن جایگاه مجلس امری بدیهی 
است و قابل انکار نیست. اما باید بدانیم که این مسئله امری 
خطرناک برای کشور است و هم می تواند راه نفوذ استعمار 
خارجی را فراهم سازد و هم باعث ظهور استبداد داخلی 
شود. نباید تجربه دولت ملی مصدق را از یاد ببریم که بعد 
از انحلال مجلس توسط او، زمینه سقوط دولت وی فراهم 
شد. وی مهمترین عوامل تضعیف کننده جایگاه مجلس 
نظام و شورای عالی  را مجمع تشخیص مصلحت  دهم 
هماهنگی اقتصادی سران قوا ذکر کند و گفت: این روزها 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تبدیل به شورای نگهبان 
دومی برای مجلس شده است و قوانین مجلس را به بهانه 
تطابق با سیاست های کلان نظام موازی با شورای نگهبان 
بررسی می کنند و اگر نظر مخالفی داشته باشند به شورای 
نگهبان ابلاغ می کنند و شورای نگهبان هم بدون بررسی 

آن را به مجلس ابلاغ می کند. این درحالی است که اگر 
مجلس، مطابق نظرات مجمع قانون را تغییر ندهد، خود 
مجمع راسا وارد فرایند قانونگذاری شده و در متن قانون 
دخل و تصرف می کند. مطهری تاکید کرد: آن ها برای 
انجام این کار به اصل ۱۱۰ قانون اساسی استناد می کنند، 
در حالی که این استناد درستی نیست. سیاست های کلی 
نظام نه تنها عین قانون اساسی نیست که حتی متمم 
قانون اساسی هم محسوب نمی شود. مردم زمانی که به 
قانون اساسی رای دادند، سیاست های کلی نظام وجود 

نداشت که بخواهد مورد تایید آنها هم قرار بگیرد.
بستن دست مجلس به صلاح کشور نیست

وی تاکید کرد: اینچنین بستن دست مجلس به صلاح 
کشور نیست. من درباره نهاد مجلس صحبت می کنم، 
چه در آینده ما در این مجلس حضور داشته باشیم و چه 
نداشته باشیم، تضعیف جایگاه مجلس به صلاح کشور و 
نظام نیست. مطهری در ادامه به شورای عالی هماهنگی 
فلسفه وجودی  و گفت:  اشاره کرد  قوا  اقتصادی سران 
این شورا برای انجام تصمیم های اضطراری در جهت دور 
زدن تحریم ها بود، اما امروز شاهد هستیم که این شورای 
به مباحث دیگر نیز ورود می کند. به اعتقاد بنده این شورا 
دیگر فلسفه وجودی خود را از دست داده و باید منحل 

شود. عضو فراکسیون امید در ادامه نطق خود به مسئله 
انتخابات اشاره کرد و با تاکید بر لزوم مشارکت حداثکری در 
آن تصریح کرد: ضد انقلاب می گویند راه اصلاح در کشور 
بسته شده است و آن را تبلیغ می کنند، اما اگر مشارکت 
مردم در انتخابات بالای ۷۰ درصد باشد، دهان دشمنان 
بسته شده و در کشور گشایش هایی برای اصلاح ایجاد 

خواهد شد.
 هشدار نسبت به تقسیم بندی مردم به انقلابی 

و غیرانقلابی
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس درباره تقسیم مردم به 
انقلابی و غیرانقلابی هشدار داد و گفت: این تقسیم بندی 
اشتباه است و مراد مقام معظم رهبری از وضع اصطلاح 
مردم انقلابی دایر بر استفاده از توان داخلی کشور بود. 
ما باید در کشور از روش حضرت امام بهره ببریم که حتی 
می توانست مردم شراب خوار را هم جذب اسلام و انقلاب 
با  از اختلاف دیدگاه شهید مطهری  یادآوری  با  او  کند. 
گروه هایی مانند فرقان گفت: آن ها می گفتند باید اسلام 
به  مطهری  شهید  که  حالی  در  باشیم،  داشته  انقلابی 
انقلاب اسلامی باور داشت. به اعتقاد ایشان این اسلام 
است که باید ملاک عمل باشد، نه انقلاب و بنابراین بر 

انقلاب اسلامی در مقابل اسلام انقلابی تاکید می کردند.

معاون اول رییس جمهوری:

باید هزینه فساد را بالا ببریم 

علی مطهری: 

تضعیف مجلس منجر به تسلط استعمار و ایجاد استبداد می شود

رییس مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه منفی بافی برای 
کشور سَم است و نباید آیه یاس بخوانیم، گفت: در شرایط 
کنونی تحریم و فشار اقتصادی ظالمانه دشمنان باید با کار 
بیشتر بر مشکلات فائق بیایم نه اینکه دل مردم را خالی کنیم.
طرح  افتتاح ۵۵  جریان  در  سه شنبه  روز  لاریجانی  علی 
روستای  مسجد  در  کرمانشاه  استان  روستایی  و  آبرسانی 
»قمشه سید یعقوب« بخش ماهیدشت شهرستان کرمانشاه 
تحریم های  استقامت  با  ما در شرایط سخت  افزود: ملت 

دشمنان را شکستند.
او راه غلبه بر مشکلات کشور را وفاق، وحدت و هم افزایی 
دانست و گفت: منفی بافی و آیه یاس خواندن ثمری برای 
منافع ملی ندارد و ملت ایران وقتی موفق می شود که ید 

واحده باشند و همدیگر را تخریب نکنند.
را  نهادهای کشور  نباید  کرد: همچنین  اظهار  لاریجانی 

تخریب کرد زیرا نظام اسلامی از همین نهادها تشکیل شده 
است.

او مجلس شورای اسلامی را نتیجه حضور مردم در تعیین 
سرنوشت خود دانست و تاکید کرد: باید در یک فضای معقول 
و سنجیده برای بالا بردن توان ملی با همدیگر و حمایت از 
مدیران دلسوز، توانمند و کارآمد کارها را به انجام برسانیم. به 
گفته رییس مجلس شورای اسلامی »جمهوری اسلامی ایران 
در شرایط تحریم ظالمانه و فشار اقتصادی دشمن همچنان 

فعالیت و پویا است.«
لاریجانی از وزارت نیرو که به گفته او با برنامه مدون در حال 
اجرا و افتتاح طرح های حوزه آب و نیرو است، قدردانی کرد و 
از رسانه ها خواست که این اقدامات را به اطلاع مردم برسانند.

تحریم ها جدی است اما آبادانی رها نشده است
رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان 

خود با اشاره به شرایط سخت کشور که ناشی از تحریم های 
ظالمانه دشمن است، گفت: وضعیت تحریم ها جدی است 

اما آبادانی در کشور رها نشده و این مسیر ادامه دارد.
لاریجانی گفت: یکی از رویکردهای مهم نظام جمهوری 
اسلامی را از ابتدای انقلاب تاکنون آبادانی روستاها بوده و 
به همین دلیل امام راحل دستور ایجاد جهاد سازندگی را با 

هدف محرومیت زدایی صادر کردند.
او گفت: پس از انقلاب شاهد توسعه و آبادانی روستاها 
در بخش های مختلف از جمله آب، برق، گاز، جاده و سایر 
همچنین  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  بودیم.  خدمات 
با اشاره به اینکه در فضای غبارآلود سیاسی خدمات نظام 
جمهوری اسلامی نادیده گرفته می شود اظهار کرد: یکی از 
دغدغه های مهم در کشور انجام اقدامات زیربنایی و خدماتی 

است که متاسفانه نادیده گرفته می شود.

علی لاریجانی: 

منفی بافی برای کشور سَم است

علیرضا مغزی*

سخنگوی دولت با بیان اینکه شاخصه های اعتماد در جامعه ما از سال ۸۸ روند نزولی داشته 
است، گفت: : نباید آنقدر با نفرت باهم رفتار کنیم. من وقتی سال ۸۸ شعارنویسی روی در 
توالت ها تند شد نوشتم که این نوع شعارها باعث ایجاد کینه های عمیق در جامعه خواهد 
شد. خواهد شد.  علی ربیعی طی سخنانی در مراسم بزرگداشت روز دانشجو که از سوی بسیج 
دانشجویی دانشگاه صنعتی شریف برگزار شد، در واکنش به شعارهای دانشجویان علیه دولت 
اظهار کرد: متاسفانه چندی است که برخی تریبون ها فقط عادت به گفت- گفت را پیشه 
کردند، اما من می خواهم که رویه این نباشد و ما گفت و شنود را تجربه کنیم، بنابراین اگر کسی 
میخواهد بازهم شعار دهد ایرادی ندارد. وی افزود: ۱۶ آذر نماد آرمان گرایی است که شهدای 
سه گانه آن روز برای ما به یادگار گذاشتند. عدالت خواهی و آزادی خواهی از سال های ابتدای 
سده اخیر در میان مردم ما وجود داشته است و ما و پدرانمان آن را تجربه کرده ایم. سخنگوی 
دولت گفت: من اولین بار که به دانشگاه صنعتی شریف آمدم کارگر بودم و برای تحصنی که 
آنجا انجام شده بود به این دانشگاه آمدم و بنی صدر سخنرانی می کرد. من در هجده سالگی 
از خانه فرار کردم چرا که ساواک به دنبال برادرم آمده بود و بعد هم در دوران ابتدای انقلاب ایده 

اطلاعات بسیج از من بود و با آقای نقدی در این زمینه کار می کردیم.
آیا سال ۸۴ یا ۸۵ جرات بیان این نقدها را داشتید؟

ربیعی افزود: امروز شما هرچه خواستید علیه دولت گفتید، ولی آیا سال ۸۴ یا ۸۵ این جرات 
وجود داشت که شما چنین نقدهایی علیه دولت داشته باشید؟ این زمینه برای کسانی که به 
دولت وقت انتقاد داشتند وجود داشت؟ شما گفتید دولت هیچ کاری نکرده، حداقل این کار 
را کرده که نماینده اش اینجا بشیند و نقد شما را بشنود این درست است و باید هم دولت نقد 
شود. وی با بیان اینکه متاسفانه نمی توانم آنچنان که دلم می خواهد بحثم را پیش ببرم، اظهار 

کرد: من همه وجودم در نظام بوده و از همین ماجرای بنزین هم باید بگویم که بنزین که این 
موضوع اثر پروانه ای بود. ربیعی تاکید کرد: من در مقاله ای اشاره کردم که در سال ۹۸ باید 
بیاندیشیم که آن سال فقط یک سال نیست، بلکه آینده جامعه در آن است. پس از وقایع تلخ 
اخیر نوشتم که اگر فاصله میان ۷۸ تا ۸۸ ، ده سال بود و فاصله ۸۸ تا ۹۶ ، ۸ سال بود فاصله 
اتفاق بعدی کم تر خواهد شد. سخنگوی دولت با بیان اینکه اگر اتفاقاتی که در کشور ما افتاد 
در آمریکا و کشورهای اسکاندیناوی رخ می داد، بحران اجتماعی شکل می گرفت ، تاکید کرد: 
بیماری ۶۰ ساله اقتصاد و تسلط رسانه هایی که آمریکا و اروپا آن را اداره می کنند می طلبد ما 

نیاز به یک تدبیر گسترده داشته باشیم.
تصمیمی برای معافیت سلبریتی ها در دولت گرفته نشده است

وی تأکید کرد: من حاضرم بازهم در دانشگاه حضور داشته باشم و به سخنان پاسخ دهم. 
می گویند چرا تورم ایجاد شده است؟ مگر قبل از این ما تورم ۷ درصدی تجربه نکردیم؟ ما رشد 
اقتصادی دوازده درصدی نداشتیم؟ ما قدرت خرید بازنشستگان را در چند سال دولت اول مان 
بالا بردیم. سخنگوی دولت ادامه داد: حالا اینکه شما بگویید نه چنین چیزی را تجربه نکردیم 
یک حرف غیر علمی است. ما اگر بخواهیم هشت درصد رشد کنیم باید سالی هزاران میلیارد 

دلار پول داشته باشیم، آیا چنین پولی در کشور داریم؟ نمی توان که انتظارات بالا داشت!
 ربیعی در پاسخ به این پرسش که علت اینکه در لایحه ای آمده است که از هنرمندان مالیات 
نگیرند، چیست، گفت: این موضوع مربوط به سلبریتی ها نبوده است بلکه مربوط به اهالی 
هنر است و این موضوع که قرار است از سلبریتی ها مالیات نگیرند اصلا چیزی نیست که 
دولت مطرح کرده باشد و به آن اعتقاد داشته باشد. ضمن اینکه اصلا این موضوع هنوز وارد 

مجلس هم نشده است.

سخنگوی دولت: 

نباید آنقدر با نفرت باهم رفتار کنیم
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فرمول طبیعی برای فراموشی
 نوشیدنی های ورزشی! 

نوشیدنی های ورزشی بیشتر برای مصرف هنگام انجام ورزش های سخت که بیش از 
یک ساعت یا ۹۰ دقیقه ادامه دارند، طراحی شده اند. 

نوشیدنی های ورزشی به عنوان محصولی برای تقویت عملکرد ورزشکاران به بازار عرضه 
می شوند. اما در شرایطی که این نوشیدنی های محبوب حاوی برخی مواد مغذی مهم 
هستند که می توانند به بهبود عملکرد انسان کمک کند، تنها گزینه موجود برای تامین 

سوخت مورد نیاز بدن نیستند.
نوشیدنی های ورزشی سه عنصر اساسی را در اختیار بدن قرار می دهند: آب برای 
هیدراته نگه داشتن بدن و جایگزینی مایعات از دست رفته به واسطه تعریق، کربوهیدرات 
ها به شکل قند برای تامین انرژی و الکترولیت ها برای کنترل تعادل مایع و حفظ سطوح 

انرژی.
نوشیدنی های ورزشی بیشتر برای مصرف هنگام انجام ورزش های سخت که بیش از 
یک ساعت یا ۹۰ دقیقه ادامه دارند، طراحی شده اند. به عنوان مثال، فوتبالیست ها، 
دوندگان ماراتن یا هر ورزشکار دیگر که باید مسافت زیادی را طی کند می تواند از فواید 

مصرف این نوشیدنی ها بهره مند شود.
الکترولیت ها و کربوهیدرات ها به تامین سوخت و آب مورد نیاز بدن کمک می کنند، 
اما باید به این نکته توجه داشت که پیش از معرفی نوشیدنی های ورزشی نیز ورزشکاران 
به فعالیت خود مشغول بوده اند. ورزشکاران تا زمانی که بر دریافت آب، سدیم و کالری به 
میزان کافی متمرکز باشند، می توانند بدون استفاده از این نوشیدنی ها نیز عملکرد خوب 

خود را ارائه کنند.
به بیان دیگر، شما می توانید برای ارائه بهترین عملکرد خود به جای مصرف نوشیدنی 
های ورزشی بر استفاده از مواد غذایی طبیعی متکی باشید. در ادامه با چند خوراکی 

خوب که می توانند به تقویت عملکرد ورزشی کمک کنند، بیشتر آشنا می شویم.
گزینه ای بهتر برای هیدراته نگه داشتن بدن: آب

نوشیدنی های ورزشی سه عنصر اساسی را در اختیار بدن قرار می دهند: آب برای 
هیدراته نگه داشتن بدن و جایگزینی مایعات از دست رفته به واسطه تعریق، کربوهیدرات 
ها به شکل قند برای تامین انرژی و الکترولیت ها برای کنترل تعادل مایع و حفظ سطوح 

انرژی.
نوشیدنی های ورزشی بیشتر برای مصرف هنگام انجام ورزش های سخت که بیش از 
یک ساعت یا ۹۰ دقیقه ادامه دارند، طراحی شده اند. به عنوان مثال، فوتبالیست ها، 
دوندگان ماراتن یا هر ورزشکار دیگر که باید مسافت زیادی را طی کند می تواند از فواید 

مصرف این نوشیدنی ها بهره مند شود.
الکترولیت ها و کربوهیدرات ها به تامین سوخت و آب مورد نیاز بدن کمک می کنند، 
اما باید به این نکته توجه داشت که پیش از معرفی نوشیدنی های ورزشی نیز ورزشکاران 
به فعالیت خود مشغول بوده اند. ورزشکاران تا زمانی که بر دریافت آب، سدیم و کالری به 
میزان کافی متمرکز باشند، می توانند بدون استفاده از این نوشیدنی ها نیز عملکرد خوب 

خود را ارائه کنند.
به بیان دیگر، شما می توانید برای ارائه بهترین عملکرد خود به جای مصرف نوشیدنی 
های ورزشی بر استفاده از مواد غذایی طبیعی متکی باشید. در ادامه با چند خوراکی 

خوب که می توانند به تقویت عملکرد ورزشی کمک کنند، بیشتر آشنا می شویم.
گزینه ای بهتر برای هیدراته نگه داشتن بدن: آب

برخی شرکت های تولید کننده نوشیدنی های ورزشی مدعی هستند که محصولات آنها 
عملکرد بهتری در هیدراته نگه داشتن بدن نسبت به آب دارد، اما برای بیشتر ورزشکاران 

آب همچنان می تواند بهترین گزینه باشد.
در صورتی که برای مدتی طولانی و با شدت زیاد ورزش نمی کنید، آب لوله کشی که 
می تواند حاوی مقادیر کم از الکترولیت ها نیز باشد گزینه خوبی برای هیدراته نگه داشتن 
بدن است. برخلاف نوشیدنی های ورزشی، آب فاقد کالری و شکر است و در ترکیب با یک 
رژیم غذایی سالم، آب می تواند هر آنچه برای تامین سوخت مورد نیاز هنگام ورزش نیاز 

دارید را در اختیارتان قرار دهد.
گزینه ای بهتر برای دریافت پتاسیم: موز

پتاسیم که یک الکترولیت محسوب می شود در فهرست مواد مغذی بسیاری از نوشیدنی 
های ورزشی قرار دارد. پتاسیم به هیدراتاسیون کمک می کند و طی عملکردهای عادی 
بدن مانند تعریق، دفع ادرار و مدفوع می تواند از بدن خارج شود. بعید است که بدن 
انسان به واسطه ورزش از پتاسیم تهی شود. این در شرایطی است که می توانید پتاسیم را 
به میزان کافی از رژیم غذایی خود دریافت کنید. موز یک منبع خوب برای پتاسیم است. 
یک موز اندازه متوسط حاوی تقریبا ۴۲۲ میلی گرم پتاسیم است، در شرایطی که یک 
نوشیدنی ورزشی ۱۲ اونسی ممکن است چیزی حدود ۶۰ میلی گرم پتاسیم را برای 
مقدار تقریبا مشابه از کالری ارائه کند. پژوهش ها نشان داده اند که پتاسیم می تواند به 
طور بالقوه درد عضلانی مرتبط با ورزش را کاهش دهد. افزون بر این، موز موجب ناراحتی 

معده نمی شود که آن را به گزینه ای خوب برای ورزشکاران تبدیل می کند.
از دیگر منابع غذایی خوب برای پتاسیم می توان به میوه ها و سبزیجات کامل، مانند 

آووکادو، لوبیاها، پرتقال، جوانه های بروکسل و پاپایا اشاره کرد.
گزینه ای بهتر برای قند: کشمش

ورزشکاران به انواعی از کربوهیدرات ها نیاز دارند که بدن می تواند آنها را در زمانی 
کوتاه به انرژی تبدیل کند، به ویژه زمانی که برای مدت زمانی طولانی ورزش می کنند. 
خوشبختانه، گزینه های غذایی بیشماری برای دریافت قند واقعی وجود دارند که بهتر از 
مواد پالایش شده ای هستند که معمولا در نوشیدنی های ورزشی وجود دارند. کشمش 
گزینه ای فوق العاده در این زمینه است زیرا نه تنها حمل آن راحت است، بلکه سرشار از 
پتاسیم - یک اونس )۲۸ گرم( کشمش ۲۱۰ میلی گرم پتاسیم دارد - محسوب می شود.
کشمش کربوهیدرات هایی که ورزشکاران برای تامین انرژی نیاز دارند در اختیار آنها قرار 
می دهد. برای بهره مندی از فواید بیشتر، شما می توانید پیش از دویدن های طولانی 
اندکی نمک به کشمش اضافه کنید، یا مقداری آب همراه با آن مصرف کنید که از این 
طریق اساسا مواد مغذی مشابه با مصرف یک نوشیدنی ورزشی را دریافت خواهید کرد. از 
دیگر گزینه های غذایی که می توانید برای افزایش سطوح انرژی خود مصرف کنید می 

توان به میوه های خشک شده و شکلات تلخ اشاره کرد.
گزینه ای بهتر برای دریافت سدیم: نمک

سدیم که می تواند به واسطه تعریق از بدن دفع شود، پشتیبانی برای هیدراتاسیون 
است، اما نیازی نیست برای احیای ذخایر الکترولیتی خود یک نوشیدنی ورزشی مصرف 

کنید. در واقع، مقدار سدیم موجود در بیشتر نوشیدنی های ورزشی بسیار کم است.
ورزشکارانی که به افزایش مصرف سدیم نیاز دارند یا ورزشکارانی که به شدت عرق می 
کنند، با افزودن مقداری نمک بیشتر به وعده های غذایی خود، مصرف کره بادام زمینی 

شور یا مصرف آب مرغ می توانند این نیاز خود را برطرف کنند.  
گزینه ای بهتر برای منیزیم: مغزدانه ها

نوشیدنی های ورزشی وجود  از  الکترولیت دیگر است که در بسیاری  منیزیم یک 
دارد. منیزیم از عملکرد سیستم ایمنی بدن، عملکرد درست مغز و استحکام استخوانی 
پشتیبانی می کند و پژوهش ها نشان داده اند که کمبود این ماده مغذی می تواند تاثیر 
منفی بر عملکرد ورزشی انسان داشته باشد. با دنبال کردن یک رژیم غذایی متعادل 
احتمالا به میزان کافی منیزیم دریافت خواهید کرد. با مصرف روزانه مغزدانه ها، سبزیجات 

برگدار، و غلات کامل می توان از تامین منیزیم به میزان کافی اطمینان حاصل کرد.
برای دریافت منیزیم به میزان کافی می توانید مصرف بادام، بادام هندی، و بادام زمینی 
را مد نظر قرار دهید. لوبیا سیاه، اسفناج و ادامامه از دیگر گزینه های خوب برای دریافت 
منیزیم و مواد مغذی دیگر بدون ورود شیرین کننده های مصنوعی موجود در نوشیدنی 

های ورزشی به بدن هستند.

سلامت 

در فصل سرما و شیوع آنفلوانزا هستیم و همه ی ما تقریباً 
هر کاری می کنیم تا از ابتلا به این عفونت ویروسی پیشگیری 
کنیم. آیا استفاده از وسایل نقلیه عمومی ما را بیشتر در معرض 

ابتلا به آنفلوانزا قرار می دهد؟
اگر جرموفوبیا )هراس از آلودگی( داشته باشید، برایتان هیچ 
چیزی بدتر از استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی نمی تواند 
باشد؛ اما اگر ترس از آلودگی هم نداشته باشید، قبول دارید که 
وسایل نقلیه ی عمومی، زمینه ی مساعدی برای انواع و اقسام 
آلودگی ها هستند و میکروب هایی در آنجا وجود دارد که هیچ 
کس حتی دوست ندارد به آن ها فکر کند. اما آیا وسایل نقلیه 

عمومی واقعاً می توانند شما را مریض کنند؟
طبق مطالعاتی که انجام شده، افرادی که از وسایل نقلیه 
عمومی استفاده می کنند، ۶ برابر بیشتر از بقیه ممکن است 
دچار بیماری های حاد تنفسی شوند. ضمناً جالب است بدانید 
اگر هر روز از حمل و نقل عمومی استفاده می کنید، بدنتان 
نسبت به کسی که گهگاه از وسایل نقلیه همگانی استفاده 
می کند، ایمنی قوی تری دارد؛ زیرا این فرصت را داشته اید که 

ایمنی خود را در برابر ویروس ها و میکروب ها افزایش دهید.
آنفلوانزا عبارتی است که به انواع بیماری های تنفسی ناشی 
از هر یک از ویروس های آنفلوانزا گفته می شود. علائم آنفلوانزا 
می شود.  تب  و  خستگی  سردرد،  گرفتگی،  گلودرد،  شامل 
سال ها پیش تشخیص آنفلوانزا در واقع به معنی مرگ بود اما 
اکنون، آنفلوانزا کُشنده نیست. هر چند این بیماری می تواند 
در کودکان و افراد سالمند و آن هایی که سیستم ایمنی ضعیفی 

دارند بسیار خطرناک باشد.
ویروس آنفلوانزا اساساً از طریق ذرات موکوس در هوا بعد از 
اینکه بیمار عطسه یا سرفه می کند منتشر می شود. این عفونت 
ممکن است با تماس با این ذرات که روی سطوح نشسته اند و 
یا به سادگی از طریق تنفس نیز منتقل شود. بنابراین با توجه 

به این احتمال ها می توان نتیجه گرفت که وسایل نقلیه عمومی 
می توانند احتمال ابتلا به آنفلوانزا را افزایش بدهند.

با این وجود نگران نباشید، شما می توانید با رعایت یک سری 
از نکات، از سیستم همگانی حمل و نقل مانند اتوبوس و مترو 
نیز  از خودتان و سلامتی تان  و در عین حال  استفاده کنید 

محافظت نمایید:
از دستکش استفاده کنید

دستکش فقط برای گرم کردن دست نیست. وقتی دستکش 
و  میله ها  وقتی  که  است  معنی  این  به  می کنید،  دست  به 
صندلی ها و دستگیره هایی را لمس می کنید که هزاران نفر دیگر 
نیز به آن دست زده اند، از تماس مستقیم پوستتان با این سطوح 

جلوگیری می کنید.
به طور کلی تا جایی که می توانید حداقل تماس ها را داشته 
باشید. اگر شرایطش را دارید به جای پله برقی از پله های ثابت 
استفاده کنید، در وسایل نقلیه ی عمومی هم سعی کنید روی 
صندلی بنشینید؛ اگر هم جا نبود دستتان را با دستمالی به 

میله های اتوبوس یا مترو بگیرید.
اگر می خواهید آلودگی های بیرون را به وسایل خانه نچسبانید 
پس اولین کاری که می کنید، تعویض لباس و شستن کامل 
دست و صورتتان باشد. لباس ها را روی تختخوابتان نیندازید و 

آن ها را جایی بگذارید که تماس با وسایل خانه نداشته باشند
دست ها را بشویید یا از ضدعفونی کننده ی دست استفاده 

کنید
بشویید،  را  دست هایتان  داشتید  را  امکانش  که  وقت  هر 
باشد  یادتان  بخورید. ضمناً  اینکه چیزی  از  قبل  مخصوصاً 
صورتتان را لمس نکنید تا میکروب ها و ویروس ها راهی به سمت 

بدنتان پیدا نکنند. 
در  خصوصاً  همیشه،  که  است  خوبی  بسیار  ایده ی 
فوم  یا  ژل  یک  سرماخوردگی،  و  آنفلوانزا  شیوع  روزهای 

ضدعفونی کننده ی دست با خود داشته باشید و هر یک ساعت 
یا هر وقت سطحی عمومی را لمس کردید از آن استفاده کنید.

دستمال با خود داشته باشید
و  برای زمانی نیست که عطسه  از دستمال فقط  استفاده 
سرفه می کنید، بلکه وقتی دیگران عطسه و سرفه می کنند نیز 
بهتر است دستمالی را به مدت ۳۰ ثانیه به بینی تان بفشارید و 
چشم هایتان را نیز ببندید. این کار از شما در برابر ذرات آلوده ای 
که با عطسه و سرفه ی دیگران در هوا پراکنده شده اند، تا حدود 

زیادی محافظت می کند.
هنگام استفاده از وسایل نقلیه همگانی تا جایی که 

ممکن است از موبایلتان استفاده نکنید
در مترو و اتوبوس، گوشی به دست شدن و چک کردن پیام ها 
از  همراه  گوشی  درآوردن  اما  شده  عادی  کاری  ایمیل ها  و 
داخل کیفتان در یک مکان عمومی باعث می شود ویروس ها و 
میکروب ها به آن نیز بچسبند. ضمناً شما موبایل را به صورتتان 
پیدا  فرصت  آلودگی ها  و  می کنید  مکالمه  و  می چسبانید 
می کنند تا به صورتتان هم وارد شوند. پس تحمل کنید و چند 

دقیقه ای که داخل فضای بسته ی عمومی هستید، گوشی تان 
را درنیاورید.

وقتی به خانه برگشتید، لباس هایتان را 
زودتر عوض کنید

خیلی ها عادت دارند بعد از رسیدن به خانه قبل از تعویض 
اگر  شوند!  ولو  مبل  روی  صورت،  و  دست  شستن  و  لباس 
می خواهید آلودگی های بیرون را به وسایل خانه نچسبانید پس 
اولین کاری که می کنید، تعویض لباس و شستن کامل دست و 
صورتتان باشد. لباس ها را روی تختخوابتان نیندازید و آن ها را 

جایی بگذارید که تماس با وسایل خانه نداشته باشند.
ماسک معمولی هم می تواند مفید باشد

خیلی از ماسک های معمولی که افراد از آن استفاده می کنند 
به خوبی طراحی نشده اند که ذرات بسیار ریز را فیلتر کنند، 
بنابراین اگر ویروس آنفلوانزا در اطراف پراکنده باشد می تواند از 
این ماسک ها عبور کند؛ اما استفاده از ماسک می تواند انتشار 
ویروس آنفلوانزا را زمانی که مثلًا شخص مبتلا به آنفلوانزا در یک 

مکان عمومی عطسه یا سرفه می کند، محدود کند.

عفونت و آبسه لثه بیماری دردناکی است که یکی از انواع آن، آبسه پریودنتال است. این 
بیماری دلایل مختلفی مانند عدم رعایت بهداشت دهان دارد. عفونت لثه نشانه هایی 

مانند تورم دهان دارد و می توان از آن با روش های ساده پیشگیری کرد. 
 آبسه لثه چیست؟

آبسه یک کیسه ی حاوی عفونت است که ممکن است در بخش های مختلف بدن، 
شامل قسمت های داخلی دهان، ایجاد شود.

در بعضی افراد، آبسه ی دندان می تواند بخش ها و نواحی اطراف دندان را تحت تأثیر 
قرار دهد. اما گاهی اوقات، آبسه روی خود لثه ها تشکیل می شود.

آبسه ی لثه که با نام آبسه ی پریودنتال هم نامیده می شود، یک عارضه ی دردناک است 
که می تواند عوارض جدی به دنبال داشته باشد.

بسیار مهم است که نشانه های این مشکل را تشخیص دهید تا در صورتی که دچار آن 
هستید به دندان پزشک مراجعه کنید.

  دلایل آبسه و عفونت لثه
آبسه ی لثه به این علت ایجاد می شود که باکتری های درون دهان منجر به ایجاد عفونت 
در فضای بین دندان ها و لثه ها می شوند. بعضی آبسه های لثه هم ناشی از عدم رعایت 

بهداشت دهان و دندان هستند. 
بیماری پریودنتال یک عارضه ی التهابی لثه است که وقتی ایجاد می شود که پلاک ها 
زیر لثه تجمع پیدا کنند. پلاک یک لایه ی نازک بدون رنگ و چسبنده از باکتری ها است.
وقتی مسواک زدن و نخ دندان کشیدن به طور مرتب اتفاق نیفتد این پلاک ها از دندان 
جدا نمی شوند و بافت های اطراف دچار عفونت می شوند و همین، منجر به ایجاد آبسه 

می شود.
 آبسه ی لثه حتی می تواند به علت پاکت پریودنتال هم ایجاد شود؛ پاکت پریودنتال 

فضایی است که در اثر بیماری های لثه در اطراف دندان ها ایجاد می شود.
باکتری ها می توانند در این فضا زندگی کنند و اگر غذا و پلاک در این فضا محبوس 

شود، در این صورت باکتری ها رشد می کنند. 

وقتی سیستم ایمنی بدن ضعیف باشد هم ممکن است آبسه ی لثه ایجاد شود، چون 
سیستم ایمنی ضعیف این توانایی را ندارد که با عفونت ها مقابله کند.

عواملی که می توانند سد دفاعی بدن را ضعیف کنند عبارتند از خستگی، استرس، 
بیماری های مزمن. 

عفونت لثه به خودی خود خوب نمشی شود و حتماً برای درمان باید به دندانپزشک 
مراجعه کنید.

 علایم و نشانه های آبسه لثه
بعضی بیماری های لثه و دهان ممکن است در ابتدا و مراحل اولیه قابل رویت نباشند و 

نشانه های کمی ایجاد کنند؛ اما در مورد آبسه ی لثه این طور نیست.
آبسه و عفونت لثه منجر به درد مداوم و شدیدی در ناحیه پالپ می شود و اگر دهان تان 
را باز کنید و به ناحیه ی دچار درد نگاه کنید، احتمالًا می توانید تورم و قرمزی را ببینید. 

نشانه های دیگر آبسه ی لثه عبارتند از:
حساسیت به غذاها و نوشیدنی های گرم یا سرد-درد موقع جویدن-لق شدن دندان

احساس مزه ی بد در دهان )به علت عفونت(-تخلیه ی عفونت-تب
 نحوه ی تشخیص آبسه لثه

اگر متوجه درد، خرابی، بو و مزه ی عفونت در دهان شدید، این نشانه ها را نادیده نگیرید 
و هرچه زودتر به دندانپزشک مراجعه کنید.

دندان پزشک احتمالًا بر حسب نشانه ها می تواند آبسه ی لثه )و البته شاید مشکل 
دیگری( را تشخیص دهد. دندانپزشک لثه ها را معاینه می کند و به دنبال نشانه های 

عفونت، مانند درد، تورم و قرمزی می گردد.
دندان پزشک همراه با معاینه ی چشمی لثه ها، احتمالًا برای شما عکس برداری اشعه ی 
ایکس هم می نویسد تا بیماری های پریودنتال یا دندان دچار عفونت )در نتیجه ی عفونت 

پالپ( را پیدا کند.
 این عکس همچنین به دندانپزشک کمک می کند تا متوجه شود که آیا در اثر این 

عفونت دچار تحلیل استخوان شده اید یا نه.

نشانه های آبسه ی لثه ممکن است در طول زمان بهبود پیدا کند، اما حتی اگر آبسه باز و 
تخلیه شد هم باید به دندان پزشک مراجعه کنید تا عفونت را درمان کند.

 به هیچ وجه در مورد درمان آبسه ی لثه سستی نکنید
  درمان آبسه لثه

باید به یاد داشته باشید که عفونت لثه به خودی خود به طور کامل خوب نمی شود و 
حتماً برای درمان باید به دندانپزشک مراجعه کنید.

درمان آبسه ی لثه شامل تخلیه ی آبسه و برداشتن هرگونه بقایای عفونت در پاکت 
پریودنتال است. همچنین دندانپزشک برای از بین بردن پلاک ها و رسوبات رو و زیر خط 

لثه از روش های پاکسازی عمیق استفاده می کند.
 تخلیه ی آبسه برای برطرف کردن عفونت و پیشگیری از عوارض بعدی، بسیار لازم 
است. تخلیه ی آبسه به این صورت انجام می شود که دندانپزشک روی آبسه یک برش 

ایجاد می کند؛ در این فرآیند احتمالًا از مواد بی حس کننده هم استفاده می شود.
 دندانپزشک بر اساس نتیجه ی عکسبرداری تشخیص می دهد که تحلیل استخوان 
ایجاد شده یا نه، و بر اساس میزان تحلیل ایجاد شده شاید دندان را بکشد. البته ممکن 

است از روش هایی برای ترمیم استخوان تحلیل رفته یا بافت لثه استفاده کند. 
آبسه ی لثه گاهی ممکن است پالپ دندان، یعنی مرکز دندان را هم تحت تأثیر قرار دهد. 
پالپ از رگ های خونی، عصب و بافت همبند تشکیل شده است. اگر پالپ دچار عفونت 
شود، ممکن است نیاز به درمان ریشه ی دندان داشته باشید تا بخش آسیب دیده ی 

دندان خارج شود.
  درمان دارویی عفونت لثه

آنتی بیوتیک  دوره  یک  شما  برای  دندانپزشک  شد،  ذکر  که  درمان هایی  بر  علاوه 
هم تجویز می کند. در صورتی که دندانپزشک به طور کامل نتواند آبسه را تخلیه کند، 
آنتی بیوتیک ها می تواند به کاهش تورم کمک و از عود مجدد عفونت جلوگیری کنند. 
همچنین می توانند مانع انتشار عفونت به دیگر نواحی بدن شوند. اگر درد دارید برای 

شما مسکن تجویز می شود.
هیچ راهی برای درمان کامل عفونت لثه در منزل وجود ندارد. برای کاهش درد و 

حساسیت تا زمانی که بتوانید به دکتر مراجعه کنید، دهانتان را با آب نمک گرم بشویید.
 بهداشت خوب دهان و دندان برای پیشگیری از آبسه ی لثه لازم است

 عوارض آبسه لثه
به هیچ وجه در مورد درمان آبسه ی لثه سستی نکنید، چون اگر بدون درمان رهایش 
کنید، عفونت به عمق بافت لثه نفوذ می کند و دندان ها و استخوان های اطراف را هم 

درگیر خواهد کرد.
به  عفونت  است  ممکن  حتی  می شود.  تورم  و  درد  افزایش  به  منجر  موضوع  این 

بخش های دیگر صورت و بدن هم سرایت کند. 
در موارد نادر، انتشار عفونت لثه و ورود آن به جریان خون منجر به بروز عارضه ای 

خطرناک به نام سِپسیس یا عفونت خون می شود که نشانه های آن عبارتند از:
دمای بالای ۳۸ درجه ی سانتیگراد-مشکل در تنفس-درد شکمی-ضربان قلب بالا

مشکلات رایج و بیماری های دیگر لثه را اینجا بخوانید.
 پیشگیری از آبسه لثه

بهداشت خوب دهان و دندان برای پیشگیری از آبسه ی لثه لازم است. باید به طور 
منظم، دندان ها را مسواک بزنید و نخ دندان بکشید.

دو یا سه بار در طول روز، به خصوص بعد از غذا، مسواک بزنید. این کار باعث کاهش 
تجمع پلاک ها روی دندان و زیر خط لثه می شود. استفاده از نخ دندان حداقل یک بار در 

روز هم باعث برطرف شدن پلاک ها و بیرون آمدن غذاها از بین لثه ها می شود.
 به طور مرتب به دندانپزشک مراجعه کنید و هر شش ماه از خدمات دندانپزشکی برای 

نظافت اساسی و حرفه ای دندان ها استفاده کنید. 
وقتی به طور منظم به دندانپزشک مراجعه کنید، او می تواند بهداشت دهان و دندان 
شما را کنترل کند، و خیلی سریع و پیش از گسترش بیماری ها متوجه حضور آن ها شود 

و درمان را آغاز کند.

آبسه لثه چیست و چگونه درمان می شود؟

محافظت در برابر بیماری های واگیردار در وسایل نقلیه عمومی

آنفلوانزا و حمل و نقل عمومی

چشم ها همچون دوربین بدن عمل کرده و به فرد اجازه می دهند که تماشا کند و به 
حافظه بسپارد.

به گزارش ایسنا، اندام های بدن نیز همچون تجهیزاتی که به کار گرفته می شوند 
درصورتیکه استفاده افراطی از آن ها شود به استراحت نیاز دارند تا عملکرد صحیح خود 

را داشته باشند.
نتایج یک بررسی نشان داد کارمندان به طور میانگین سالانه ۱۷۰۰ ساعت را به کار 
با رایانه اختصاص می دهند که در این بین کار با گوشی های هوشمند و تبلت در مواقع 

استراحت نیز به آن اضافه می شود.
استفاده بیش از حد از گوشی های هوشمند و رایانه با بروز عارضه های چشمی از قبیل  
فشار چشم، خشکی، سردرد و بی خوابی مرتبط است. با این وجود، افراد همچنان مدت 

زمان زیادی را به کار با این تجهیزات اختصاص می دهند.
  برای بسیاری از افراد خودداری از کار با این تجهیزات و استراحت دادن به چشم ها 
سخت است. با این حال تمریناتی وجود دارد که با انجام آن ها می توان به چشم ها 

استراحت داد. 
"یوگای چشم" از جمله این تمرینات است. یوگای چشم همچون یوگای مرسوم به 
دنبال بهبود انعطاف پذیری در چشم هاست. یوگای چشم شامل مجموعه ای از حرکات 

آرام کننده است که در هر زمان از روز قابل انجام است.
سایت تخصصی "مدیکال دیلی" در این مقاله به برخی از این تمرینات اشاره کرده  

است:
تمرین ۲۰ ثانیه ای:

 شیئی را که در فاصله دور از شما قرار دارد انتخاب کرده و برای مدت ۲۰ ثانیه بدون پلک 
زدن به آن خیره شوید. سپس انگشت شست خود را از همین فاصله دور زیر شیء مزبور 

نگه دارید و سپس و تمرکز نگاه خود را بین شیء و نوک انگشت تان تغییر دهید.
مرطوب کردن چشم ها:

 در این روش کافیست فرد برای مدت چند ثانیه به جهت های مختلف نگاه کند یا با 
چشم ها حرکت زیگزاگی داشته باشد. این روش به افزایش رطوبت کره چشم کمک 

می کند.
پلک زدن سریع:

 چند بار پلک بزنید و سپس چشم ها را برای مدت ۲۰ ثانیه بسته نگه دارید. با چشم های 
بسته سعی کنید به جهات پایین، بالا، چپ و راست نگاه کنید، در همین حالت و روی هر 
جهت، پنج ثانیه مکث کرده و سپس جهت نگاه را در حالی که هنوز چشم هایتان بسته 

است تغییر دهید.
قرار دادن کف دست ها روی چشم:

 دست ها را به یکدیگر ساییده تا گرم شوند. چشم ها را بسته و کف دست ها را روی آن 
قرار دهید تا زمانیکه احساس کنید چشم ها گرمای دست ها را جذب کرده اند.

یوگای چشم برای کاهش فشار چشم نیز مفید است. هرچند، ممکن است در برخی 
شرایط و بیماری ها از قبیل آب مروارید و آب سیاه بی اثر باشد.

بهترین ورزش برای چشم ها

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۰۰۲۷۶۹ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علیرضا نادری  
فرزند رمضانعلی به شماره شناسنامه ۰۹۲۲۲۰۵۷۲۸ صادره از مشهد در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۳۲/۳۱۰ متر مربع 
پلاک ۱۸۹۱ فرعی از ۱۶۳ اصلی  واقع در جاده ملارد جاده شهریار نرسیده به 
منظریه کوی امام حسن پ ۶۴۲ خریداری از مالک رسمی کریم جمالی اصل محرز 
گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:9۸/۰9/۲۰-تاریخ انتشار نوبت دوم:9۸/۱۰/۵
محمد سلیمانی-رئیس ثبت اسناد و املاک-۱۸۶9/ز
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رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  مطرح کرد

راههای پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
فضای مجازی"

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم گفت: پیشگیری از آسیب های اجتماعی فضای 
مجازی نیازمند توجه بیشتر والدین به رفتار فرزندان خود در این حوزه است. 

 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: نظارت والدین بر فعالیت فرزندانشان مهمترین عامل 
جلوگیری از مواجه شدن آن ها با تهدیدات فضای مجازی و ضربه خوردن کانون گرم خانواده 
اصیل ایرانی  است. وی افزود: تهدیدات فضای مجازی می تواند زیان های جدی  برای فرزندان 
به همراه داشته باشد و حتی خانواده ها را نیز درگیر کند. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم 
افزود: رسانه های نوین تعاملات فرد به فرد یا رو در رو را کاهش می دهند و توجه افراد خانواده 
را از همدیگر و اهداف زندگی واقعی منحرف می کنند. وی گفت: پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی نیازمند توجه والدین به رفتار فرزندان است و والدین باید به کودکانشان حس اعتماد 
را در استفاده از فضای مجازی القاء کنند. سرهنگ کاویانی با بیان اینکه فضای مجازی بر همه 
زندگی افراد سیطره پیدا کرده  است، بیان داشت: روابط بین والدین و فرزندان بسیار مهم تر از 
تمرکز والدین بر موبایل و کامپیوتر آن ها است. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم، اعتیاد 
اینترنتی، افسردگی و بی بند و باری را از دیگر تهدیدات فضای مجازی برشمرد و افزود: کاربران 
باید با برنامه دقیق و مدون از فضای مجازی و بازی  های رایانه  ای استفاده کنند و مراقب باشند تا 
نه تنها در دام اعتیاد فضای مجازی نیفتند بلکه از مشکلات جسمی و روحی آن در امان باشند. 
وی معطوف شدن کاربران به جذابیت شبکه  های اجتماعی را مانع رشد علمی جامعه دانست و 
فرمود: این جذابیت ها به صورت پوشالی توسط دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی ایران 
طراحی شده تا مانع از رشد علمی افراد شود . سرهنگ کاویانی با اشاره به اینکه خانواده گریزی 
از عوارض استفاده نادرست فضای مجازی است گفت: شبکه  های /اجتماعی و برخی از 

نرم افزارهای گوشی  های تلفن همراه نوعی برنامه  ریزی برای تأثیر بر نسل جوان است.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم 

۶۵۰۰ پرونده تخلف در تعزیرات قم وصول شد
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت : از ابتدای امسال تاکنون حدود ۶ هزار و ۵۰۰ 

پرونده تخلف در حوزه های مختلف کالا و خدمات در تعزیرات استان قم وصول شد.
مهدی ریاضی ، اظهار داشت: پس از اجرای طرح سهمیه بندی بنزین بازرسی های مستمر 
به منظور کنترل قیمت ها در بازار صورت گرفته که این بازرسی ها در سه شیف کاری ادامه دارد.

وی ابراز داشت: تلاش های صورت گرفته از سوی دستگاه های متولی و همچنین همراهی 
اصناف و مردم سبب شده تا استان قم بر اساس آمارهای رسمی پایین ترین نرخ تورم را 
داشته باشند. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم با اشاره به مأموریت های سازمان تعزیرات 
حکومتی، اظهار داشت: این سازمان وظیفه مقابله با گران فروشی، کم فروشی، عرضه خارج 

از شبکه، انواع تخلفات در فروش و اختفا و امتناع از عرضه کالا را بر عهده دارد.
جریمه ۲۰۴ میلیارد ریالی برای تخلف ها 

وی با اشاره به پرونده های تشکیل شده بابت تخلف های صورت گرفته در قم، بیان داشت: 
از اول سال تاکنون در حدود ۶ هزار و ۵۰۰ پرونده تخلف در حوزه های مختلف کالا و خدمات 
به تعزیرات استان واصل شد. ریاضی افزود: بررسی اکثر این پرونده ها به اتمام رسیده و ۲۰۴ 
میلیارد ریال نیز برای تخلفات صورت گرفته جریمه در نظر گرفته شده است. وی عنوان کرد: 
در زمینه قاچاق کالا نیز بر اساس مقررات علاوه بر ضبط قاچاق کشف شده، محکومیت افراد 
خاطی تا سه برابر کالای کشف شده و همچنین وسایل حمل کالای قاچاق نیز ضبط می شود.

رسیدگی به پرونده های قاچاق در کمتر از ۱۵ روز
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم با اشاره به گزارشی در خصوص اقدامات انجام شده 
در زمینه برخورد با قاچاق کالا در استان قم، گفت: از ابتدای سال تاکنون ۶۶۰ پرونده در این 
بخش تشکیل شده که خاطیان ۱۳۶ میلیارد ریال محکوم شدند و ۲۰ وسیله نقلیه این افراد 
نیز ضبط شد. وی گفت: رسیدگی به پرونده ها کمتر از ۱۵ روز صورت می گیرد که همین امر 
اثر خوبی در بازدارندگی از تخلف دارد. ریاضی به شهروندان قمی توصیه کرد تا در زمان خرید 
کالا، از چندین جا استعلام گرفته و به کیفیت کالا توجه داشته باشند و از مراکز فروش فاکتور 

طلب کنند و از خرید کالاهای خوراکی و آشامیدنی خارجی پرهیز کنند.

رئیس پلیس فتا استان قم اعلام کرد

تماس با پیش شماره هایی که برای مشترکان 
هزینه بر است

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: کسب درآمد های غیر قانونی از مشترکین اپراتورهای 
مختلف را می توان یکی از جدیدترین روش های مجرمانه ای عنوان کرد که در این ایام رواج 

داشته است. 
پیش  از  معمولا  تماس ها  این  اظهارداشت:  فوق  خبر  اعلام  با  موالی  علی  سرهنگ   
شماره هایی نظیر ۶۷۸+ ، ۹۶۰+ و ... و متعلق به کشورهایی کم نام و نشان است و برقراری 
تماس با این شماره ها، هزینه نسبتا بالایی برای کاربران در برخواهد داشت. وی در خصوص 
روش انجام این شگرد مجرمانه تصریح کرد: در این روش ابتدا به صورت سیستمی با افراد 
و شماره های مختلف تماس های کوتاه و متعدد برقرار شده و سعی بر ترغیب کاربر نسبت به 
برقراری تماس مجدد دارند که بلافاصله بعد از برقراری تماس، هزینه های بین المللی برای 
مخاطب به همراه خواهد داشت. رئیس پلیس فتا استان قم یادآور شد: صحبت در خصوص 
برنده شدن لاتاری، برنده شدن جایزه  هنگفت و موارد مشابه، از جمله موضوعاتی هستند که 
می تواند موجب طولانی تر شدن مکالمه و در ادامه افزایش هزینه شود. وی از قابلیت تماس با 
زبان فارسی در این شگرد مجرمانه خبر داد و گفت: در روزهای اخیر برخی از تماس ها به زبان 
فارسی ماشینی پخش شده که این مورد روند فریب خوردن کاربران را افزایش خواهد داد. 
سرهنگ موالی گفت: در صورت نیاز به برقراری تماس با بستگان در خارج از کشور، شماره 
تماس را بررسی و در غیر این صورت اگر منتظر تماس از شخصی خارجی نبودید، تماس را 

نادیده بگیرید، هیچ راهکاری نمی تواند بهتر از کنترل از سوی خود مشترکین باشد.
 

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان قم عنوان کرد

استفاده از سموم گیاهی جهت ارتقای سلامت 
محصولات کشاورزی

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در راستای ارتقای سلامت 
محصولات کشاورزی، کشاورزان به جای استفاده از سموم شیمیایی از سموم گیاهی و ترکیبات 

غیر شیمیایی استفاده خواهند کرد. 
ابوالفضل پویافر با اشاره به اجرای طرح راهبردی ارتقای سلامت محصولات کشاورزی 
عنوان کرد: در دستور کار این طرح هشت محصول خیار وگوجه گلخانه ای، خیار و گوجه 
مزرعه ای، سیب زمینی، پیاز، سیب و پرتقال قرار دارد که در استان قم روی محصول خیار و 
گوجه گلخانه ای اجرا می شود. وی افزود: مجریان این طرح در تلاش هستند طرح مذکور 

را روی محصولاتی که مصرف سم بالایی دارند از قبیل پسته، زردآلو و گیلاس نیز اجرا کنند.
وی در رابطه با اقدامات انجام شده در جهت طرح مورد نظر گفت: طرح کنترل تلفیقی آفات 
)IPM( بر استفاده از سموم گیاهی و ترکیبات غیرشیمیایی به جای سموم شیمیایی تاکید دارد؛ 
در راستای اجرای این طرح کارشناسانی در نقاط مختلف استان با نمونه برداری از محصولات، 
به بررسی آفات و زمان و روش مناسب برای مبارزه با آن ها میپردازند، رهاسازی حشرات مفید 
درگلخانه ها یکی ازاین روش هاست. وی ادامه داد: در حال حاضرآزمایشگاه های بررسی 
آفات در حال تجهیز هستند، در پی این اقدامات نمونه ای از محصولات سالم بسته بندی ودر 
نمایشگاه تهران عرضه شد. پویافر مشکلات این طرح را برشمرد و بیان کرد: به دلیل گرانی 
تجهیزات کنترل سموم و روش های غیر شیمیایی مبارزه با آفات، هزینه تولید محصول سالم 
افزایش می یابد و از آنجا که باید از تفاوت قیمت جلوگیری کرد، تولید محصول سالم برای 
کشاورز صرفه اقتصادی ندارد و انگیزه وی کاهش می یابد. وی در خصوص راه حل مشکل فوق 
پیشنهاد داد: در جهت کاهش قیمت ها به تجهیزات و سموم غیرشیمیایی یارانه تعلق گیرد و 
همچنین طبق ماده ۲۸ آیین نامه اجرایی قانون حفظ نباتات، با نظارت بر کار کشاورزان و به 

خصوص محصولاتی مانند صیفی جات و سبزیجات روند تولید محصول سالم هموارتر شود.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

برای توسعه مدارس سبز در قم تلاش می کنیم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای داشتن آینده ای بهتر در حوزه محیط 

زیست، باید آموزش، فرهنگسازی و اقدامات عملیاتی را از مدارس و دانش آموزان آغاز کنیم.
سید رضا موسوی مشکینی در نخستین جلسه دبیرخانه همکاری های بین بخشی و 
فرابخشی در حوزه آموزش محیط زیست و مدیریت مصرف آب و انرژی در مدارس گفت: امروز 

محیط زیست در ابعاد گوناگون یک مطالبه عمومی و جدی در سطح مردم و مسؤولان است.
وی با بیان اینکه محیط زیست یک علم و دانش بین بخشی و مرتبط با تمامی مسائل 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی است، اظهار داشت: برای داشتن آینده ای بهتر در حوزه 
محیط زیست، باید دانش آموزان دغدغه مند و مطالبه گر در این حوزه تربیت کرده و آموزش، 

فرهنگسازی و اقدامات عملیاتی خود را معطوف به مدارس کنیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بر ضرورت توسعه مدارس سبز در کشور تأکید کرد 
و گفت: مدرسه سبز باید به لحاظ مصالح ساختمانی، کیفیت محیط داخلی و فضای سبز، 

پسماند و آلودگی و مصرف آب و انرژی، با ضوابط و مؤلفه های زیست محیطی منطبق باشد.
وی در پایان تصریح کرد: البته در مدارس سبز، مباحث آموزشی، پژوهشی و فرهنگسازی 
زیست محیطی نیز در دستور کار جدی قرار داشته باشد تا دانش آموزان در همه ابعاد با اهمیت 
و ضرورت حفظ و حراست از محیط زیست و راهکارهای آن کاملا آشنا باشند و در آینده به کار 
بگیرند. بر اساس این گزارش، در این جلسه مقرر شد تا دستگاههای اجرایی ذیربط، امکانات، 
ظرفیت ها و برنامه های خود را در جهت ساخت، توسعه و تجهیز مدارس سبز در استان قم به 

اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم اعلام کنند.
 

یک کارشناس هواشناسی خبرداد

پیش بینی آسمان ابری برای قم
یک کارشناس هواشناسی گفت: در چند روز آینده شاهد آسمانی ابری همراه با بارش 
پراکنده در قم هستیم.  محمدجواد ترابیان درخصوص دمای روز چهارشنبه افزود: آسمان قم 
در روز چهارشنبه شاهد هوای نیمه ابری تا ابری به همراه بارش پراکنده و وزش باد است، دمای 
هوا در این روز حداقل ۲ و حداکثر ۱۴ خواهد بود. ترابیان اضافه کرد: پنج شنبه آسمان کمی 

ابری است و بتدریج با افزایش ابر مواجه هستیم، دمای هوا حداقل ۱- و حداکثر۱۳ است.

اجتماعی

 آیت الله مکارم شیرازی  دردیدار دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

سرچشمه بسیاری از بزه های اجتماعی
 مواد مخدر است

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، سرچشمه بسیاری از جنایات و بزه های 
اجتماعی را مواد مخدر دانست و گفت: به لحاظ سیاسی، دشمن تلاش دارد به وسیله ترویج 

فرهنگ مواد مخدر، نیروی فعال جامعه را به نابودی بکشاند.
وی روز سه شنبه در دیدار اسکندر مومنی دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر افزود: ریشه های 
مصرف مواد مخدر و قاچاق آن باید بررسی شود؛ زیرا نتایج این بررسی ها، به برنامه ریزی بهتر و 

عملکرد موثرتر مسئولان کمک خواهد کرد.
وی ادامه داد: مواد مخدر پدیده ای چندوجهی است و همه ابعاد اجتماعی، بهداشتی، 

سیاسی، فرهنگی و اقتصادی را در بردارد.
این مرجع تقلید اضافه کرد: برخی افراد از روی ناآگاهی به سمت مصرف یا تجارت قاچاق 
مواد مخدر می روند، در اینجا رسانه ها نقش مهمی در آگاهی رسانی و آگاهی دهی به مردم 
دارند و باید پیامدها و خطرات اعتیاد را به مردم بازگو کنند. همچنین صداوسیما باید با تولید 

فیلم و اشاره غیرمستقیم به تبعات مخرب اعتیاد بپردازد.
وی بابیان اینکه بحمدالله مبارزه با مواد مخدر روبه پیشرفت است، گفت: امروز اگر یک ریال 
در حوزه پیشگیری از اعتیاد هزینه شود، جلوی ده ها هزار ریال هزینه در حوزه مبارزه با مواد 

مخدر را می گیرد.
آیت الله مکارم شیرازی همچنین بر کارآموزی افراد در مراکز ترک اعتیاد تاکید کرد و گفت: این 

اقدام موجب می شود آنان بعد از دوره درمان، در سطح جامعه تولیدکننده و کارآفرین شوند.
وی بابیان اینکه آمارهای گرایش به آسیب های اجتماعی در قم نسبت به سایر شهرها پایین تر 
است، تصریح کرد: اعتقادات دینی در پیشگیری از آسیب های اجتماعی نقش مهمی دارد و 
یکی از مهم ترین عوامل موثر در پیشگیری از گرایش به گناه و آسیب های اجتماعی ازجمله 

اعتیاد مواد مخدر می باشد؛ چراکه جوان متدین کمتر به سمت مواد مخدر و اعتیاد می رود.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: افراد زیادی در مبارزه با مواد مخدر به شهادت رسیده اند 
و شمار زیادی نیز مجروح شده اند، بهترین کار آن است که از دوران دبستان، دبیرستان و 

دانشگاه، بدون اشاره مستقیم، از پیامدهای اعتیاد به مواد مخدر صحبت شود.
آیت الله نوری همدانی:

بیکاری عامل تشدید کننده اعتیاد در کشور است
 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در دیدار دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
کشور گفت: بیکاری عامل تشدید کننده گسترش اعتیاد است که توجه به اشتغال زایی و 

مهارت آموزی به جوانان می تواند در این زمینه اثرگذار باشد.
وی افزود: اقدام های صورت گرفته درمبارزه و پیشگیری از مواد مخدر در کشور بسیار خوب 

و نوید بخش است.
وی مقابله مجاهدانه در راه مبارزه با مواد مخدر را نشانه پایبندی نیروهای نظامی و انتظامی 
به نظام و سلامت جامعه دانست و گفت: مواد مخدر جریانی خانمان سوز و ریشه بسیاری از 

مشکلات درکشور می باشد.
این مرجع تقلید با بیان اینکه باید فرصت اشتغال برای جوانان کشور ایجاد شود، افزود: 

بیکاری جوانان، نوعی بلا درجامعه است که ریشه بسیاری از آسیب هاست.
آیت الله نوری همدانی، اظهار داشت: دشمن از هر راهی برای ضربه به کشور و نظام استفاده 

می کند که ترویج مواد مخدر درمیان جوانان یکی از این حربه هاست.
وی تبدیل افغانستان به مرکز مواد مخدر درجهان توسط آمریکا را عاملی تهدید کننده دانست 
و ادامه داد: باید در مقابله با توطئه ها و حربه های دشمن، برنامه ریزی مناسب درکشور انجام تا 

با هوشیاری و تدبیر این توطئه ها خنثی شود.
 آیت الله علوی گرگانی:

موفقیت های ایران در زمینه مقابله با مواد مخدر ارزشمند است
 آیت الله سید محمدعلی علوی ازمراجع تقلید نیز در دیدار دبیرکل ستاد مبارزه با مواد 
مخدر کشور با تقدیر از اقدام های صورت گرفته پیرامون مبارزه با مواد مخدر در کشور گفت: 

موفقیت های نظام جمهوری اسلامی در حوزه مقابله با مواد مخدر بسیار ارزشمند است.
وی بابیان اینکه مواد مخدر آفتی فردی و اجتماعی است ادامه داد: مواد مخدر خانمان سوز 

و ریشه بسیاری از آسیب های اجتماعی است.
این مرجع تقلید، ترویج اعتیاد را حربه دشمن برای زمین گیر کردن جوانان کشور دانست و 
گفت: فرهنگ سازی برای جلوگیری از افزایش تعداد مبتلایان به مواد مخدر و همچنین درمان 

معتادان موجود ۲ موضوع مهم در برنامه ریزی های ستاد مبارزه با مواد مخدر است.
وی تاکید کرد: دلسوزی برای جوانان و  نوجوانان کشور اقتضا می کند که بیش از این در 
زمینه مبارزه و پیشگیری از مواد مخدر در کشور سرمایه گذاری و فعالیت شود تا اجازه آلوده 

شدن جوانان کشور به این آسیب داده نشود.
با تاکید بر پیشگیری در حوزه مبارزه با مواد مخدر، گفت: باید  آیت الله علوی گرگانی 
مسئولان کشور در جلوگیری از گرفتار شدن جوانان به این بلای خانمان سوز برنامه ریزی کنند.

وی ادامه داد: مقابله با مواد مخدر اقدامی الهی در جهت صیانت از جامعه است.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

میزان اعتیاد در قم از میانگین کشوری پایین تر است
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور نیز در این دیدار ها  بابیان این که میزان اعتیاد در 
قم از میانگین کشوری بسیار پایین تر است گفت: آنچه موجب نگرانی است کاهش سنی 
معتادان در کشور است. سردار اسکندر مومنی افزود: نظام مقدس جمهوری اسلامی در یک 
سال گذشته دستاوردهای بسیار خوبی در حوزه مقابله، مبارزه و پیشگیری از مواد مخدر به 

دست آورده است.
وی گفت: میزان کشفیات صورت گرفته انواع مواد مخدر در یک سال گذشته ازنظر کمی و 

کیفی در تاریخ جمهوری اسلامی بی سابقه است.
وی در ادامه گفت: امضای تفاهم نامه میان ستاد مبارزه با مواد مخدر و آموزش وپرورش و 
تدوین طرح »یاری گران زندگی« به منظور استفاده از ظرفیت معلمان و مدارس کشور و 
همچنین امضای تفاهم نامه با حوزه های علمیه به منظور استفاده از ظرفیت علما و مبلغان در 
یک سال گذشته محقق شده است. مومنی ادامه داد: ۱۹۶ هزار نفر ساعت دوره آموزشی برای 
معلمان سراسر کشور برگزارشده است تا معلمان و مربیان مدارس به نحوه علمی پیشگیری از 

مواد مخدر آشنا شوند.
وی بابیان اینکه بیش از ۷۴ درصد کشفیات صورت گرفته در استان های شرقی کشور بوده 
است گفت: تعداد شهدای انتظامی مبارزه با مواد مخدر نسبت به سال گذشته ۸۰ درصد 

کاهش یافته است.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با تاکید بر اینکه وفاق خوبی برای مقابله با مواد مخدر در 
کشور ایجادشده است ادامه داد: ضربه به قاچاقچیان بزرگ در یک سال گذشته در اولویت 
کاری ستاد مبارزه با مواد مخدر بوده است که در این زمینه اقدام های خوبی انجام شده است.

مومنی اضافه کرد: اعتبارات ستاد مبارزه با مواد مخدر در سال آینده حدود ۱۹ درصد نسبت 
به امسال افزایش یافته است که انتظار داریم شرایط آماری کشور در حوزه مقابله، پیشگیری، 

درمان و کاهش نسبت به سال جاری بهبود یابد.
وی موضع گیری مراجع و علما در حوزه کاهش آسیب های مواد مخدر را ضروری دانست و 
ادامه داد: هشت دوره آموزشی برای طلاب آقا و خانم در قم برگزارشده است تا در ایام خاص، 

این مبلغان در حوزه پیشگیری از مواد مخدر اقدام های فرهنگی لازم را انجام دهند.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر اظهار داشت: مبلغان در طول سال به سراسر کشور اعزام 
می شوند که این موضوع ظرفیت مناسب برای کار فرهنگی در حوزه پیشگیری از آسیب های 

مواد مخدر ایجاد کرده است.
امسال ۶۵۰ تن انواع موادمخدر در کشور کشف شد

 دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر کشور همچنین در حاشیه این دیدار ها درگفت وگو با 
خبرنگاران گفت: ۶۵۰ تن انواع مواد مخدر از ابتدای امسال تاکنون درکشور کشف شده که 

این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۷ درصد افزایش داشته است.
اسکندر مومنی افزود: میزان کشفیات مواد مخدر درسال جاری بیشترین مقدار درتاریخ 

جمهوری اسلامی و بالاترین رکورد کشف موادمخدر درکشور بوده است.
وی با تاکید بر تلاش برای مصون سازی کشور از ورود مواد مخدر ادامه داد: بالاترین کشفیات 
امسال متعلق به ماده مخدر تریاک و دررتبه های بعد حشیش،  گل و مشتق های آن بوده است.
مومنی تاکید کرد: افزایش کشفیات مواد مخدر درسالجاری درحالی رقم خورده است که 

شهدای مقابله با مواد مخدر نیروی انتظامی درسال جاری ۸۰ درصد کاهش یافته است.
 

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

روزانه 2۰۰ تن تخم مرغ در قم تولید می شود
 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: روزانه ۲۰۰ تن 

تخم مرغ در قم تولید می شود که پنج برابر نیاز استان است.
علی اصغر همت بیان کرد: میزان مصرف روزانه تخم مرغ در قم حدود ۴۰ تن است و بقیه 

تخم مرغ های تولیدشده در مرغداری های استان به سایر مناطق کشور صادر می شود.
وی افزود:  در حال حاضر بیش از ۹۵ درصد واحدهای پرورش پولت و حدود ۶۰ درصد 

واحدهای تخم گذار با ظرفیت بیش از پنج میلیون و دویست قطعه در قم فعال است.
وی ادامه داد:  خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته از ابتدای سال جاری تاکنون هیچ گونه 
استان  در  پرندگان  حاد  فوق  آنفلوانزای  به  صنعتی  واحدهای  ابتلای  بر  مبنی  گزارشی 
اعلام نشده است. همت گفت: پس از خسارت سنگین واردشده به مرغداران قمی در سال 
۹۶ و معدوم شدن بیش از ۸۵ درصد واحدهای پرورش پولت و تخم گذار استان در اثر بیماری 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان،  مقرر شد همه واحدهای پرورش پولت و تخم گذار به منظور صدور 
مجوز فعالیت نسبت به اصلاح ساختار فنی و اعمال شرایط و ضوابط بهداشتی اقدام کنند 
که نتیجه آن گزارش نشدن انتشار این ویروس در سال ۹۷ و همچنین مدت سپری شده از 

سال جاری است.
وی بیان کرد: صنعت طیور به خصوص در بخش مرغ تخم گذار یکی از مهم ترین بخش های 
اقتصادی قم است که حمایت مسئولان استان از آن می تواند سطح کمی و کیفی محصولات 

مرتبط با این صنعت را ارتقا و بازارهای جدیدی صادراتی را در مقابل آن قرار دهد.
جمعیت مرغ تخم گذار قم ۲.۵ برابر رشد کرد

مدیرکل دامپزشکی قم در این رابطه گفت: بالغ بر پنج میلیون قطعه مرغ تخم گذار درقم 
افزایش  برابر ظرفیت تولید استان  این تعداد نسبت به سال گذشته ۲.۵  وجود دارد، که 
پیداکرده است. مهدی رفیعی بابیان اینکه هماهنگی های بسیار خوبی در خصوص رعایت 
اصول بهداشتی امنیتی در مرغداری های قم صورت گرفته است، یادآور شد: پس از شیوع 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان درسال ۹۶ که به معدوم سازی چند میلیون قطعه مرغ پولت منجر 
شد، سال گذشته موردی از این بیماری مهلک نداشتیم و در سال جاری نیز مشکلی وجود 

ندارد، و شرایط تولید تخم مرغ بسیار مناسب است.
وی با اشاره به انجام اقدام هایی از قبیل واکسیناسیون، پایش و مراقبت، ساماندهی کود، 
آموزش مرغداران و ارتقاء امنیت زیستی در استان گفت: امیدواریم با تعاملی که مرغداران 

استان با مسئولان دارند امسال بدون آنفلوانزا سپری شود.

که هنوز  دور، هنگامی  نه چندان  در گذشته های   
نکرده  خود  به  مشغول  را  ما  قدر  این  مجازی  فضای 
بود و گروه های فامیلی و دوستان در قالب گروه های 
تلگرامی، واتساپی، وایبری، اینستاگرامی و غیره شکل 
از  بعد  شب ها  که  داشت  وجود  محفلی  بود،  نگرفته 
صرف شام، اغلب در سرسرای خانه ها و گاه در محافل 
دیگر از سوی اهالی فامیل یا دوستان برگزار می شد و 
ضمن گفت وگوی چهره به چهره، با فعالیت های مفرح 

و هنری همراه بود.
البته در این اثنا نباید امروز از تشریفات، تجمل گرایی و 
چشم وهم چشمی ها غافل ماند که جای سادگی، صفا 
و صمیمیت گذشته را در زندگی و معاشرت نسل های 
امروزی در این محفل شب نشینی گرفته است. تأثیری 
که حتی در دورهمی های مردم روستاها رخنه کرده 
است. با این وجود شب نشینی های امروزی بر خلاف 
گذشته نه حرفی برای گفتن دارند و نه گوش و دلی که 
خریدار حرفشان باشد. زیرا این شب نشینی های مدرن 
امروزی، کاملًا مناسبتی )در مرگ و میر، شادباش یا 
زیارت قبول( و فقط در میان بستگان درجه یک و گاه 

همسایه های دیوار به دیوار خلاصه می شود.
این دیدارها که به عنوان مهمانی تشکیل می شود، 
سالی یک بار و در چند ساعت برنامه ریزی می شود که 
آن هم صرف خیره شدن به صفحه تلویزیون شده و 
هر کس به فراخور علاقه اش، خود را مشغول به کاری 
نگاه های  و کور،  این نشست های سوت  می کند. در 
سوی  از  امیدبخش  و  مفید  کلام  یک  و  محبت آمیز 
بزرگ ترها نسبت به بقیه دریغ می شود و اگر سخنی یا 

نکته ای هم باشد، معمولًا شنیده نخواهد شد.
 تاریخ را به عقب ببریم و ببینیم که شب نشینی ها 
چگونه بوده و سرگرمی های رایج آن ها در شب های سرد 

پاییزی چه بوده است؟
که  پاییز  فصل  ابتدای  از  معمولًا  شب نشینی  دوره 
شب ها کم کم طولانی تر و کرسی ها گذاشته می شد، 
آغاز و تا آخر اسفند ماه ادامه می یافت. اما اوج این سنت 
از نیمه دوم پاییز بود که مردم دیگر از کارهای سخت و 
میان  این  در  و  می شدند  فارغ  روزانه  خسته کننده 
شب نشینی های زمستانی در شب های بلند و طولانی 
و  خانوادگی  دیدارهای  رسم  مناسب ترین  و  بهترین 

معاشرت و پرداختن به سرگرمی ها یشان بود.
شب  میانی  ساعت های  تا  اغلب  و  می شد  شروع 
و  از ساعت ها گفت  بعد  تازه  مردم،  طول می کشید. 
شنود و معاشرت، خیلی زودتر از امروز، سر بر بالش 

می گذاشتند و به خواب می رفتند.
افراد،  اغلب  که  بود  شیرین  آنقدر  شب نشینی ها 
انگار نمی خواستند  و  به برخاستن نداشتند  تمایلی 
به خانه خود بروند؛ چون این دورهمی ها، سرشار از 
حکمت، پند، درس و اخلاق بود. زیرا در خانه های مردم 
مانند امروز وسایل سرگرم کننده ای وجود نداشت و البته 
در این شب نشینی ها تا حدودی به لحاظ اقتصادی 
و صرفه جویی در نفت چراغ روشنایی خانه هم موثر 
بود. چرا که هر شب زمستانی چند خانواده در یک 
خانه جمع می شدند و از روشنایی یک چراغ گردسوز 
استفاده می کردند. به عبارتی در خانه های خالی از 

افراد، چراغی روشن نمی شد. 
در این زمینه گفت وگویی با مسعود عالمی نیسی، 
عضو هیأت علمی و مدیرگروه تعاون و رفاه اجتماعی 
دانشگاه علامه طباطبایی داشتیم. او با اشاره به چرایی 
برگزاری سنت شب نشینی در جامعه قدیم، از  برخی 
ساختارها سخن گفت که می تواند در این شرایط زندگی 
ماشینی ما را به فضای گذشته ببرد؛ از ایجاد بانکداری 
اجتماعی تا داشتن خانه هایی ۲ طبقه در دل پایتخت 
و به روزرسانی بازی های قدیمی. مشروح این گفت وگو 

در ادامه می آید:
زمانی که فعالیت اقتصادی باعث اشتراک 

وقت می شد
می شد  برگزار  ساده  کاملا  گذشته  در  شب نشینی 
اقوام  در  سنت  آن  خلاصه  نداشت.  تجملاتی  و 
مختلف، دیدار چهره به چهره بود، اما الان وارد عصر 
تلویزیون،  ماهواره،  و فضای مجازی،  جدید شده ایم 
تلفن همراه و غیره باعث شده این سنت رنگ ببازد 
دیدو  و  سالانه  دورهمی های  به  شب نشینی ها  این  و 
از نظر شما مهم ترین  بازدیدهای عید خلاصه شود. 

دلیل این مسأله چیست؟ 
فقط این نیست و کل آیین هایی که افراد را داخل 
خانواده به هم ارتباط می دهند، خیلی کمرنگ شده 
کرده  پیدا  صوری  و  مناسکی  حالت  خیلی  یا  است 
است. دلیلش هم این است که ارتباط میان افراد در 
گذشته دلیل یا بهانه ای داشته است. در گذشته اقتصاد 
خانواده، کشاورزی بوده که این خودش بهانه ای بوده تا 
افراد را حتی تا نسل های دوم و سوم به هم پیوند بدهد. 

اقتصاد  خانواده  افراد  از  کدام  هر  الان  که  حالی  در 
خودشان را دارند. حتی برادر با برادر ارتباط اقتصادی 
چندانی ندارد و هر کدام شغل  خودشان را با سازمان و 
یا یک شرکت جدا دارند. در نتیجه آن فعالیت اقتصادی 
که باعث اشتراک وقت می شد، دیگر الان در کار نیست.
 قدم به قدم روابط درون خانواده به سازمان ها واگذار 

شد
غیر از بحث های اقتصادی در گذشته دور، اگر کسی 
قرضی یا وامی می خواست از خانواده اش می گرفت. 
ولی الان افراد می روند از بانک وام می  گیرند. اگر قبلًا 
حمایت خانواده بود که فرد را سر پا نگه می  داشت، الان 
بیمه این نقش را بازی می کند. اگر شما این تحلیل را 
قدم به قدم جلوتر ببرید، حتی نیاز آموزشی و تربیتی 
الان  می شد،  انجام  عمدتاً   خانواده  توسط  قبلًا  که 
توسط رسانه و مدرسه تأمین می  شود؛ یعنی قدم به قدم 
خانواده و روابط درون آن به سازمان ها یا شرکت های 

بیرونی واگذار می شوند.
این در حالی است که افراد از ۲۴ ساعت خودشان 
زمان خیلی اندک یا بهانه خیلی کمی برای روابط درون 
خانواده دارند که این در کشورهای غربی حتی با اشاعه  
از  خارج  به  جنسی  تقاضاهای  رفتن  بیرون  و  فحشا 
خانواده حتی به مرحله نیاز جنسی هم رسیده است. 
یعنی حتی نیاز اقتصادی، نیاز جنسی، نیاز آموزشی 
و نیاز تربیتی افراد در درون خانواده تأمین نمی  شود و 
افراد این موارد را بیرون از خانواده جست وجو می کنند.

خانه ها خوابگاه شده اند
با این وجود »شب نشینی« مظهری از این روابط است؛ 
یعنی نشانه ای از وجود این روابط است. وقتی این روابط 
کم می شود، حتی نیاز به فرزندپروری را تحت شعاع قرار 
می دهد. الان به گونه ای تبلیغ می شود که مثلًا حتی 
برای بانوان، شغل مهم تر از مادری کردن است. بنابراین 
اولویت و آرزوهای بانوان را تغییر می دهند و این موجب 
می شود که مهم ترین کارکرد خانواده که فرزندپروری 
چه  خانواده  از  دیگر  کنید  دقت  شود.  کم  هم  است 
از خانواده  را  این ها  وقتی شما همه  یعنی  می ماند؟ 
می  گیرید، عملًا خانه به یک خوابگاه برای پدر و مادر 
تبدیل می شود. پدر و مادری که دیگر نقشی در تربیت 
فرزندشان ندارند یا کمتر دارند. وقت فرزند به رسانه، 
مدرسه، تلویزیون و غیره می  گذرد و وقت پدر و مادر هم 
به شغل، موبایل و چیزهای دیگر. در نتیجه آن پیوندها 

روز به روز کم و کم تر می شود.
شرکت های خانواده محور را مذموم می  دانیم!

در این شرایط چگونه می توانیم سنت شب نشینی 
را احیا کنیم؟ و آیا اساساً نیاز به احیای چنین سنتی 
داریم؟ الگوهایی در دنیا به وجود آمده است که پدر 
دخیل  فرزندانشان  آموزش  فرآیند  در  کاملًا  مادر  یا 

می شوند
داخل  پیوندهای  اساسی  صورت  به  بخواهیم  اگر 
در  سیاست گذاری هایی  باید  کنیم،  احیا  را  خانواده 
آن سیاست ها موجب  مثلًا  انجام شود.  سطح کلان 
تقویت پیوندها به شکل زیرساختی شود. به عنوان نمونه 
دولت باید اقتصاد خانواده محور را تشویق کند. این در 
حالی است که الان شرکت های خانواده محور را مذموم 
می  دانیم. باید دولت این شرکت ها را تشویق کند، به 
آن ها تخفیف مالیاتی بدهد تا برادر، خواهر،  عمه و خاله 
با هم یک شرکت تشکیل دهند. اگر به لحاظ تخصصی 

آن ها شایسته باشند، چه اشکالی دارد؟
ساختاری به نام بانکداری اجتماعی

یک راه دیگر، بانکداری اجتماعی است. انواعی از 
بانک در دنیا به وجود آمده  است که دیگر خود بانک 
وام نمی دهد، بلکه این افراد هستند که به یکدیگر وام 
می دهند؛ یعنی بنده به برادرم وام می  دهم، به شرطی 

که بانک تأیید کند. این کار باعث تقویت پیوندهای بین 
افراد خانواده می  شود. یا در آموزش خانواده محور، الان 
متاسفانه خانواده نقشی در آموزش و تربیت ندارد. در 
حالی که باز الگوهایی در دنیا به وجود آمده است که 
پدر یا مادر کاملًا در فرآیند آموزش فرزندانشان دخیل 
می شوند و در نتیجه به این شکل بین فرزند و والدین 

ارتباط تقویت می شود.
تقویت بنیان  خانواده ها مهم ترین عامل 

احیای شب نشینی
همچنین الگوهایی از حمایت سالمندان در این زمینه 
وجود دارد. اما می بینیم که الان نسل بزرگ تر و پیرتر را 
به خانه سالمندان می -فرستند. در حالی که گونه هایی 
از حمایت خانه سالمندان وجود دارد که می توانیم آن ها 
را در سیاست های کلانمان تقویت کنیم؛ بدون اینکه 
بخواهیم فرزندان از زندگی خودشان و از شغل خودشان 
مادر  و  پدر  از  بتوانند  بدهند،  پرستار  هزینه  و  بزنند 
خودشان نگهداری کنند؛ در عین حالی که به زندگی 
توسط  الگوها  این  اگر  مجموع  در  برسند.  خودشان 
حاکمیت و دولت تقویت و تشویق شود، می توانیم در 
سطح خانواده ها شاهد تقویت این پیوندها و از جمله 

این مناسک و رسوم شب نشینی و نظایر آن باشیم.
به  قدیمی  بازی های  که  باشیم  داشته  اصرار  نباید 

همان شکل احیا شود
در شب نشینی ها انواع و اقسام سرگرمی ها را مثلًا 
قصه گویی، بازی های شاد و کودکانه بزرگ ترها با بچه ها 
و ... داشتیم. اما الان شکل و گونه اینها عوض شده 
است. حال فرض کنید سنت شب نشینی احیا شده،  
چگونه می توانیم فرزندانمان را از این فضای مجازی 
این سرگرمی ها سوق  به سمت  موبایلی  بازی  های  و 

دهیم؟
اینکه می بینید موبایل در دست همه است، چون دارد 
نیازهایمان را تأمین می کند. این نیاز می تواند، سرگرمی 
یا ارتباط باشد که ما به ارتباط نزدیک و واقعی دیگر 
علاقه ای نداشته باشیم. حال اگر ما بهانه های ارتباط با 
همدیگر را به شیوه هایی که عرض کردم تقویت کنیم، 
آن وقت حتی ممکن است خود موبایل را در خدمت 
همین روابط خانوادگی بگیریم؛ یعنی اینها تکنولوژی 
باشد.  مختلف  اهداف  خدمت  در  می شود  و  است 
نباید اصرار داشته باشیم بازی های قدیمی حتماً عیناً  
احیا شود. مهم این است که افراد با همدیگر پیوند و 
ارتباط عاطفی داشته باشند و این می تواند شکل های 
مختلفی داشته باشد و در مراسمی که خواهیم داشت، 

شکل جدیدی به خودش بگیرد.
الان قادر نیستیم فرزند بیش تری بیاوریم!

ساختار خانه ها در گذشته با توجه به اینکه حیاط 
برپایی  در  بود،  بزرگ تر  خانه ها  مساحت  و  داشت 
شب نشینی ها مؤثر بوده است. با توجه به اینکه امروز 
اکثر مردم در آپارتمان  زندگی می کنند و خانه ها کوچک 
گذشته  خانوادگی  سنت های  ترک  بر  دلیلی  شده، 
برای  جدی ای  عامل  خانه ها  شدن  کوچک  نیست؟ 
کوچک شدن خانواده ها است. البته طراحی شهری 

غلط باعث شده که آپارتمان نشینی را ترجیح بدهیم
بله! این حتی یکی از علل زیرساختی کوچک شدن 
فرزند  نیستیم  قادر  الان  ما  هست.  هم  خانواده ها 
بیش تری بیاوریم! چه برسد به اینکه خانواده  گسترده 
قرار  آپارتمان  یک  در  مثلًا  بدهیم.  قرار  جا  یک  در  را 
و اساسی  دهیم. کوچک شدن خانه ها عامل جدی  
برای کوچک شدن خانواده ها است. در حالی که کشور 
ما سرزمین گسترده ای است و زمین برای داشتن خانه 
کم نداریم. حتی می  توانیم در شهرهای بزرگ خانه های 
ویلایی برای مردم داشته باشیم. منتها طراحی شهری 
غلط باعث شده که ما آپارتمان نشینی را ترجیح بدهیم.

»شب نشینی« مظهری از روابط درون خانوادگی است 

»شب نشینی« چطور به خاطره ها پیوست؟

 آزاده سهرابی*

 آیا برایتان پیش آمده که میان چند هدف و گزینه مجبور به انتخاب باشید؟ آیا پیش 
آمده است که احساس سرگشتی در پیدا کردن اهداف و هویت خود شده باشید یا حتی 
یا خانوادگی برای پیدا کردن نقضش و جایگاه خودتان  در زندگی زناشویی، فردی و 
چنان سردرگم شده باشید که احساس کنید برای درآمدن از این وضعیت نیاز به حرف 
زدن و راهنمایی گرفتن دارید؟ حتی ممکن است همراه با این وضعیت سردرگمی حس 
هایی مانند خشم، غم را تجربه کرده باشید. ممکن است احساس کنید سبک تصمیم 
گیریهایتان در زندگی دچار یک مشکل جدی است که همواره شما را در یک چالش قرار 

می دهد.
آنچه بیان شد تنها شکل هایی از مشکلاتی است که افراد ممکن است در طول زندگی 
در دوره هایی با آن درگیر باشند و با خود فکر کنند: به کمک نیاز دارند. ممکن است در 
این مواقع درباره اختلاف با فرزند یا فرزندانتان، افت تحصیلی فرزندتان، اختلاف با همسر 
یا خانواده خودتان و.... با دیگران سخن بگویید و عده ای به شما توصیه هایی هم بکنند 
یا بگویند به این مسائل فکر نکن خودش درست می شود! و اینها در حالی است که روزها 

می گذرد و مشکلات پابرجاست.
مشاوران که سردر مراکز مراجعه نیز همین عنوان »مشاوره« را درج می کنند، آموزش 
دیده اند تا به افراد کمک کنند در حوزه های مختلف تحصیلی، شغلی، خانوادگی و.... از 
طریق سبک سنگین کردن راه های مختلف با کمک خود افراد، یک راه را پیش پای افراد 
بگذارند. آنها عموما در مسیر پیشنهاد و راهنمایی معطوف به آینده و با نگاه به تجربیات 
گذشته آموزش دیده اند. این روزها مشاوران در حوزه های مختلف فعالیت می کنند اما 
واقعیت این است که تخصص مشاوران در حوزه های شغلی، تحصیلی، خانوادگی و... 
باید تفکیک شده باشد اما به دلیل اینکه مشاوران بتوانند در همه سطوح مراجع داشته 
باشند معمولا در حوزه های مختلف تخصص را کسب می کنند با این وجود برخی حوزه 
ها مانند مشاوره ازدواج و طلاق نیاز به تمرکز و تخصص بالایی دارد. شاید به نظر برسد یک 

مشاور برای دو دو تا چهارتا کردن راه های مختلفی که فرد را دچار سردگمی کرده و نشان 
دادن بهترین راه به وی با کمک افراد، نیازی به واکاوی زیاد در گذشته فرد، رابطه فرد با 
والدین، تعارضات کودکی و... ندارد در حالیکه مشاوران خوب می دانند که دو فرد با یک 
مشکل واحد وقتی برای مشاوره مراجعه می کنند، راه حل یکسانی پیش پایشان نیست 
و بنا به زندگینامه فرد و شخصیت و خلق و خوی فرد و حتی پایگاه اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی فرد جواب ها متفاوت است. پس تعجب نکنید اگر نزد یک مشاور رفتید اما راه 
حل ناگهان جلوی پای شما قرار نگرفت. برای حل مشکل و تعارض پیش آمده باید فرد 
بداند همانطور که آن مشکل یک روزه ایجاد نشده است، یک روزه هم با معجزه از میان 
نمی رود. پس در مسیر کمک گرفتن صبور باشید. هدف رفتن پیش مشاوره همیشه یکی 
است و آن کمک فرد برای بهبود کیفیت زندگی بر اساس انتخاب های پیش روی اوست. 
گرچه این روزها متاسفانه هستند مشاورانی که ادعای درمان اختلالات روانی از اضطراب 
و افسردگی تا دیگر اختلال های بالینی را دارند اما واقعیت است  که اگر فردی دارای هر 
کدام از نشانه های اختلال های بالینی باشد نیاز به کمک گرفتن از متخصصانی دیگر 
دارد اما اگر فردی هیچ نشانه اختلال بالینی ندارد و دچار یک تعارض و سردگمی اساسی 
در اهداف زندگی خود نیست )که در آن صورت نیاز به مدل های درمانی چون روانکاوی 
یا شناختی- رفتاری و...دارد( و در مقطعی از زندگی خود نیاز به مشاوره گرفتن در حوزه 
های تحصیلی، انتخاب همسر، انتخاب شغل، حل مشکل با فرزند یا فرزندان یا بالاعکس، 
حل مشکل با همسر، تصمیم به طلاق و مواردی از این دست دارد که عموما گفته می شود 
فرد دچار یک تعارض درون فردی یا بین فردی شده است )به شرط ریشه دار نبودن این 
مشکل و تعمیم نداشتن حوزه آن( می تواند از مشاور کمک بگیرد. اما اگر فردی در تمام 
تصمیم گیری های دچار یک تردید است، در تمام روابط خود یک مشکلی را حس می 
کند، در آن صورت نیاز به کمک گرفتن از متخصصانی دیگر دارد. از سوی دیگر شاید یکی 
از کارکردهای مهم مشاوره که در جامعه ما کمتر به آن توجه می شود، این است که مشاوران 
راهنماهایی هستند که می توانند به افراد برای آنکه دچار بحران در مسیر زندگی نشوند نیز 
آموزش هایی از پیش بدهد و به نوعی نقش پیشگیرانه در ایجاد بحران های زندگی را ایفا 
کنند. عموم ابزارهایی که مشاوران در اختیار دارند به جز گفتگو با مراجعه کننده، آزمون 
هایی است که می تواند هوش، استعداد و رغبت، تیپ شخصیتی، شغل مناسب، رضایت 
شغلی و... افراد را بسنجد. حتی مشاوران خصوصا آنها که تمایل دارند در بخش مشاوره 
ازدواج کار کنند روی تست های شخصیت و به طور کلی تیپ های شخصیتی کار بسیاری 
انجام می دهند. آنها یاد گرفته اند که ساختار زندگی افراد را بررسی کنند، مدل ارتباطی 
در آن خانواده را بر اساس پیشینه فرهنگی و اجتماعی و شخصی هر فرد بررسی کنند، 
بتوانند حدس بزنند آیا دو فرد مناسب ازدواج با یکدیگر هستند یا نه، در صورت طلاق برای 
هر کدام از طرفین و بچه ها چه مشکلات احتمالی ایجاد می شود و یک پیش آگاهی به 
افراد بدهند و در بسیاری از موارد با ایجاد بستر گفتگو میان افراد از طلاق جلوگیری کنند.

در مجموع اگر در مرحله ای از زندگی افراد به راهنمایی گرفتن از یک فرد همه جانبه 
نگرتر و بی طرف، برای انتخابی بهتر نیاز دارند، مشاوران بهترین گزینه هستند.

*روان شناس

سبک تصمیم گیری خود رامرور کنید

مشکلات را با مشاور در میان بگذارید
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 شاید هفته گذشته شما هم وقتی مثل روزهای دیگر برای انجام کارهای بانکی تان 
به شعبه همیشگی رفتید با درهای بسته و یک بنر مواجه شدید که خبر می داد شعبه 
مورد نظر در شعبه دیگری ادغام شده و برای انجام کارهایتان باید به آدرس جدید بروید.
۴۳۸ شعبه بانکی در آبان ماه تعطیل شدند تا سرانه شعب بانکی که به عقیده برخی در 
ایران رقم بالایی است، تعدیل شود. اگر جمعیت کشور را ۸۳ میلیون نفر در نظر بگیریم، 
به ازای هر ۳۶۰۰ نفر، یک شعبه بانکی در کشور فعالیت می کند. تعداد شعب بانک های 
کشور از ۲۳ هزار و ۵۴۹ شعبه در پایان سال گذشته به ۲۳ هزار و ۱۱۱ شعبه تا آبان ماه 
جاری رسیده و شعبه های تعطیل شده به عنوان اموال مازاد بانک ها احتمالًا در آینده 

به فروش خواهند رسید.
اموال مازاد بانکی تنها در شعب خلاصه نمی شود. پیش از این، اطلاعات جامعی 
درباره اموال مازاد بانکی وجود نداشت، اما چهارشنبه ۱۰ آذر از سامانه  اموال مازاد 
بانک ها یا »سام« در وزارت اقتصاد رونمایی شد که در آن، بانک اطلاعاتی اموال مازاد 

۱۸ بانک دولتی و خصوصی جمع آوری و منتشر شده  است.
آن طور که وزیر اقتصاد در جلسه رونمایی از این سامانه اعلام کرد، سام تنها املاک و 
دارایی های ملکی و تملیکی بانک ها را در بر دارد و شامل سایر موارد مانند سهام نیست. 

با این حال، فقط ارزش همین املاک حدود ۱۷ هزار میلیارد تومان است.

مازاد ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی
با اینکه وزیر اقتصاد و معاون امور بانکی اش همواره می گویند تملک، آخرین راه برای 
بانک ها جهت وصول مطالبات معوقشان است و هیچ بانکی به دنبال تملک نیست، 
برآوردهای این وزارتخانه نشان می دهد بانک های وابسته به وزارت اقتصاد، در مجموع 
حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان املاک و اموال مازاد دارند که بخشی از آنها از ناحیه وثایق 

تسهیلات گیرندگان در تملک بانک ها قرار گرفته است.
بخش دیگری از این اموال، شامل املاکی هستند که بانک ها در گذشته خریداری 
کرده اند. شعب مازاد، از جمله این موارد است. در مجموع، ۵۴۳ شعبه مازاد بانکی در 

سراسر کشور برای عرضه در سامانه اموال مازاد بانک ها ثبت شده است.
۱۲۴۶ کارخانه و ۲۷۷ دامداری در تملک بانک ها

تلاش وزارت اقتصاد برای ساماندهی به اموال مازاد بانک ها از آبان سال گذشته و 
حضور رئیس جمهوری در این وزارتخانه سرعت گرفت. روحانی در نشستی که سال 
گذشته در این وزارتخانه برگزار شده بود، اصلاح نظام بانکی را اولویت این وزارتخانه 
دانسته بود. پس از این صحبت رئیس جمهوری یعنی از آبان پارسال تا زمان رونمایی از 
این سامانه در آذر امسال، بیش از ۷۰۰۰ میلیارد تومان از اموال مازاد بانک ها واگذار شد 
که ۴۰۰۰ میلیارد تومان آن سهام و ۳۰۰۰ میلیارد تومان آن املاک بوده است. عباس 

مرادپور، مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد پس از رونمایی از این سامانه 
گفت: از دی ماه ۱۳۹۶ تاکنون ۱۸ هزار میلیارد تومان از اموال مازاد بانک ها واگذار شده 
است. واگذاری تنها گزینه پیش روی بانک ها برای سبک شدن اموال مازادشان نیست 
و امکان واگذاری مدیریت و مشارکت در راه اندازی بنگاه های اقتصادی که بانک ها با 
توقیف به تملک خود درآورده اند نیز وجود دارد. دژپسند در این رابطه به بیش از ۱۲۴۶ 

واحد کارخانه و ۲۷۷ واحد دامداری که در تملک بانک ها هستند، اشاره کرده است.
البته وزارت اقتصاد و خزانه، سهمی در منابع آزاد شده بانک ها ندارند و این منابع، 

متعلق به بانک های عامل است.
ماجرای فام و سام و اموال مازاد بانک ها

آگهی مزایده اموال بانک ها برای بیشتر ما آشناست. سال ۱۳۸۷ بر اساس پیشنهاد 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی، هیئت وزیران در مصوبه ای با آغاز به کار »شرکت فروش 
اموال مازاد بانک ها« یا فام موافقت کرد. آن طور که این شرکت در معرفی خود آورده، 
در زمینه های مختلف ملکی مانند کارشناسی توسط کارشناسان رسمی دادگستری، 
آماده سازی، اخذ استعلامات، بازاریابی، برگزاری مزایده، عقد قرارداد، تحویل ملک، 

تهیه مقدمات انتقال سند و انتقال سند به نام خریداران فعالیت می کند.
فروش اموال منقول و غیرمنقول بانک ها هم توسط این شرکت انجام می شود. در 
وب سایت این شرکت به آدرس www.fam-bank.com امکان مشاهده و جست وجوی 
املاک بانک ها به تفکیک نوع کاربری، نوع ملک، وضعیت تصرف، استان، شهر، 
نشانی و قیمت وجود دارد. در مجموع اطلاعات ۱۵ هزار ملک از اموال مازاد ۱۸ بانک  
و مؤسسه بانکی شامل بانک های ملی، سپه، ملت، توسعه صادرات، رفاه، کشاورزی، 
مسکن، صادرات، تجارت، صنعت و معدن، پست بانک، توسعه تعاون، انصار، حکمت 
ایرانیان، قوامین، مهر اقتصاد، قرض الحسنه مهر ایران و مؤسسه اعتباری کوثر در این 

سامانه در دسترس است.
چرا بانک ها باید املاک مازادشان را واگذار کنند؟

بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت  آن طور که عباس معمارنژاد، معاون امور 
اقتصاد می گوید، اموال و دارایی های منجمد بانک ها، یکی از مشکلات مهم نظام بانکی 
و دلیل ناترازی صورت های مالی بانک هاست. علاوه بر مزایده یا مشارکت که گزینه های 
فعلی سامانه اموال مازاد بانک ها هستند، در آینده امکان حراج الکترونیک در بازار فرعی 
بورس کالا به کمک بانک ها می آید تا هر چه زودتر بتوانند اموال مازادشان را تعیین 
تکلیف کنند. راه اندازی این سامانه  علاوه بر اینکه امکان واگذاری اموال مازاد بانک ها 
را فراهم می کند، برای اولین بار این قابلیت را به صورت تجمیع یکپارچه و شفاف اموال 

مازاد بانک ها به دست می دهد.
چند آمار از اموال مازاد بانک ها

تقریباً نیمی از ۱۵ هزار ملک مازاد ثبت شده در سامانه اموال مازاد بانک ها، متعلق 
به بانک های ملی، ملت، کشاورزی و صادرات است. کاربری ۵۲ درصد اموال مازاد 
بانک ها، مسکونی است. بیشترین املاک تملیکی بانک ها مربوط به استان مازندران 
است که سهمی ۱۱.۳ درصدی از کل املاک تملیکی بانک ها را به خود اختصاص داده 

است.

۱۲۴۶ کارخانه و ۲۷۷ دامداری در تملک بانک ها

سرنوشت اموال مازاد بانک ها چه می شود؟
یک کارشناس بازار سرمایه پاسخ داد

رشد شاخص بورس تا کی ادامه دارد؟
 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به تاثیرگذاری سهم های بزرگ بر شاخص کل 
و تاثیر مستقیم اینگونه سهم ها از نرخ دلار، اگر قیمت دلار به هر دلیلی کاهش پیدا کند 

شاهد افت شاخص بورس در بازار خواهیم بود.
»نوید قدوسی« به عامل رشد شاخص بورس در چند روز اخیر اشاره کرد و افزود: دو 
عامل به عنوان محرک اصلی رشد بازار محسوب می شوند، نخستین عامل افزایش قیمت 

دلار است که شاهد تاثیر آن بر روی سهام های بزرگ هستیم.
وی سیگنال هایی که بازار سهام از بورس کالا می گیرد را دیگر عامل رشد بازار سرمایه 
دانست و گفت: زمانی که حجم فروش باعث افزایش قیمت فروش محصولاتی مانند 
فولاد مبارکه و ملی مس در بورس کالا می شود بر روی سهام مربوطه تاثیرگذار خواهد بود 
که این موضوع باعث ایجاد چشم انداز سودآوری بهتر، عامل تقویت تقاضا و رشد قیمت 

سهام در بازار شده است.
قدوسی نرخ دلار را عامل قالب بر رشد قیمت سهم های بزرگ اعلام کرد و اظهار 
داشت: در کنار نرخ دلار ممکن است عامل دیگری بر رشد بازار تاثیرگذار باشد اما از 

اهمیت چندانی مانند دلار برخوردار نیست.
این کارشناس بازار سرمایه به نوسان موجود در قیمت سهم های کوچک بازار به دلیل 
بحث افزایش سرمایه، ارزش جایگزینی و جریان نقدینگی تاکید کرد و گفت: انتظارات 
تورمی که بعد از افزایش قیمت بنزین و دلار ایجاد شده عامل محرک و مهمی برای 

افزایش قیمت سهام شرکت های کوچک شده است.
وی با بیان اینکه سهام شرکت های کوچک از چند وقت گذشته مورد اهمیت قرار گرفته 
بود، افزود: بعد از ایجاد موج تورمی و تقویت انتظارات تورمی در بازار سرمایه شاهد ایجاد 

جریان سفته بازی در بازار و رشد سهام این شرکت ها بودیم.
قدوسی به احتمال اصلاح شاخص بورس اشاره و بیان کرد: شاخص بورس سقف 
قبلی را شکسته است، به طور معمول بعد از شکسته شدن سقف ها و نقاط مقاومتی مهم 

شاهد ایجاد اصلاحی در کلیت بازار خواهیم بود.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه دلار در روند کنونی از اهمیت قابل توجهی 
برخوردار است، گفت: با توجه به تاثیرگذاری سهم های بزرگ بر شاخص کل و تاثیر 
مستقیم اینگونه سهم ها از نرخ دلار اگر قیمت دلار به هر دلیلی کاهش پیدا کند شاهد 

افت شاخص بورس در بازار خواهیم بود.
وی اظهار داشت: در وضعیت کنونی اقبال بازار بیشتر به سمت گروه بیمه، خودرو، 

بانک ها است و شاهد تقاضای زیاد و ورود نقدینگی برای این گروه ها هستیم.
قدوسی با بیان اینکه در در کوتاه مدت شرکت های بزرگ بازار مانند گروه پتروشیمی 
که از رشد بازار جا ماندند، به دلیل افزایش نرخ خوراک و قیمت دلار رشد خواهند کرد، 
گفت: عواملی که مانع رشد این گروه ها بودند اکنون کنار رفتند که این موضوع باعث 

توجه اینگونه سهم ها در بازار شده است.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: به واسطه سیگنال های مثبت در لایحه بودجه مبنی 
برافزایش قیمت دلار، گروه پالایشی در کنار پتروشیمی مورد توجه قرار گرفته و تقاضای 

مثبتی برای این سهم ها ایجاد شده است.
 

نایب رییس اتاق بازرگانی ا مطرح کرد

نتقاد بخش خصوصی از بخشنامه بازگشت
 ارز صادراتی

 نایب رییس اتاق بازرگانی با اشاره به بخشنامه صادر شده توسط بانک مرکزی در 
خصوص بازگشت ارز حاصل از صادرات، خاطر نشان کرد: این بخشنامه انطباقی با 
مصوبات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی ندارد و خواسته بخش خصوصی 

را تامین نمی کنند.
»حسین سلاح ورزی« دیروز در حاشیه نود و یکمین نشست شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی درباره دستور جلسات این شورا گفت: در هشتاد و نهمین جلسه 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی دو مصوبه خوب درباره بازگشت ارز حاصل از 
صادرات به تصویب رسید و از طرف وزارت اقتصاد و سازمان مالیاتی تایید و ابلاغ شد. 

بنابراین به نظر می رسد بانک مرکزی در این رابطه دو بخشنامه صادر کند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران در این زمینه تصریح کرد: از آنجا که صادرکنندگان 
باید ارز حاصل از صادرات را به کشور بازگردانند و بر اساس تصمیم قبلی ۴ ماه بعد از 
بازگشت ارز حاصل از صادرات باید باقیمانده مالیات بر ارزش افزوده به آن ها استرداد 
شود، ولی در مصوبه جدید بانک مرکزی به این موضوع اشاره نشده و فقط تمدید مدت 

برای بازگشت ارز حاصل از صادرات تا پایان دی ماه امسال عنوان شده است.
وی اضافه کرد: امروز بند »و« تبصره ۵ قانون بودجه ۹۸ و نحوه اجرای آن با موضوع 
تهاتر بدهی های دولت با بخش خصوصی از طریق اوراق تسویه خزانه مورد بررسی قرار 
گرفت. نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران بیان کرد که آیین نامه اجرایی برای این بند قانون 

که در دولت مصوب شده، با قانون مغایر است.
سلاح ورزی با اشاره به دستور دوم جلسه امروز شورای گفت و گو افزود: اجرای بند »خ« 
ماده ۴ آیین نامه تدوین معاملات دولتی با موضوع پذیرش ضمانت نامه های صندوق های 

نوآوری و شکوفایی و صندوق های پژوهش و فناوری نیز مورد بررسی قرار گرفت.
نوآوری  اینکه صندوق  ایران خاطرنشان کرد:  علی رغم  بازرگانی  اتاق  نایب رییس 
شکوفایی و صندوق های پژوهشی موظف به ارائه تضمین هستند و این موضوع در 
آیین نامه تضمین معاملات دولتی تصریح و از طرف سازمان برنامه و بودجه در سال ۹۵ 
ابلاغ شده است، اما شرکت های دانش بنیان گلایه می کنند که بسیاری از دستگاه ها از 

پذیرش ضمانت نامه های صندوق های پژوهشی و نوآوری امتناع می کنند.
سلاح ورزی ادامه داد: آن ها معتقدند دستگاه های اجرایی در آیین نامه این موضوع را 
به صراحت ذکر نکرده؛ بنابراین در جلسه امروز مقرر شد تا از طریق وزارت امور اقتصادی 

و دارایی جلسه ای برگزار و موضوع بررسی شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

پیش بینی ثبات قیمت مسکن را داریم
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در حال حاضر هیچ دلیل فنی و علمی برای گران 
شدن مسکن وجود ندارد و برنامه هایی را برای کنترل این بازار در آینده در دستور کار 

قرار داده ایم.
محمود محمودزاده اظهار کرد: اگر مسکن را به شکل جداگانه از سایر حوزه ها بررسی 
کنیم به یک نتیجه مشخص می رسیم اما تحولات بازار مسکن همیشه تحت تاثیر 

بازارهای ثانویه قرار دارد و همواره در سال های گذشته این گونه بوده است.
وی افزود: در حال حاضر برای گران شدن مسکن هیچ دلیل فنی و علمی  نداریم ولی 
اگر تحت تاثیر بازارهای دیگر قرار گیرد بحث جداگانه ای است. با این حال برآورد این 
است که مسکن  از ثبات برخوردار خواهد بود تا پایان سال بتوانیم برنامه های جدید را 

برای کنترل آن ارایه کنیم.
روی  بر  کار  حال  در  داد:  خبر  شهرسازی  و  راه  وزیر  ساختمان  و  مسکن  معاون 
سامانه  املاک هستیم که امیدواریم تا پایان سال تمام شود. سپس بحث بارگذاری را 
با دستگاه های ذی ربط دیگر انجام می دهیم و انشاءالله از ابتدای سال آینده، فعالیت 

سامانه وارد مرحله اجرایی می شود.
به گفته محمودزاده، هرچقدر بازار مسکن و ساختمان رونق داشته باشد برای اقتصاد 
کشور خوب است؛ چرا که مسکن حوزه ای پیشران است. اما درخصوص این احتمال 
که رشد معاملات منجر به افزایش قیمت شود باید بگویم با توجه به حجم ساخت وسازی 

که در کشور شروع شده و افزایش خواهد یافت امیدواریم بتوانیم بازار را مدیریت کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: در طرح اقدام ملی بخش خصوصی فعال 
می شود. باقی مانده مسکن مهر نیز که تعداد قابل  توجهی است در ماه های اخیر 
تحویل متقاضیان شده  و ۱۴۰ هزار واحد آماده است که اگر مسائل انشعابات آن حل 
شود قابل واگذاری است. همکاران ما با تمام توان کار می کنند که واحدهای آماده را 
تحویل می دهند. محمودزاده درباره میزان پیشرفت طرح اقدام  ملی مسکن گفت: 
اواسط دی ماه،  احتمالا  و  متفاوت است  استان های مختلف،  پروژه ها در  پیشرفت  
میانگین پیشرفت را اعلام می کنیم. وی با اشاره به تفاهم نامه وزارت راه و شهرسازی با 
سایر وزارتخانه ها از جمله آموزش و پرورش، وزارت دفاع و دیگر تفاهم نامه ها که در شرف 
امضا است برای تولید و عرضه مسکن گفت: با این اقدامات امیدواریم بتوانیم تاثیر 

تعیین کننده ای روی بازار مسکن بگذاریم.

وزیر امور اقتصاد و دارایی:

 گمرک تا سال ۹۹ الکترونیکی می شود
 وزیر امور اقتصاد و دارایی اعلام کرد که گمرک تا هفته دولت سال ۱۳۹۹ الکترونیکی 

می شود.
»فرهاد دژپسند« روز سه شنبه در حاشیه نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی اظهار کرد: برای اینکه با فرار مالیاتی مواجه درستی داشته باشیم و جلوی 
فساد در سیستم مالیاتی و سایر سیستم ها را بگیریم، باید از فناوری های نوین استفاده 

کرده و به سمت هوشمندسازی حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه امسال اظهارنامه های مالیاتی الکترونیکی شد، افزود: الکترونیکی 

شدن سیستم مالیاتی نیز تا پایان دولت دوازدهم اجرایی می شود.
وزیر اقتصاد معتقد است هنوز با اقتصاد دیجیتال فاصله داریم و باید مسیرها را با سرعت 
بیشتری طی کنیم. دژپسند همچنین با اشاره به بدهی دولت به بخش خصوصی بیان 
کرد: این بدهی به بخش خصوصی هم تهاتر می شود و هم در قالب اوراق تسویه آن را 

پرداخت می کنیم. تقاضای بخش حضوصی سرعت بخشیدن به این موضوع است.
وی درباره مدارس غیر انتفاعی و بنگاه هایی که سالانه ۸ هزار میلیارد درآمد دارند و 
مشمول دریافت مالیات نمی شوند، گفت: شناسایی وسپس برخورد با این دستگاه ها در 

دستورکار وزارت اقتصاد است.

بازار ارز پس از ماه ها آرامش به تازگی دچار تلاطم و افزایش 
قیمت شده که عوامل مختلف داخلی و خارجی مانند انتظارات 
و  شرکت ها  تسویه  خارجی،  سفرهای  افزایش  بنزین،  تورمی 

ناآرامی های عراق در آن نقش دارند.
بازار ارز در روزهای اخیر دچار نوسان شده و قیمت ها  ثبات 
روندی صعودی یافته است به طوری که نرخ دلار دیروز حدود 
۶۰۰ تومان بالا رفت. بهای دلار از حدود ۱۱ هزار و ۲۰۰ تومان 
در  تومان  و ۵۵۰  هزار  رقم ۱۳  به  پیش،  هفته  سه  حدود  در 
صرافی های بانکی رسیده و بهای یورو نیز ۱۴ هزار و ۸۵۰ تومان 

شده است.
 درباره چرایی این افزایش قیمت، دلایل مختلفی بیان می شود 
که برخی از آنها عوامل داخلی و شماری دیگر عوامل بیرونی به 

شمار می روند.
جدا از عوامل تاثیرگذار در افزایش قیمت دلار و سایر ارزها، آنچه 
که اهمیت دارد این است که حجم تقاضا برای ارزهای عمده در 
بازار تا حد زیادی بالا رفته است. همچنین انتظارات تورمی نیز 
شکل گرفته و فعالان این بازار اینگونه اعلام می کنند که قیمت 
ها همچنان رشد خواهد کرد. انتظارات تورمی بنزین  اگرچه 
غیرمنطقی است اما در ایران همه چیز به نرخ بنزین ارتباط پیدا 

می کند، از گوجه فرنگی و سیب زمینی گرفته تا خودرو و دلار.
»وحید شقاقی« کارشناس اقتصادی درباره عوامل تاثیرگزار بر 
نوسان نرخ ارز در روزهای اخیر، گفت: چهار عامل باعث افزایش 

قیمت دلار و سایر ارزها در کشور شده اند.
این کارشناس بازار ارز با بیان اینکه عامل نخست، انتظارات 
هر  معمولا  افزود:  است،  بنزین  قیمت  افزایش  از  پس  تورمی 

افزایش قیمتی در بنزین انتظار افزایش قیمت ها در سایر کالاها 
را به دنبال دارد که دلار نیز یکی از آنهاست. وی خاطر نشان کرد: 
البته تاثیر افزایش قیمت بنزین بر نرخ دلار، کوتاه مدت بوده و 

نمی تواند بلند مدت باشد.
افزایش تقاضا برای سفرهای خارجی

نزدیک  و  میلادی  سال  پایانی  روزهای  در  سنتی  طور  به 

که  می یابد  افزایش  خارجی  سفرهای  میزان  نوروز  تعطیلات 
معمولا متقاضیان از ماه ها جلوتر اقدام به خرید ارزهای مورد نیاز 
می کنند. این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: عامل دومی 
که افزایش نرخ دلار را موجب شده، رشد تقاضا برای سفرهای 
خارجی است. با توجه به نزدیک شدن به سفرهای پایان سال 
میلادی و سپس پایان سال خورشیدی، میزان تقاضا برای دلار 

و سایر ارزها بالا می رود.
نزدیک شدن به زمان تسویه بانک ها و شرکت ها

ماه های پایان سال زمان تراز کردن صورت های مالی و تسویه 
بدهی ها و صاف کردن حساب های بانک ها و شرکت هاست به 

همین دلیل تقاضا برای دلار و سایر ارزها بالا می رود.
تسویه  زمان  به  شدن  نزدیک  سوم  عامل  کرد:  اضافه  وی 
حساب های بانک و شرکت هاست که تقاضا برای دلار و ارز را بالا 

برده و به تبع آن، قیمت ها رشد می کند.
ناآرامی در عراق

بازار ارز اظهار داشت: چهارمین و مهم ترین  این کارشناس 
عامل افزایش قیمت دلار، ناآرامی های اخیر در کشور عراق به 

عنوان مهم ترین شریک تجاری ایران است.
شقاقی با اشاره به حجم بالای همکاری اقتصادی و تجاری 
ایران با عراق گفت: تا پیش از ناآرامی های اخیر در عراق، بیشتر 
از ریال در مبادلات تجاری خود  بازرگانان عراقی حاضر بودند 
با ایران استفاده کنند، اما پس از تشدید درگیری ها در عراق 
تقاضای آنها برای دلار، درهم و دینار بالا رفته است. وی اظهار 
داشت: مبلغ بالای مبادلات تجاری بین دو کشور باعث افزایش 
کارشناس  این  است.  شده  ارزها  سایر  و  دلار  برای  تقاضا  زیاد 
اقتصادی یادآور شد: در ماه های اخیر به علت همراهی امارات 
با بازرگانان و صرافان ایرانی، شرایط برای مبادلات تجاری و نقل و 
انتقال ارز بهتر شده و آرامش در بازار برقرار بود. وی درباره چشم 
انداز بازار ارز گفت: در صورت کاهش ناآرامی ها در عراق، میزان 
تقاضای دلار و سایر ارزها در بازار کاهش یافته و بازار ارز به ثبات 

می رسد.

وحید شقاقی« کارشناس اقتصادی مطرح کرد

 4 عامل افزایش قیمت دلار

قضائیه  قوه  گفت:  کشور  کل  دادستان  قضایی  معاون 
از تمام ظرفیت های خود برای کمک به تولید استفاده 
راه سنگ اندازی  این  تمام کسانی که در  و  خواهد کرد 

کنند، تحت تعقیب قضایی قرار خواهند گرفت.
صنعتی  شهرک  از  بازدید  درحاشیه  عمرانی  میثم 
شمس آباد با حضور در کارخانه بهسازین به خبرنگار ایلنا 
گفت: باتوجه به اینکه شهرک صنعتی شمس آباد یکی از 
بزرگترین شهرک های صنعتی کشور است و در بازدیدی 
که از کارخانه های هدف داشتیم، شرکت بهسازین تهران 
و  پیشرفته  دستگاه های  و  تجهیزات  داشتن  علی رغم 

گرانقیمت، رونقی در تولید ندارد.
عمرانی با بیان اینکه درگذشته این کارخانه با ۴۰۰ پرسنل مشغول به فعالیت بود، گفت: درحال حاضر این کارخانه با یک چهارم 
ظرفیت خود کار می کند و تمام تجهیزات آن لانه کبوترها شده است. این تجهیزات سرمایه ملی است که در بروکراسی اداری و 

بانک ها گیر کرده است. اگر وضع به همین منوال ادامه یابد، همین ۲۵ درصد تولید را در این کارخانه از دست خواهیم داد.
معاون قضایی دادستان کل کشور با تاکید بر اینکه بانک ها باید با اعطای امتیازاتی به تولید کمک کنند، گفت: ما برای حق و حقوق 
بانک ها احترام قائل هستیم، اما در شرایطی که در جنگ اقتصادی و بحران تحریم بسر می بریم، نمی توان با اعمال سودهای کلان 

خارج از توان تولیدکنندگان و تبع آن تعطیلی مراکز که موجب بیکاری کارگران می شود به رونق تولید رسید.
وی با بیان اینکه ما نمی خواهیم حق هیچ دستگاهی را پایمال کنیم، اما برای کمک به تولیدکنندگان آماده ایم تا شهید شویم، تایید 
کرد: قوه قضاییه به عنوان یک نهاد همکار از تمام ظرفیت های خود برای کمک به تولید حمایت خواهد کرد و تمام کسانی که عمدا 

به سنگ اندازی کنند، تحت تعقیب قضایی قرار خواهند گرفت.
وی با بیان اینکه نه تنها امسال، بلکه همه سال ها، سال رونق تولید است، گفت:  رهبر انقلاب چند سالی است که بر رونق تولید تاکید 

دارند و ما امروزه به دلیل تحریم ها متوجه ضرورت آن شده ایم.
عمرانی معتقد است: اگر ۶ ماه تولید کشور را به دست صنعتگران ایرانی بسپاریم، می توانند از پس تمام تحریم ها برآیند و مشکل 

بیکاری را حل کنند.
وی افزود:  امیدواریم که بانک ها پای میز مذاکره بیایند و با اعطای تجهیزاتی برای رسیدن به رونق تولید کمک کنند. همانطور که 

نمی توان با زندانی کردن کسی بدهی هایش را وصول کرد، با تعطیلی این مراکز هم نمی شود به سود رسید.
وی ادامه داد: با توجه به آنکه کشور در شرایط بحران تحریم ها قرار دارد، باید تمام سازمان ها از جمله بیمه، مالیات و تامین اجتماعی 
به کمک هم بیایند تا به رونق تولید کمک کنند. همکاران و سازمان های دولتی باید به کمک ما بیایند زیرا اگر تولید زمین بخورد کل 

کشور زمین خواهد خورد.
عمرانی برخی از قوانین حاکم بر بانک ها را نیازمند اصلاح دانست و بیان کرد:  باید قوانینی اعمال شود که رعایت حق دو طرف 

معامله در آن اعمال شود.

معاون قضایی دادستان کل کشور:

سنگ اندازان در راه تولید تحت تعقیب قضایی قرار می گیرند
ژنرال های  گفت:  الزهرا  دانشگاه  اقتصاد  استاد   
فاسد در همه محافل تصمیم گیری از سازمان برنامه و 
بودجه گرفته تا مجمع تشخیص مصلحت نفود دارند و 
نمی گذارند احدی منافع آنها را تهدید کنند. به نظر من 
باید هر چه زودتر درمورد این افراد باید افشاگری صورت 

گیرد.
حسین راغفر استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا در خصوص 
سیاست های اقتصادی دولت گفت: این سیاست ها ما را 
در مردابی که اکنون اسیر آن هستیم بیشتر فرو خواهد 
آینده  در  را  بزرگتری  انفجارهای  انتظار  باید  پس  بود 
داشته باشیم به همین دلیل است من تصور می کنم باید 

از طریق مجلس یک سری تغییرات اساسی در سیستم اقتصادی کشور ایجاد کرد.  وی تصریح کرد: بسیاری از سیاست ها باید 
تغییر کند در سه دهه گذشته بسیاری از این تصمیم ها و سیاست گذاری ها ضد مردم و به نفع گروه های قدرت و ثروت بوده است.
وی در خصوص اینکه آیا مجلس ابزارهای لازم را برای اعمال این تغییرات بنیادی دارد یا خیر؟ گفت: مجلس شورای اسلامی 
دارای ظرفیت های خوبی است حداقل این است که می توان از تریبون آن فریاد زد که البته این امر هزینه دارد. اما برای اصلاح 
امور باید با سایر ارکان قدرت مذاکره کرد به شرط آن که یک گروهی از نمایندگان تشکیل شود که متعهد باشند و در برابر وسوسه 
و فشارها استوار باشند زیرا این ژنرال های فاسد در همه محافل تصمیم گیری از سازمان برنامه و بودجه گرفته تا مجمع تشخیص 
مصلحت نفود دارند و نمی گذارند که احدی منافع آنها را تهدید کنند. به نظر من باید هر چه زودتر درمورد این افراد افشاگری 

صورت گیرد.
استاد دانشگاه الزهرا تصریح کرد: این روندی که امروز وجود دارد روز به روز نابرابری ها را تشدید می کند و مردم را بدبخت تر. پس 

باید نمایندگان بعدی اولویت کار خود را در تغییر این روند قرار دهند.
راغفر با اشاره به وجود برخی قوانین که منشا نابرابری و فساد است، گفت: مثلا در قالب برنامه سوم در سال ۱۳۷۹ قانون تاسیس 
بانک های خصوصی مطرح می شود که در بند اول آن آمده؛ به منظور رقابت با بانک های دولتی اجازه تاسیس بانک خصوصی 

داده می شود.
 اما در بند سوم همین قانون آمده که بانک های خصوصی می توانند دو تا سه درصد نسبت به بانک های دولتی بهره بیشتری 

بدهند قانون گذار اصلا متوجه در تضاد بودن این دو بند با یکدیگر نشده است.
 وی خاطرنشان کرد: این تضادها در سایر قوانین و برنامه های توسعه ای نیز وجود دارد این قانون عملا به دولت این امکان را 
می دهد که پول بخش عمومی یعنی پول نفت را به بانک خصوصی بیاورد این در حالی است که پولی که دست دولت است پول 
خنثی است. آن زمان که در نزد بانک دولتی بود فقط برای پرداخت مخارج برداشت می شد و حق نداشتند آن را به اشخاص و یا 
نهادهای حقوقی وام بدهند و یا از آن منفعتی کسب کنند اما متاسفانه این پول در سیستم آمد و بازار پولی مالی کشور را نابود کرد 

و باعث ایجاد یک نقدینگی بزرگ در کشور شد و زمینه را برای فسادهای بعدی فراهم کرد.

حسین راغفر:

با این سیاست های اقتصادی باید منتظر انفجارهای بزرگتر بود

 مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: امسال ۴۱۰ شرکت تعاونی غیرفعال 
در سراسر کشور تعیین تکلیف می شوند.

»حسین شیرزاد« افزود: بر اساس گزارش حسابرسی های انجام شده و نتایج ارزشیابی 
سالانه تعاونی های روستایی و کشاورزی کشور، تعداد قابل توجهی از تعاونی های حوزه 
عمل سازمان به دلایل مختلف نظیر مسائل و مشکلات مالی، حقوقی، اجتماعی، مدیریتی و 

اقتصادی ، راکد و غیرفعال بوده و بسیاری از آنها مشمول انحلال قانونی هستند.
وی اظهار داشت: به همین منظور از نیمه دوم سال گذشته، دفتر توسعه آموزش و ترویج 
تعاونی ها و تشکل ها برای جلوگیری از هدر رفت سرمایه اجتماعی و اقتصادی ناشی از عدم 
توفیق و رکود تعاونی های موصوف و جلوگیری از سوء استفاده های احتمالی از ظرفیت ها 
و فرصت های قانونی آنها و در جهت اجرای مصوبه ۱۷ آذرماه ۱۳۹۷ هیات مدیره سازمان 
مرکزی، طرح تعیین تکلیف تعاونی های غیر فعال را بر اساس فصل بیستم قانون شرکت 
های تعاونی) مصوب بیست و ششم خردادماه ۱۳۵۰( و فصل هفتم قوانین و اساسنامه های 
تعاونی های حوزه عمل خود و همچنین مواد قانونی مرتبط با قانون تجارت تهیه، تدوین و بعد 

از تصویب هیات مدیره سازمان به استانهای مشمول طرح ابلاغ کرده است.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ضمن اشاره به اینکه زمان پیش بینی شده جهت 
اجرای کامل طرح مدت سه سال در نظر گرفته شده و  برنامه عملیاتی و اجرایی سال ۱۳۹۸ 
به عنوان اولین سال اجرا به صورت مشروح و به تفکیک استانها تعیین و اعلام شده است، 
خاطر نشان کرد: مطابق معیار وشاخص های متعارف، شرکت تعاونی غیر فعال به شرکت هایی 
اطلاق می شود که پس از ایجاد هویت و موجودیت قانونی و حقوقی، هیچیک از وظایف 
مندرج در ماده دو قانون شرکت های تعاونی مصوب ۱۳۵۰ را از ابتدا انجام نداده یا به هر 
دلیل از انجام فعالیت بازمانده اند و انواع آنها در هفت دسته از شرکت های راکد طبقه بندی 

می شوند.
به گفته وی، این شرکت ها عبارتند از شرکت هایی که به ثبت رسیده اما از ابتدا هیچگونه 
فعالیتی را آغاز نکرده اند، آنهایی که پس از ثبت، توقف فعالیت بیش از یکسال بدون عذر 
موجه داشته اند، مواردی که  وظایف اجرایی شان مربوط به یک مقطع زمانی خاص بوده و 
اکنون کارکرد خاصی ندارند، شرکت هایی که بیش از سه ماه با کاهش تعداد اعضاء از حد 

نصاب قانونی مواجه شده باشند، تعاونی هایی که فاقد سرمایه لازم برای ادامه عملیات باشند، 
واحدهایی که تعطیل و فاقد فعالیت تشخیص داده شوند و شرکت هایی که طبق تصمیم 

مجمع عمومی فوق العاده منحل شده اما هیات تصفیه آنها مشخص نشده باشد. 
شیرزاد درباره اهداف راهبردی طرح تعیین تکلیف تعاونی های غیر فعال گفت: تعیین 
تکلیف شرکت های تعاونی که بر اساس تعاریف هفتگانه فوق در مورد تعاونی های غیر فعال 
و همچنین اجرایی شدن مواد مغفول فصل بیستم  قانون شرکت های تعاونی و فصل هفتم 
اساسنامه شرکت های تعاونی روستایی و کشاورزی در خصوص شرکت های تعاونی غیر فعال 
در نهایت جلوگیری از هرگونه سوء استفاده احتمالی از ظرفیت ها و فرصت های قانونی 

شرکت های تعاونی غیرفعال از جمله اهداف کلان این طرح محسوب می شوند.
وی با بیان این که شرکت های مشمول طرح تعیین تکلیف تعاونی های غیرفعال براساس 
اولویت مدنظر سازمان به ترتیب شامل شرکت های تعاونی روستایی، شرکتهای تعاونی های 
روستایی زنان، شرکت های تعاونی کشاورزی، تعاونی های تولید روستایی و اتحادیه شرکت 

های تعاونی روستایی و کشاورزی می شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

4۱۰ تعاونی غیرفعال امسال تعیین تکلیف می شوند
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منزوی: استراماچونی برمی گردد

فتح الله زاده گزینه اول مدیرعاملی است
عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال گفت: بعد از بازگشت آقای خلیل زاده و استراماچونی 
به ایران، آقای فتح الله زاده رابه عنوان گزینه اول برای مدیرعاملی باشگاه بررسی خواهیم 

کرد.
کامران منزوی درباره اتفاقات پیش آمده در روزهای اخیر در باشگاه استقلال که منجر 
به رفتن آندره استراماچونی و در ادامه آن استعفای امیرحسین فتحی از مدیرعامل باشگاه 
شد، اظهار داشت: آقای فتحی استعفای خودش را  بعد از اتفاقات شب گذشته ارائه داد و 
طبق قانون آقای وزیر تصمیم به ارجاع این نامه به هیئت مدیره فرستاد تا اعضا ضمن تقدیر 

از فعالیت های فتحی با استعفای او موافقت کنند.
عضو هیئت مدیره استقلال تهران درباره انتخاب اسماعیل خلیل زاده به عنوان سرپرست 
باشگاه، افزود: تا زمانی که فردی را انتخاب کنیم که مورد تأیید باشگاه و وزارت باشد، ایشان 
فعالیت می کند. منزوی تصریح کرد: در همین ۴-۵ روز مکاتبات زیادی را با وکیل آقای 

استراماچونی داشتیم تا مشکل را حل کنیم.
وی افزود: فضاسازی کرده بودند که هیئت مدیره مخالف حضور آقای استراماچونی است 
در صورتی که ما عکس این قضیه را در دستور کار داریم. استراماچونی با ما قرارداد دو ساله 

دارد. می خواستیم او را طبق قرارداد به مدت دو سال نگه داریم.
ادامه کار  باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: هیچ کسی مخالف  عضو هیئت مدیره 
استراماچونی نبود. وقتی دربی را باختیم پشت سر استراماچونی ایستادیم چون این مربی 

و تیم جوانی که داشتیم انتخاب آقای فتحی بود.
منزوی تأکید کرد: آقای خلیل زاده به ترکیه می روند تا ضمن بررسی نحوه پرداخت پول 
به استراماچونی درباره مدت قرارداد نیز صحبت کنند. قرار است در این جلسه پولی که 
برگشت خورده را دوباره به او بدهیم و مدت قرارداد از دو سال به یک سال کاهش پیدا کند 
تا ایشان به تهران بازگردد.ضمن اینکه باید بگویم برای بازگرداندن استراماچونی کار ملی 
صورت گرفته است. شرکتی را پیدا کرده ایم تا انتقال پول را انجام دهد. با آقای استراماچونی 

در این زمینه هماهنگی صورت گرفته تا پول را به او بدهد.
وی درباره ادعای استراماچونی که حساب او توسط پلیس ایتالیا بسته شده است، یادآور 
شد: این موضوع به خاطر تحریم های ظالمانه که نمی توانیم پولی را حواله کنیم، رخ داده 
است. جا دارد از او عذرخواهی کنیم. با توجه به رفتن امشب آقای خلیل زاده به ترکیه، بنده 

امیدوارم آقای استراماچونی بار دیگر به تهران بازگردد.
منزوی درباره انتخاب مدیرعامل باشگاه استقلال، ادامه داد: نظر اول هیئت مدیره آقای 
فتح الله زاده است تا پس از بازگشت آقای خلیل زاده از ترکیه تصمیم گیری شود. آقای 
قریب نیز قبول مدیریت نمی کند. آقای اولیایی و ساعدی هم گزینه های دیگر ما هستند. 
با این حال آقای فتح الله زاده گزینه اول است. روز ۵ شنبه که آقای خلیل زاده باز می گردد، 

در این باره تصمیم می گیریم. ۱۵ روز فرصت داریم تا مدیرعامل جدید را انتخاب کنیم.

 وکیل بین المللی فوتبال: 

اقدام استراماچونی منطبق با قوانین فیفاست
 وکیل بین المللی فوتبال، اقدام استراماچونی مبنی بر فسخ یک طرفه قراردادش با 
استقلال تهران را منطبق با قوانین و مقررات فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( عنوان 

کرد.
»آرش شکرریز« درباره فسخ قرارداد »آندره آ استراماچونی« با استقلال تهران اظهار 
داشت: قوانین نقل و انتقالات فیفا شرایط خاصی را برای فسخ قرارداد مربیان یک تیم در 
نظر گرفته است و از نظر محدودیت، زمان فسخ و تعدد تیم ها بین بازیکنان و مربیان حرفه ای 

تفاوت وجود دارد.
این وکیل دادگستری افزود: بر اساس قوانین فیفا، مربیان می توانند در یک فصل در بیش 
از ۲ تیم مربیگری کنند یا اینکه قرارداد مربیان بنا به دلایل موجه ورزشی در هر زمانی قابل 
فسخ است و همچنین اگر مربیان بیش از ۲ ماه، مطالبات خود را از باشگاه دریافت نکنند، 

می توانند قراردادشان را یک طرفه فسخ کنند.
شکرریز اضافه کرد: استراماچونی در نامه ای که ششم دسامبر به باشگاه استقلال ارائه 

داده، اعلام کرده است که بنا به دلیل موجه ورزشی، اقدام به فسخ قرارداد خود می کند.
وی گفت: طبق نامه ای که وکلای استراماچونی نوشته اند، سرمربی سابق استقلال برای 
دریافت مطالبات خود از استقلال دچار مشکل بوده و مبالغ به حساب وی واریز نشده 

است.
این وکیل بین المللی فوتبال افزود: طبق قوانین بانک های اروپایی که مدیران باشگاه 
استقلال از آن ناآگاه بودند، اگر از یک سقف مشخصی فراتر، پولی به حساب فردی واریز 
شود، باید طی اظهارنامه، منشاء وجوه واریزی مشخص شود. در نامه وکلای استراماچونی 
به طور صریح قید شده به دلیل واریز وجوه از حساب شخص ثالث، حساب های سرمربی 

سابق استقلال مسدود شده است.
شکرریز گفت: با توجه به اینکه باشگاه استقلال حساب ارزی ندارد تا منشاء پول های 
واریزی مشخص شود، دولت ایتالیا به علت قوانین مبارزه با پولشویی تمام پول های مشکوک 

را بلوکه کرده است.
وی ادامه داد: از نظر ورزشی نیز استراماچونی به قوانین فیفا استناد و قرارداد خود را 
به دلیل موجه ورزشی فسخ کرده است. بدیهی است، استراماچونی با مراجعه به کمیته 
وضعیت فیفا می تواند علاوه بر دریافت تمام مبالغ قرارداد خود با استقلال، مبلغی را نیز به 

عنوان خسارت دریافت کند.
این وکیل دادگستری گفت: بدیهی است مسوولان فوتبال و مدیران باشگاه ها باید به علت 
تحریم های بانکی آمریکا و قطع سوئیفت، قبل از عقد قرارداد با مربیان خارجی، افتتاح 

حساب در کشور ثالث را پیش بینی کنند تا دچار مشکلات نشوند.
وی تأکید کرد: در مجموع اقدام استراماچونی مبنی بر فسخ قرارداد با استقلال، صحیح 

و طبق قوانین فیفا بوده است.

 بهدادسلیمی: 

کسب مدال در فوق سنگین وزنه برداری
 دور از انتظار نیست

 دارنده مدال طلای جهان و المپیک گفت: »علی داودی« و »علیرضا یوسفی« ۲ امید 
اصلی ایران در دسته فوق سنگین وزنه برداری هستند که اگر در تمرینات جدیت داشته 

باشند کسب مدال در این دست دور از انتظار نخواهد بود.
»بهداد سلیمی«  اظهار داشت: با کسب مدال طلای بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا 
از دنیای قهرمانی خداحافظی کردم اما این رفتن، خداحافظی با ورزش نبود بلکه پس از 
یک دوره کوتاه استراحت نخست به عنوان مشاور »سیدرضا صالحی امیری« رییس کمیته 
ملی المپیک انتخاب شدم و در ادامه نیز برای شرکت در  دوره های مربیگری به اروپا رفتم. 
این کلاس ها با موفقیت سپری کردم و هم اکنون نیز به عنوان سرمربی در خدمت تیم 

وزنه برداری بازار بزرگ )ایران مال( هستم.
او در خصوص نتایج تیم بازار بزرگ در لیگ وزنه برداری افزود: این تیم در هفته نخست 
توانست در صدر جدول قرار گیرد و تا الان نیز امتیازات خوبی کسب کرده است و هفته 
دوم نیز صدر نشین است. اینکه برخی ادعا می کنند تیم بازار بزرگ با پول تمام ستاره های 
وزنه برداری را جذب کرده است درست نیست. باید با دید مثبت به این قضیه نگاه کنیم. 
بازار بزرگ ایران در رشته هایی مانند کشتی و وزنه برداری تیم داری می کند و با استخدام 
ورزشکاران حمایت  این  از  و هم  را جذاب خواهد کرد  نامدار هم مسابقات  ورزشکاران 
مالی می کند. سیاست گذاری این تیم حمایت از قهرمانان المپیکی است. انشالله با 
این حمایت های مالی، ورزشکاران بتوانند در المپیک موفق باشند. هدف این است که 

وزنه برداران از لحاظ مالی مشکلی نداشته باشند.
دارنده مدال طلای جهان در دسته سنگین وزن درباره عملکرد  وزنه برداران ایران در این 
دسته عنوان کرد: »علی داودی« و »علیرضا یوسفی« ۲ امید ایران در دسته فوق سنگین 
هستند و در آینده بیشتر از آنان خواهیم شنید اما برای رسیدن به مدال بدون شک نیاز 
به زمان و تمرینات بیشتر دارند. اگر جدیت در تمرینات این ۲ ورزشکار وجود داشته باشد 

کسب مدال در این دسته برای ایران دور از انتظار نیست.
سلیمی برای نخستین بار در لیگ برتر وزنه برداری در قامت مربی حاضر شد. وی هفته 
نخست به خاطر حضور در کلاس های مربیگری که در کشور مجارستان برگزار شد در کادر 
فنی تیم بازار بزرگ حضور نداشت. کیانوش رستمی شاخص ترین وزنه بردار تیم  بازار بزرگ 

بود و هدایت رستمی توسط سلیمی از نکات جالب هفته دوم لیگ بود.

نفت مسجدسلیمان باخت را با برد عوض کرد

 توقف صنعت نفت مقابل شاهین
تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان در دیدار با سایپا از باخت پیروزی ساخت و صنعت نفت 

آبادان مقابل شاهین متوقف شد. 
در ادامه رقابت های هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال و از ساعت ۱۶:۳۰ دیروز سه شنبه 
تیم شاهین شهرداری بوشهر میزبان صنعت نفت آبادان بود که این بازی با نتیجه تساوی 

یک - یک به پایان رسید.
در این بازی که در ورزشگاه نادر مهدوی بوشهر برگزار شد، عیسی آل کثیر )۴۴ - پنالتی( 
برای صنعت نفت و حسین مالکی )۸۲ - پنالتی( گلزنی کرد. صنعت نفت با این تساوی 
۲۳ امتیازی شد و موقتا به رده پنجم جدول صعود کرد. شاهین قعرنشین هم ۶ امتیازی 
شد.  در دیگر بازی امروز، تیم نفت مسجد سلیمان در خانه خود از تیم سایپا پذیرایی کرد 
که این مسابقه با نتیجه ۲ بر یک به سود نفت به پایان رسید. رضا جعفری )۳۸( برای سایپا 
و عماد میرجوان )۴۹( و فرزاد حاتمی )۸۵( برای نفت مسجد سلیمان گلزنی کردند. نفت 
مسجد سلیمان با این برد ۲۲ امتیازی شد و به رده ششم جدول صعود کرد. نفتی ها با این 
نتیجه رکورد شکست ناپذیری های خود را نیز در این فصل حفظ کردند. ۱۰ تساوی و ۴ برد 
حاصل تلاش شاگردان مهدی تارتار در تیم نفت مسجد سلیمان بوده است. سایپا در ادامه 
روند ناکامی هایش، با این باخت ۱۱ امتیازی و در رده سیزدهم جدول باقی ماند. نارنجی 

پوشان هفتمین باخت خود را در این فصل برابر نفت تجربه کردند.

امین صانعی

 ورزش ایران همواره از نبود افراد با نفوذ در مجامع بین المللی و فدراسیون های 
جهانی، ضربه خورده و خسارت های سنگینی داده است. پیامدهای عدم حضور در 
برخی موارد، ورزش ایران را دچار چالش هایی کرده که تبعات آن حتی چند سال به 
طول انجامیده و خسارت های بسیار مالی و معنوی، به همراه داشته است. اما چرا 
نمی توانیم کرسی های آسیایی و جهانی را در اختیار بگیریم؟ مشکل کجاست و چرا 

برای آن راه حلی پیدا نمی شود؟
بدون شک علت اصلی این عدم حضور، به خود ما بازمی گردد. متأسفانه عادت بدی 
که در ورزش ما نهادینه شده این است که با رفتن یک دولت، یک رئیس فدراسیون یا 
هر جابه جایی دیگر، سعی می کنیم افرادی که پیش از ما، دستی بر آتش داشته اند، 
به هر قیمت برکنار و خودمان یا افراد مورد اعتمادمان را جایگزین کنیم که این جریان، 
همیشه به ضرر ما تمام شده است. اما سؤال اینجاست که چرا از این عدم موفقیت ها، 
درس عبرت نمی گیریم؟ به عنوان مثال، با تغییراتی که در رأس یک فدراسیون روی 
می دهد، از افراد قبلی در مجامع بین المللی حمایت چندانی نمی شود تا عملًا کرسی 
یا کرسی هایی که در اختیار بوده به راحتی از دست برود. حال آنکه برای در اختیار 
گرفتن این فرصت ها، هزینه های زیاد و تعامل های بسیاری صورت گرفته تا این کرسی 

برای ورزش ایران تصاحب شود.
چرا برخی از آنهایی که ادعای دلسوزی در ورزش را دارند، فراموش می کنند این 
کرسی ها به نام ایران است و هر چه مدیران، ورزشکاران و صاحب نظران کشورمان در 

مجامع بین المللی صاحب مسئولیت شوند، برای ورزش ایران بهتر و مؤثرتر است.
آن روی سکه را هم باید دید، متأسفانه برخی از همین افرادی که کرسی های 
بین المللی را در اختیار دارند،  خود را وابسته به یک فرد یا شخص خاص می دانند و با 
رفتن او از ورزش، به نوعی در کردار و رفتار خود تغییراتی ایجاد می کنند که دود آن در 

نهایت به چشم ورزش ایران و اعتبار کشورمان می رود.
چه حق ها که از قهرمانان کشورمان پایمال شده

اگر مروری بر اخبار ورزش ایران داشته باشید، خواهید دید در چه رقابت های 
حساس و مهم ورزشی، به دلیل نبود افراد بانفوذ و تأثیرگذار، حق قهرمانان کشورمان 
پایمال شده و چه فرصت هایی که از دست رفته است و باید قبول کرد این مسئله، به 

یک رشته خاص بازنمی گردد و کل ورزش ایران را تحت الشعاع قرار می دهد.
این مسئله را در رشته های فوتبال، وزنه برداری و کشتی بیشتر دیده ایم، عدم حضور 
چهره های تأثیرگذار یا از دست رفتن کرسی های بین المللی، همواره برای ورزش ما 
تبعات بدی به همراه داشته است. عدم میزبانی و ناداوری هایی که علیه ورزش ما 
صورت می گیرد، به دلیل نبود حضور افراد با نفوذ ایران در فدراسیون های جهانی 
و کمیته های مهم ورزشی است. واقعیت تلخ دیگر این است که در لابی کردن های 
ورزشی برای تصاحب صندلی های تأثیرگذار ورزش جهان، ضعیف عمل کرده و 
فرصت را در اختیار دیگران قرار می دهیم تا از بی توجهی ما، به خوبی بهره برده و 

فضایی به مراتب مؤثرتر برای خود ایجاد کنند.
در  فدراسیون ها  بین المللی  در کمیته های  ورزشی  افراد خبره  به کارگیری  عدم 

بسیاری از مواقع، موجب شده تلاش ها و اقدامات صورت گرفته، ره به جایی نبرده 
و عملًا دست خالی بمانیم. شاید یکی دیگر از مشکلات ورزش ما این است که از 
چهرهای تأثیرگذار خود که در جهان ورزش هم شناخته شده هستند، استفاده 
نمی کنیم و سعی می کنیم از مسیری خارج از عرف و منطق، به کرسی های ورزشی 

تکیه بزنیم.
در ورزش کشورمان افرادی را داریم که مقبولیت و محبوبیت خاصی دارند. کمتر 

کسی در ورزش جهان است که با نام افرادی چون علی دایی، هادی ساعی، حمید 
سوریان، مهدی مهدوی کیا و ... غریبه باشد. این افراد به دلیل خوشنامی در ورزش 

جهان، از پتانسیل و ظرفیت هایی خاصی بهره مند هستند که باید از آن استفاده 
کرد. اما چرا این فرصت ها نادیده گرفته می شود؟

نکته مهم دیگر در این میان، مشکل در برقراری ارتباطات کلامی به دلیل عدم 
آشنایی به زبان های خارجی است. به همین دلیل، در بسیاری از موارد مسئولان 
ورزشی باید فردی آشنا به زبان همراه داشته باشند تا عملًا کار ترجمه را نیز انجام 
دهد و شاید حضور همین فرد سوم، باعث عدم نتیجه گیری در تعامل های خصوصی 

باشد.
شاید هنوز برخی از مدیران ورزشی ما به اهمیت این جایگاه واقف نبوده و نیستند. 
دیپلماسی ورزشی موضوع بسیار مهمی است که حداقل، روسای فدراسیون های 
فعالیت های  که  نیست  بی راه  باشند.  داشته  کامل  اشراف  آن  به  باید  ما  ورزشی 
برون مرزی ورزش ایران را با اقدامات و تلاش های وزارت امور خارجه، در یک مسیر و 
چارچوب قرار دهیم. همان طور که متولیان وزارت امور خارجه در تلاش برای برقراری 
ارتباط و تعامل با سایر کشورهای جهان هستند تا از حق و حقوق کشور ما دفاع کنند، 
در ورزش نیز باید این بستر و فضای مناسب ایجاد شود تا از بروز مشکلات احتمالی 

جلوگیری کرد.
شاهد از غیب رسید؛ فدراسیون کشتی و چالش کرسی خالی بین المللی

علاقه مندان به کشتی ایران، صبح روز چهارم آذرماه با یک موضوع غیرمنتظره 
روبه رو شدند؛ لغو مسابقات جام جهانی کشتی فرنگی در ایران. این خبر آنقدر عجیب 
بود که خیلی ها آن را باور نداشتند، اما با گذشت زمانی اندک و تأیید خبر، مشخص 

شد میزبانی ایران در هاله ای از ابهام قرار گرفته است.
کمیته اجرایی فدراسیون جهانی کشتی در هفته گذشته، جلسه ای در استانبول 
ترکیه برگزار کرد. جلسه ای که در کمال تعجب، نماینده ای از ایران در آن حضور 
نداشت و باید پرسید چرا این نشست، بدون حضور نماینده ای از کشورمان برگزار شد.
این طور که گفته می شود، در این نشست، دبیرکل فدراسیون جهانی کشتی، از 
امنیت ورزشکاران خارجی در ایران ابراز نگرانی کرده و به همین دلیل، میزبانی ایران 

را به تعویق انداخته است.
از این دست اتفاق ها در تاریخ ورزش ایران کم نبوده و نیست؛ شیطنت هایی که رخ 
می دهد تا به هر دلیل، ورزش ایران را تحت فشار قرار دهند و باید پرسید چه تمهیداتی 

برای جلوگیری از این جریان سازی ها، اتخاذ شده است.
از اعتراض  تا بازگشت دوباره میزبانی به ایران 

بعد از اعلام و تأیید این خبر، شاهد یک اتحاد و همدلی در مدیریت ورزش ایران 

بودیم. وزیر ورزش و رئیس کمیته ملی  المپیک به کمک کشتی آمدند تا احقاق حق 
کنند و دوباره میزبانی را به ایران باز گردانند.

کمک گرفتن از تمام ظرفیت های موجود، ارتباط با سفیران کشورمان و تعامل 
و قرار شد مسابقات  نهایت جواب داد  تیم های صاحب نام کشتی، در  با  سازنده 
جام جهانی کشتی فرنگی، دوباره در تهران برگزار شود، اما در زمانی دیگر. طبق اعلام 
قبلی قرار بود علاقه مندان به کشتی روزهای هفتم و هشتم آذرماه در سالن ١٢ هزار 
نفری آزادی به تماشای این رقابت ها بپردازند، اما باید دید این رقابت ها در نهایت، در 

چه روزهایی برگزار می شود.
آیا  جام جهانی کشتی فرنگی در ایران برگزار خواهد شد؟

مسابقات جام جهانی کشتی فرنگی باید تا قبل از پایان سال میلادی در تهران 
برگزار شود. این به معنای آن است که اگر در روزهای پایانی سال ۲۰۱۹ میلادی 
این رقابت ها برگزار نشود، عملًا باید قید آن را زد. آغاز سال نوی میلادی ۱۱ دی ماه 
۱۳۹۸ خواهد بود و این به معنای آن است که ما حدود ۲۰  روز زمان داریم. با توجه 
به اینکه تمامی تمهیدات لازم از سوی ایران برای این میزبانی آماده شده، باید قبول 
کرد مشکل چندانی از بابت حضور مدعیان جهانی در تهران نداریم و در همین مدت 

اندک نیز می توانیم میزبانی شایسته برای این مسابقات باشیم.
اما مشکل بزرگ تر بحث حضور کشورهایی است که قرار است به تهران سفر کنند. 
بدون شک تیم ها برای حضور در چنین رویدادی، نیاز به آمادگی خود و ورزشکارانشان 
دارند که این مسئله، نیازمند زمان کافی است. به این نکته هم باید توجه داشت که هر 
چه به روزهای پایانی سال نزدیک شویم، قهرمانان صاحب نام کشتی  جهان به دنبال 
استراحت و ریکاوری برای رقابت های مهم سال آینده خواهند بود و تمامی این موارد، 
زمان پیش رو را بیش از پیش برای ما و ورزش اول ایران، فشرده تر خواهد کرد. با همه 
این موارد، این سؤال در ذهن ایجاد می شود که آیا جام جهانی کشتی فرنگی در ایران 

برگزار خواهد شد یا خیر؟ 
ضرر و زیان های ورزش ایران را چه کسی پاسخ می دهد

بدون شک برای برگزاری یک میزبانی شایسته و درخور توجه، نیازمند برنامه ریزی 
و تدارک همه جانبه هستیم که این مسئله چه از نظر مالی و از چه از نظر معنوی، 

هزینه های بسیاری را برای میزبان به همراه خواهد داشت.
فدراسیون کشتی کشورمان نشان داده هر زمانی که میزبان رویداد بزرگی بوده، 
به خوبی از پس از آن برآمده و به نوعی اعتبار و آبروی ورزش ایران را خریده است. 
در این میزبانی با توجه به تغییر زمان و ابهام در تاریخ برگزاری مجدد، بدون شک 
هزینه های بسیاری برای ورزش اول ایران به بار آمده که باید پرسید این هزینه ها را 
چه کسی باید پرداخت کند؟ اعتبار ورزش کشورمان چگونه جبران خواهد شد و 

سؤال های بسیاری که امیدواریم برای همه آنها پاسخ مناسبی باشد.
در تعامل خارجی مشکل داریم

اگر بخواهیم مشکل به وجود آمده را از زوایای مختلف بررسی کنیم باید به نقش 
تعامل با فدراسیون های جهانی و مجامع بین المللی نیز اشاره کنیم. اگر کمیته 
بین الملل فدراسیون کشتی، تعامل مناسبی با اتحادیه جهانی کشتی داشت آیا زودتر 
متوجه این ماجرا نمی شد تا قبل از نشست ترکیه، این مسئله، ختم به خیر شود و 

بتوان برای آن راه حلی پیدا کرد؟
متأسفانه در تعامل با بیرون از کشور خود، گاهی دچار اشتباه می شویم و راه را کج 
می رویم. شاید این به دلیل تفاوت فرهنگ ها باشد و شاید از افرادی بهره می بریم که 

تجارب کافی در این خصوص ندارند.
در انتخاب افراد دقت بیشتری کنیم

به نظر می رسد فدراسیون های ورزشی ایران باید دقت بیشتری در انتخاب افراد برای 
حضور در مجامع بین المللی و به دست گرفتن کرسی های مؤثر ورزشی داشته باشند 
تا با هرگونه تغییر و دگرگونی، دستخوش نابسامانی نشوند. اگر افرادی که برای در 
اختیار گرفتن کرسی های ورزشی، معرفی می شوند از افراد شناخته شده، مجرب و 
خوش نام و البته موفق باشند و با خرد جمعی انتخاب شده باشند، بدون شک برای 
ورزش ایران، قدم های بزرگی خواهند برداشت؛ چرا که آنها یاد گرفته اند منافع ملی را 
بر منافع شخصی ترجیح دهند و خود را فدای کشوری کنند که برای رشد و بالندگی 

آنها، هزینه های بسیاری کرده است.
یک فرصت طلایی برای احقاق حق کشتی

رقابت های  بر  نظارت  و  بازدید  برای  اتحادیه جهانی کشتی  نماینده  است  قرار 
بین المللی کشتی آزاد و فرنگی نونهالان »جام روز جهانی کودک« به کشورمان سفر 
کند. این رقابت ها طبق برنامه باید در روزهای ۲۰ تا ۲۲ آذرماه در شهر الوند استان 
قزوین برگزار شود و بدون شک این حضور، می تواند فضای مناسبی را برای ایجاد 
تعامل و ارتباط بهتر ایجاد کند تا شاید حقی که از ورزش اول ما ضایع شده، دوباره به 
ما بازگردد. فدراسیون کشتی در این روزها به دلیل مشکلات به وجود آمده نمونه ای 
بارز برای این مسئله است، اما فراموش نکنیم این مسئله تنها به این فدراسیون 
بازنمی گردد و کل ورزش ایران را در برمی گیرد و جا دارد با خرد جمعی برای تصاحب 
سکوهای مؤثر مجامع  بین المللی و فدراسیون های جهانی گام های محکمی برداریم.

جای خالی مسئولان در مجامع بین المللی ورزشی

چه کسی باید از حق ورزش ایران دفاع کند؟

 تیم فوتبال پرسپولیس در دیدار با گل گهر سیرجان در هفته 
چهاردهم لیگ برتر با درخشش مهدی ترابی به پیروزی رسید تا 

هم امتیاز با تیم سپاهان به رده سوم جدول صعود کند.
تیم فوتبال پرسپولیس در آخرین دیدار از هفته چهاردهم لیگ 
برتر میزبان تیم گل گهر سیرجان بود که این بازی با نتیجه ۲ بر 

یک به سود پرسپولیس به پایان رسید.
در این بازی که از ساعت ۱۷:۳۰عصر دیروز  در ورزشگاه آزادی 
آغاز شد، مهدی ترابی )۵۲( و عبدالله حسینی )۸۰ - گل به 
خودی( برای پرسپولیس و علیرضا ابراهیمی )۸۸( برای گل گهر 
گلزنی کردند. پرسپولیس با این برد ۲۵ امتیازی شد تا هم امتیاز با 
سپاهان شود و با تفاضل گل کمتر نسبت به این تیم در رده سوم 
قرار بگیرد. استقلال هم با یک بازی بیشتر با ۲۶ امتیاز در رده اول 

است.
ترکیب پرسپولیس و گل گهر

پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، محمدحسین 
کنعانی، محمد انصاری، مهدی شیری، احمد نوراللهی، محسن 
ربیع خواه، مهدی ترابی )۸۷ - کمال کامیابی نیا(، بشار رسن 
)۸۴ - مهدی عبدی(، وحید امیری )۶۶ - فرشاد احمدزاده(، 

علی علیپور.
گل گهر: میلاد فراهانی ، علیرضا ابراهیمی ، مهران گلزاری ، 
عبدالله حسینی ، حسام پورهاشم ، یوسف وکیا )۸۵ - محسن 
طرحانی( ، امین پورعلی ، مهرداد عبدی )۸۵ - مهرداد بایرامی( ، 
بهنام برزای ، رضا محمود آبادی )۷۰ - علی قربان خانی( و پیمان 

رنجبری.
نیمه نخست؛ کم موقعیت و خسته کننده

بازی در نیمه نخست چنگی به دل نزد و دو تیم از ارائه بازی زیبا 
بازماندند. در این نیمه، پرسپولیس هجومی تر از گل گهر بود اما 
نتوانست موقعیت صد درصد گل را روی دروازه حریفش خلق 

کند.
مدافع  انصاری  محمد  شوت  نیمه  این  فرصت  ترین  جدی 
پرسپولیس به سمت دروازه گل گهر بود که میلاد فراهانی دروازه 

بان این تیم توپ را به کرنر فرستاد.
نیمه دوم؛ خوشبختی با شوت ترابی و گل به خودی مدافع 

گل گهر
در این نیمه پرسپولیس قصد داشت با حمایت ۳۰ هزار هوادار 
حاضر در ورزشگاه، نتیجه را به سود خود به پایان ببرد و بر دامنه 
حملاتش افزود. در دقیقه ۴۸ احمد نوراللهی هافبک پرسپولیس 
شوت سنگینی را به سمت دروازه گل گهر زد که مدافع این تیم 

توپ را به کرنر فرستاد.
انتظار سرخپوشان برای گلزنی در نیمه دوم خیلی طول نکشید. 
مهدی ترابی ستاره این روزهای های پرسپولیس در دقیقه ۵۲ 
توانست با یک شوت فنی و محکم از پشت محوطه جریمه توپ را 

به تور دروازه گل گهر بچسباند. 
گل گهر برای جبران نتیجه حملاتی را در زمین پرسپولیس 
تدارک دید که بی ثمر ماند. در دقیقه ۸۰ علی علیپور تیر خلاص 
را به گل گهر زد. این مهاجم سرخپوشان در محوطه جریمه حریف 
شوتی را زد که بعد از برخورد به سر عبدالله حسینی بازیکن گل 

گهر به گل دوم سرخپوشان تبدیل شد.
گل گهر بعد از دریافت گل دوم دو تعویض انجام داد و چهره 
کند.  عوض  را  بازی  نتیجه  تا  گرفت  خودش  به  تری  هجومی 
حملات آنها در دقیقه ۸۸ با ضربه سر علیرضا ابراهیمی به گل 
نشست ولی در نهایت بازی با نتیجه ۲ بر یک به سود پرسپولیس 
این مسابقه هم تنش هایی بین  پایانی  تمام شد. در لحظات 
بازیکنان دو تیم ایجاد شد. اشکان خورشیدی در وقت های تلف 
شده با نشان دادن کارت زرد دوم به بهنام برزای بازیکن گل گهر، 

این بازیکن را از زمین اخراج کرد.
 کالدرون:  مستحق این پیروزی بودیم

برابر  پیروزی  مستحق  تیمش  می گوید  پرسپولیس  سرمربی 
گل گهر بوده است. 

گابریل کالدرون سرمربی پرسپولیس در نشست خبری پس از 
پیروزی ۲ بر یک تیمش برابر گل گهر اظهار کرد: اول از همه به 

بازیکنانم تبریک می گویم و از هواداران به خاطر حمایتشان در 
یک روز وسط هفته تشکر می کنم. می دانستیم اگر گل نزنیم بازی 
گره می خورد. تمام آمارها خوب بود و خوب بازی کردیم. تیم های 
بزرگ مقابل این تیم به مشکل خورده بودند. خوشحالیم که ۳ 

امتیاز نصیب ما شد.
او درباره نقطه ضعف پرسپولیس و گل خوردن از کناره ها گفت: 
تیم های دیگر ارسال کننده و سرزن های خوبی دارند. این یک 
دوئل ۲ نفره است و گاهی می برید و گاهی می بازید. آمار گل های 

خورده ما بد نیست ولی باید روی این موضوع بیشتر کار کنیم.
کالدرون در خصوص افت بیرانوند تصریح کرد: او در تمرینات 
عالی کار می کند. بیرانوند یک ماشین نیست و ممکن است افت 
کند. این برای همه بازیکنان است، به خصوص بازیکنانی که در 

سطح بالا بازی می کنند. باید به او کمک کنیم به اوج برگردد.
مجید جلالی: پرسپولیس از یک موقعیت دو گل زد

با  سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: پرسپولیس 
حرفه ای گری توانست از یک موقعیت صاحب دو گل شود. 

مجید جلالی پس از باخت دو بر یک گل گهر سیرجان مقابل 
پرسپولیس در هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال به خبرنگاران 
حاضر در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: می توانستیم 
بازنده نباشیم. در چنین بازی هایی که حریف مستاصل است 
بازیکن کلیدی نیاز است. فرقمان با پرسپولیس این بود که بازیکن 

کلیدی نداشتیم.
سرمربی گل گهر سیرجان افزود: وقتی گل خوردیم مجبور 
زد.  گل  دو  موقعیت،  یک  با  حریف  کنیم.  باز  را  بازی  شدیم 
پرسپولیس اینقدر حرفه ای بود که توانست این کار را کند. این 
باخت ها برای ما تکراری است. پیشرفتمان را نشان می دهیم 
اما نتیجه نمی گیریم. وی درباره عملکرد تیمش تاکید کرد: گل 
اول را که خوردیم برایم توجیهی نداشت. به هر حال می توانستیم 
بازنده نباشیم. همین نتایج و اعداد و ارقام ما در جدول هست که 
باعث می شود نتوانیم نتیجه لازم را بگیریم. شاید همین موضوع 
باعث استرس بالا در تیم می شود. با این حال می خواهم جلسه 
بعد یک تصویر از جدول فعلی لیگ برتر تهیه و آن را پاره کنم. باید 

بگویم این اعداد مهم نیست.

سرخ ها به تیم قلعه نویی رسیدند

خوشبختی پرسپولیس با شوت ترابی

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید علاوه بر مدیرعامل، تمام اعضای هیات مدیره باشگاه 
استقلال باید کناره گیری کنند.

و  استقلال  تیم  مدیریتی  حواشی  درباره  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  روشن  حسن 
بحران هایی که در تیم آبی پوش پایتخت به وجود آمده گفت: من با آقای فتحی رفیق هستم اما 
از همان موقع که به استقلال آمد، می دانستم به درد باشگاه نمی خورد و کار او ضعیف است. من 
این مساله را چند بار مطرح کردم اما می گفتند ما داریم بازی های خود را پیروز می شویم. اگر 
پیروزی ها بیشتر شود، نگه داشتن این روند پیروزی سخت تر خواهد بود و در آخر هم دیدیم که 
چه اتفاقی افتاد. او در واکنش به استعفای فتحی از مدیرعاملی باشگاه استقلال گفت: به نظر 
من باید همه اعضای هیات مدیره استقلال بروند. الان به کسانی مثل فتح الله زاده و اولیایی 
گفتند که برنامه بدهند. فقط نباید یک اتفاق بیفتد و آن هم این است که طوری نشود که آدمی 
برود و بدتر از آن بیاید. مساله بعدی قرارداد بازیکنان و کادر فنی است. در فوتبال اروپا وقتی 
رونالدو با تیمی مثل رئال قرارداد می بندد، همان موقع قراردادش روی سایت می رود. باید 

قراردادهای کادر فنی و سرمربی شفاف باشد تا بتوانیم به نتایج مشخصی برسیم.
روشن درباره خروج استراماچونی از ایران گفت: من در خارج هم بازیکن بودم و مربی گری کردم. اولین کاری که با فرد انجام می شود این 

است که پاسپورت او را می گیرند! چرا باید پاسپورت استرماچونی را به خودش بسپارند تا هر وقت خواست از ایران برود؟
پیشکسوت استقلال در پایان گفت: به نظر من بهترین راهکار برای استقلال این است که هیات مدیره به کل از باشگاه بروند و همچنین 
کادر فنی با مدیریت جواد زرینچه به کار خود ادامه دهد و تا نیم فصل منتظر باشیم و ۱۵-۱۰ نفر از بزرگان تیم بنشینند و فکری به حال 

استقلال کنند تا ببینیم در آینده چه اتفاقی خواهد افتاد.

سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه در ایران به »قهرمان ناخواسته« تبدیل شده 
است، گفت که وضعیتش برای ادامه همکاری با باشگاه استقلال امروز یا فردا مشخص 

خواهد شد. 
آندره استراماچونی در تازه ترین مصاحبه خود در ایتالیا با یک برنامه رادیویی در خصوص 
آخرین وضعیت خود و فسخ قراردادش با باشگاه استقلال ایران صحبت کرد. وی گفت: از 
ابتدای کارم در استقلال مشکلاتی وجود داشت. باشگاه خصوصی نیست و دولتی اداره 
می شود. دستمزدهای ما از مالیات ها پرداخت می شود. بنابراین طبیعی است وقتی 
که پول به صورت درستی مدیریت نمی شود، شما عصبانی شوید. سرمربی استقلال که 
بامداد دوشنبه ایران را به مقصد ایتالیا ترک کرد، یادآور شد: نمی دانستم عشق و علاقه 
در فوتبال ایران چطور است ولی وقتی به این کشور رفتم، شگفت زده شدم. استادیوم 
ها همیشه پر از تماشاگر است. استراماچونی بدون نام بردن از فرد خاصی در باشگاه 
استقلال، تاکید کرد: من به تازگی با کاپیتان تیم صحبت کردم. همه در تلاش هستند. 
ایران تلاش می کنند. اگر فرد »اشتباهی«  ایتالیا در  سیاستمداران و حتی سفارت 

)مقصر( استعفا بدهد و شرایط نرمال شود، آماده ام که همین صبح فردا به ایران برگردم. وی با اشاره به برخورد هواداران استقلال و 
حمایتشان گفت: مردم از مخالفت های من با موقعیت هایی که کارها خوب پیش نمی رفت، رضایت داشتند. وقتی آنجا بودم، چیزی 
که همه به آن فکر می کردند را می گفتم. برای همین به »قهرمان ناخواسته« آنها تبدیل شدم. استراماچونی در پایان گفت: روز گذشته 
یکی از اعضای هیات مدیره باشگاه گفت که من استقلال را به خاطر پیشنهاد دیگری ترک کردم نه به دلیل دیگری. این حرف مزخرف 

است و مردم هم این را می دانند. شرایطم ظرف امروز یا فردا مشخص می شود چون تیم باید تمرین و بازی کند.

حسن روشن:

 از اول گفتم فتحی به درد استقلال نمی خورد
شرط بازگشت استراماچونی مشخص شد

 فرد»اشتباهی« باید از باشگاه برود!
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 دبیرکل حزب اتحاد ملت گفت: حاکمیت باید خودش را با مردم هماهنگ کند نه اینکه 
آنان را به هر سمتی که می خواهد بکشد. علی شکوری راد در گفت وگو با ایلنا، درباره این که 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی عنوان می کنند نهادها و اهرم هایی از بیرون باعث شده اند 
که دیگر مجلس در رأس امور نباشد و نمود عینی این گفته ها در تصمیم گیری وکلای ملت به 
چشم می خورد؛ چه باید کرد که طبق قانون اساسی مجلس در رأس امور باشد، گفت: ساز و کار 
حکومت داری در کشور ما از چارچوب قانون اساسی خارج شده است، توزیع قدرت بین نهادها 
متناسب با جایگاه قانونی که دارند نیست و باید گفت قدرت از مجلس گرفته شده است.  دبیرکل 
حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با بیان این که مجلس باید به جایگاه خودش بازگردد، اظهار کرد: 
انسان ها با یکدیگر متفاوت هستند ما نمی توانیم انتظار داشته باشیم همه جسور و شجاع باشند 
و بتوانند مقابل افراطیون ایستادگی کنند. وی افزود: بعضی از این آدم ها بسیار خوب، توانمند 
و کارآمد هستند اما ممکن است آن وجهه سیاسی لازم را برای مقاومت در برابر فشارها نداشته 
باشند و می آیند این موضوع را هم صادقانه بیان می کنند؛ معتقدم نماینده واقعی کسی است 
که حق خود را استیفا کند. شکوری راد درباره این که سال ۹۴ یک شور و نشاط اجتماعی برای 
برگزاری انتخابات وجود داشت اما به دلیل عملکرد مجلس دهم که برخی آن را به عملکرد 

اصلاح طلبان نسبت می دهند این نشاط کم شده است، گفت: بشخصه عملکرد فراکسیون 
امید را متوسط ارزیابی می کنم. وی ادامه داد: بخشی از این متوسط بودن به این بازمی گردد که 

فراکسیون امید اکثریت مجلس را به دست نیاورد و در شرایط خاصی قرار گرفت.
مردم باید نتیجه رأی دادن را در سفره شان مشاهده کنند 

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران در خصوص این که افکار عمومی مطرح می کند شاید استقبال 
از انتخابات مجلس شورای اسلامی مانند سال ۹۴ نباشد، بیان کرد: مردم طبیعتا نگاه می کنند 
به خروجی کار و آن چه قابل رؤیت است چیست، آنان خروجی کار را ضعیف مشاهده می کنند.

وی تاکید کرد: مردم باید نتیجه رأی  دادن را سر سفره شان ببیند اما آن را مشاهده نکردند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: به نظر می رسد اراده ای که از سوی مردم شکل می گیرد 
برای شرکت در انتخابات توسط نهادهای قدرت به یغما می رود و باز نمی گردد ما باید به مردم 
ثابت کنیم که اگر رأی می دهند قطعا در سرنوشت شان موثر است نه این که رأی شان دیده نشود 
و تاثیری نداشته باشد. وی با اشاره به تجمع اقتدار و امنیت که پس از حوادث اخیر برگزار شد، 
گفت: در میدان انقلاب رسماً پلاکارد نفی انتخابات بالا برده شد و این نشان دهنده این است که 
کانون هایی در کشور همین اثربخشی نصف و نیمه ای که وجود دارد را برنمی تابند، آنان انتخابات 

را از محتوا خالی کرده اند و همین را هم برنمی تابند. شکوری راد خاطرنشان کرد: مشخص است 
مردم هنگامی که مشاهده می کنند رأی شان بلااثر است طبیعتا این سوالات را از خودشان 
می پرسند که چرا به چه دلیل و به چه کسی رأی دهند و اعتقادم بر این است که حاکمیت باید 

به این سوالات پاسخ دهد.
هیچ گاه بحث تحریم انتخابات را مطرح نکردیم 

وی درباره این که چه باید کرد که سرمایه های اجتماعی بازگردد، گفت: تحریم انتخابات موجه 
نیست، ما هیچ گاه و هیچ وقت بحث تحریم انتخابات را مطرح نکردیم. شکوری راد با اشاره به 
قانون اساسی و اصول مربوط به حق مردم در انتخابات بیان کرد: قانون اساسی ظرفیت هایی 
مانند برگزاری چهار نوع انتخابات و یک همه پرسی دارد و اجازه می دهد مردم بیایند و با دادن 
رأی در تعیین سرنوشت شان مشارکت داشته باشد. دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی یادآور 
شد: اصل ۶ قانون اساسی گفته است که اداره جمهوری اسلامی با رأی مردم است، بنابراین 
همه چیز فرع بر رأی مردم است. وی ادامه داد: سخنان حضرت امام که اخیرا با اعضای مجلس 
خبرگان پخش شد نشان دهنده دید امام به جایگاه مردم و حق رأی آنان است، حاکمیت باید 

خودش را با مردم هماهنگ کند نه اینکه آنان را به هر سمتی که می خواهد بکشد.

دبیرکل حزب اتحاد ملت:

حاکمیت باید خودش را با مردم هماهنگ کند

در جمع آنهایی که نام شان را به عنوان کاندیدای مجلس به ثبت رساندند، نمی توان 
از کنار ۶ اسم عبور کرد، ۶ چهره ای که زیر سقف مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

همنشین و همکار هستند.
در انتخاباتی که از آن به عنوان غیبت چهره های شاخص اصولگرا و اصلاح طلب تعبیر 
می شود ۶ چهره نام آشنا از نهاد مجمع تشخیص حضور یافته اند. چهره هایی که هر 
کدام به دلیل برخورداری از سوابق و مسئولیت های کلیدی اکنون مدعی نشستن بر 

کرسی های هیات رئیسه مجلس یازدهم هستند.
غلامرضا مصباحی مقدم، مجید انصاری، حسین مظفر، محمد باقر قالیباف، مصطفی 
میرسلیم و علی احمدی)جانشین دبیر مجمع تشخیص( به عنوان ۶ مجمعی در کنار 
خیل نیروهای جوان و اغلب ناشناخته اصولگرا و اصلاح طلب برای کارزار انتخابات 

اسفند ۹۸ آماده می شوند.
رقبای قَدر قالیباف چه کسانی هستند؟

در میان این ۶ نفر، قالیباف و میرسلیم فاقد سابقه پارلمانی اند و این شاید یکی از 
نقاط عطف در رقابت درونی چهره های اصولگرا باشد، زیرا ممکن است هر کدام از ۴ 
حریف مجمعی قالیباف به واسطه اشراف و شناخت از زیر و بم مدیریت پارلمانی خود را 

کاندیدای ریاست مجلس آینده بدانند.
از میان این ۶ نامزد اصولگرای مجمعی، میرسلیم و مصباحی مقدم جریان سنتی ها 
)موتلفه و جامعه روحانیت( را نمایندگی می کنند. حسین مظفر و قالیباف زوج انتخاباتی 
سال ۹۲ تحت حمایت تشکل ایثارگران قرار دارند و علی احمدی در شمار اصولگرایان 

میانه رو تعریف می شود.
در حالی که مصباحی مقدم و مجید انصاری خاستگاه حوزوی دارند، قالیباف همچنان 
با چهره نظامی و امنیتی تعریف می شود و علی احمدی با صبغه دانشگاهی شناخته 
می شود.از سوی دیگر مصباحی مقدم به عنوان کارشناس اقتصادی نزد اصولگرایان 
شهرت دارد، مظفر و قالیباف به عنوان چهره های اجرایی مطرح هستند و احمدی در 

موقعیت تحلیلگر حوزه حقوقی – سیاسی در رسانه ها ظاهر شده است.
با این توصیف به کارنامه و عملکرد آنها در دهه های گذشته نگاه افکنده ایم:
روحانیِ نام آشنا، نماینده جامعه روحانیت در انتخابات

جمله  از  او  دارد.  خراسانی  تبار  ساله  روحانی ۶۸  مقدم،  مصباحی  غلامرضا   -۱
چهره های اصولگرا است که اغلب در نقش سخنگوی جامعه روحانیت ظاهر شده است. 
در انتخابات این دوره می توان مصباحی مقدم را نماینده اصلی جامعه روحانیت و شاخه 
»اصولگرایان سنتی« به حساب آورد. مصباحی مقدم در عین حال به عنوان کارشناس 
اقتصادی این جریان مطرح بوده است و با تجربه حضور در دوره مجلس هشتم و نهم، 
امیدوار است که در یکی از کرسی های هیات رئیسه بنشیند. شاید از همین روست که او 
در پاسخ خبرنگاران ادعای مربوط به ریاست قالیباف بر مجلس آینده را مورد تردید قرار 
داد. او دانش آموخته فقه و اقتصاد است و در سابقه خود ریاست مرکز تحقیقات اسلامی 
سپاه و گروه اقتصاد پژوهشگاه حوزه و دانشگاه قم و معاونت دانشگاه امام صادق را 

داراست.
مصباحی مقدم در بحث های اقتصادی به ویژه مقوله توسعه چند بار با نقد و چالش های 
برخی از استادان اقتصادی روبرو شده است. او در دیدگاه اقتصادی خود سیاست های 
اقتصادی سه دهه گذشته را زیر سوال می برد و مدعی است که الگوهای اقتصادی 
پیاده شده در این سالها وارداتی بوده است و باید مدل توسعه اقتصادی بومی پیاده 
شود، اما مصباحی مقدم نیز مانند دیگر مدعیان این دیدگاه در توضیح و تبیین این 
تئوری بازمی ماند. مهمترین اتفاق در مجادله با این چهره اقتصادی اصولگرا در سلسله 
مناظره های محسن رنانی اقتصاددان سرشناس رقم خورد که در آن رنانی مدعیات 
این اصولگرا در تخطئه نظریه های توسعه را به چالش کشید و از این که سخنگوی 
جامعه روحانیت از اندیشه توسعه بدون مدرنیته می گوید و خواهان کنار گذاشتن همه 

دستاوردهای علم اقتصاد مدرن است اظهار شگفتی کرد.

اصولگرایی که هم با قالیباف رفیق است هم در دولت خاتمی و احمدی نژاد  کار کرد
۲- حسین مظفر ۶۷ ساله، ملایری است. خود را از خانواده آموزش و پرورش می داند. 
بازنشسته  آنکه  و دوم  و پرورش دولت اصلاحات  آموزش  به دلیل تصدی وزارت  اول 
دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی است. مظفر سابقه حضور در دو دوره هفتم و نهم 

مجلس را دارد.
او با طیف های مختلف اصولگرایان همنشین و همکار بوده است. کما این که او در 
مقطعی عهده دار ریاست ستاد انتخاباتی قالیباف )سال ۹۲( شد و این ارتباط و همکاری 
تا آنجا پیش رفت که قالیباف در ایام شهرداری خویش فرزند مظفر را به ریاست سازمان 
تاکسی رانی نشاند. در دوره احمدی نژاد نماینده او در شورای نظارت سازمان صدا و 
سیما شد و در مجلس نهم عهده دار معاونت علی لاریجانی در امور نظارت شد. سپس در 
ماجرای تشکیل ائتلاف سه گانه اصولگرایان برای انتخاب نامزد برای ریاست جمهوری 

)ولایتی، حداد عادل و قالیباف( به عنوان سخنگوی این ائتلاف انتخاب شد.
مظفر در ترکیب بندی جریان اصولگرا بیشترین پیوند را با قالیباف دارد، علاوه بر فرزند 
او )میثم مظفر( که در چند پست دوره شهرداری قالیباف حضور یافت، برادرش محمود 
مظفر به عنوان رئیس سازمان جوانان هلال احمر )نهاد تحت نفوذ شهرداری( فعالیت 
کرد. مظفر نیز از جمله اصولگرایانی است که در در انتخابات مجلس دهم نتوانست رای 
اعتماد مردم را جلب کند. مظفر در روزهای اخیر به واسطه اظهاراتش علیه پیوستن به 

FATF در رسانه ها خبرساز شد.
روحانیِ اصلاح طلب و برخاسته از حلقه کرمانی های سیاست

۳- مجید انصاری ۶۹ ساله به حلقه کرمانی ها تعلق دارد. او در صحنه سیاسی با 
شناسنامه مجمع روحانیون شناخته می شود و خاستگاهش به شاخه سنتی جریان چپ 
می رسد. او یکی از سه برادر انصاری )حمید، محمد علی و مجید( است که به عنوان 
حلقه نزدیکان جماران و گردانندگان دفتر امام شناخته می شوند. مجید انصاری سابقه 

پارلمانی قابل اعتنا دارد. ضمن آنکه در چند دوره مجلس خبرگان حضور داشته است.
او در دوران فعالیت پارلمانی خود چند دوره ریاست کمیسیون بودجه را برعهده داشته 
است. ضمن آنکه در مقطعی لباس دولتمردان را به تن کرد و در دولت خاتمی و روحانی 

عهده دار سمت معاونت پارلمانی و حقوقی شد.
زندان های  سازمان  در  او  ریاست  دوران  انصاری  درباره  انگیز  چالش  بحث های  از 
جمهوری اسلامی از سال ۱۳۶۵ تا ۱۳۶۶ است تا جایی که حسین شریعتمداری مدیر 
کیهان چند بار مدعی شده است که تحت ریاست او به ارشاد و هدایت زندانیان مبادرت 

کرده است.
اتفاق خبرساز دیگر در دوران فعالیت انصاری رودرویی او با شورای نگهبان بود. در 
جریان انتخابات دور چهارم مجلس خبرگان، شورای نگهبان بر شرکت انصاری در آزمون 

کتبی انتخابات پافشاری کرد لکن بعد از امتناع او تصمیم به ردصلاحیتش گرفت.
روابط مجید انصاری با شاخه های درونی جریان اصلاح طلب دچار افت و خیز بسیار 
بوده است، اختلاف اصلی او با این جریان در ماجرای انتخاب رهبری بعد از امام و نیز 
تحصن اعتراضی نمایندگان مجلس ششم بروز و ظهور کرد، تا جایی که از سوی طیف 

مشارکتی ها به محافظه کاری متهم شد.
سردارِ اصولگرا اعلام جنگ کرد و کاندیدای نمایندگی مجلس شد

۴- محمدباقر قالیباف ۵۸ ساله یکی از حلقه خراسانی ها در صحنه سیاست است. 
سردار شناخته شده سپاه که بعد از جنگ و خروج از این نهاد کسوت سیاست به تن 
کرد. او بعد از ترک سپاه عهده دار دو سمت مهم و پرماجرای فرماندهی نیروی انتظامی 

و شهرداری تهران شد.
قالیباف قبل از رفتن به خیابان بهشت و اتاق ریاست شهرداری، به واسطه سابقه خویش 
به عنوان رئیس قرارگاه خاتم  خود را یک مدیر اجرایی و صاحب نظر در اقتصاد معرفی 
کرده است.در دسته بندی حزبی اصولگرایان، قالیباف بیشترین پیوند را با تشکل موسوم 
به ایثارگران برقرار کرد، با آنکه امروز قالیباف حزب نه چندان معروفی بنام پیشرفت و 

عدالت راه اندازی کرده است، اما همچنان تحت حمایت همان تشکل قرار دارد.
دوران مسئولیت او در پست مهم فرماندهی نیروی انتظامی و ریاست شهرداری پر از 
چالش بوده است. در دوران فرماندهی ناجا طرح های او مثل امنیت اخلاقی، احضار 
روزنامه نگاران به اداره اماکن و برخورد با دانشجویان کوی دانشگاه )به روایت روحانی 
و پیشنهاد برخورد گازانبری( خبرساز بود. همین طور نقش او در نوشتن نامه جنجالی 

تهدید خاتمی که قالیباف به تازگی نسبت به آن اذعان کرد.
اما اغلب تهرانی ها قالیباف را با دوران مدیریت ۱۲ ساله او بر شهرداری به خاطر 
سپرده اند. دورانی که سیاست ها و تصمیم های او نقش غیرقابل انکار در سرنوشت 
پایتخت از شرایط زیستی، حمل و نقل تا توسعه بی قواره برجای گذاشته است. قالیباف 
در آخرین سال های دوران شهرداری خود با گشوده شدن چند پرونده سنگین در مراجع 
مختلف به ویژه شورای شهر روبرو شد، از جمله پرونده قراردادهای چند صد میلیاردی با 
برخی سازمان ها و بنیادها، جواز پروژه های جنجالی از جمله مال های تهران، ماجرای 
دامنه دار واگذاری املاک نجومی و در نهایت فرار و زندانی شدن قائم مقامش، عیسی 

شریفی به اتهام اختلاس و فساد مالی.
قالیباف در عرصه انتخابات و جذب افکار عمومی به عنوان چهره ای بداقبال شناخته 
شده است. سه دوره حضور ناکام در انتخابات ریاست جمهوری )۸۴، ۹۲ و ۹۶( بسیاری 
از ناظران را به این باور رساند که او بازی رقابت در عرصه عمومی و جلب افکار عمومی 
را فرانگرفته است. با وجود این خاطره های تلخ او اکنون بر آن شده تا یکبار دیگر بخت 
سیاسی خود را در میدان یک محدودتر، یعنی رقابت انتخاباتی پایتخت برای ورود به 

مجلس بیازماید.
ادعای  با  اصولگرایان  سرشناس  چهره های  غیبت  در  و  مرحله  این  در  قالیباف 
»سرلیستی« به صحنه آمده است، اما در روز ثبت نام او »شروع بد« داشت. بیانیه انتخاباتی 
او نوعی اعلام جنگ علیه دولت بود ادبیاتی که در روزهای التهاب آلود جامعه مطلوب 
مدیریت کلان نظام نیست تا جایی که این بیانیه و نقطه عزیمت با نقد و نگرانی های جدی 
اصولگرایان روبرو شد. برخی او را متهم به تکروی و تکرار اشتباهات گذشته کردند. او البته 
در اولین قدم انتخاباتی خود، در روز ثبت نام از حضور میان خبرنگاران و پاسخ به سوالات 

آنان سرباز زد و پس از ثبت نام بدون نوبت، وزارت کشور را ترک کرد. 
پای کهنه کار موتلفه ای به پارلمان باز می شود؟

۵- مصطفی آقامیرسلیم ۷۲ ساله در شاخه راست سنتی اصولگرایان قرار می گیرد. او 
در سه دهه گذشته در پست های اجرایی ظاهر شده است. او از اعضای حزب جمهوری 
اسلامی بود که ابتدا از سوی بنی صدر برای پست نخست وزیری به مجلس معرفی شد، 
اما مجلس اول شورای اسلامی با نخست وزیری او موافقت نکرد. نام میرسلیم در دهه ۶۰ 
به عنوان مشاور اجرایی رئیس جمهور در رسانه ها مطرح می شد. بین سال های ۱۳۵۸ تا 
۱۳۶۱ معاونت سیاسی اجتماعی وزیر کشور را بر عهده گرفت و برای اولین بار در دولت 

دوم هاشمی رفسنجانی، لباس وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پوشید.
بعد از مدت طولانی دوری از پست های مدیریتی او سال ۱۳۹۵ رسماً به عنوان نامزد 
نهایی حزب موتلفه اسلامی برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری معرفی شد، 
اما نتیجه حضور او در این عرصه برای اصولگرایان سنتی ناباورانه بود و تنها توانست 
۴۷۸٬۲۶۷ رأی معادل یک درصد آراء را کسب کند. همزمان روابط او با ستاد مرکزی 
موتلفه نیز به اختلاف آمیخت، زیرا اغلب اعضای این حزب کهنه کار پشت سر ابراهیم 
رئیسی قرار گرفتند و حمایت خود را از عضو شورای مرکزی خویش دریغ کردند، این اتفاق 
باعث شد که در انتخابات پیش روی مجلس نیز موقعیت حزب موتلفه چندان در وزن 
کشی اصولگرایان مورد توجه قرار نگیرد و برای کاندیدای این حزب نیز حساب ویژه ای 

در مجلس آینده گشوده نشود.
مرد پشت پرده درمجمع تشخیص مصلحت نظام

۶- علی احمدی ۵۴ ساله به خطه فارس تعلق دارد. او که جانشین دبیر مجمع 
تشخیص، در ترکیب نیروهای اصولگرا به عنوان عضوی از نسل جبهه و جنگ شناخته 
می شود. در بین ۶ کاندیدای مجمعی برای مجلس جوانتر از دیگران است. او در عین 
سابقه پارلمانی عمدتاً به عنوان یک چهره دانشگاهی شناخته می شود و از نسل فارغ 
التحصیلان دهه ۷۰ دکترای روابط بین الملل دانشگاه تهران و مدرس این رشته در برخی 
از دانشگاه های کشور است و انتساب او به روش و مشی سیاسی محسن رضایی زبانزد 

است.
در سوابق علمی او ۵ اثر در حوزه حقوق و علوم سیاسی ثبت شده است، از جمله 
در زمینه موضوعات؛ توسعه سیاسی و امنیت ملی، جایگاه مجمع تشخیص در نظام 

حقوقی ایران و بررسی حقوقی مقوله انتخابات در ایران.
در کارنامه پارلمانی این چهره اصولگرا نمایندگی مردم ممسنی در مجلس هفتم به 
چشم می خورد. او در دوران مجلس هفتم به دلیل نقش هایش در ریاست هیات تحقیق 
و تفحص از دیوان داوری بین ایران و آمریکا )لاهه( در رسانه ها مطرح بود. در همین دوره 
مجلس، در دو پرونده کمیسیون تحقیق مجلس هفتم به عنوان سخنگوی این کمیسیون 

و نیز نایب رئیس کمیسیون مشترک ترک سل ظاهر شد.
اولین فعالیت تشکیلاتی علی احمدی در جریان اصولگرا در اوایل دهه ۸۰ شروع شد، 
زمانی که به عنوان عضو شورای مرکزی جمعیت ایثارگران مطرح گردید. اصحاب رسانه، 
احمدی را در سال های اخیر به واسطه نقش او در تدوین و تبیین سیاست های کلان نظام 
می شناسند تا جایی که در یکی از میزگردهای صدا و سیما از او به عنوان مسئول اتاق فکر 

سیاست های کلان و قانونگذاری یاد شد.
آنگونه که خبرنگاران در توصیف عملکرد او در مجمع تشخیص نوشته اند؛ احمدی 
در این نهاد عهده دار برخی از موقعیت های کلیدی است از جمله؛ ریاست کمیسیون 
مشترک دفتر مقام معظم رهبری و دبیرخانه مجمع، جانشین دبیر مجمع تشخیص و 

ریاست کمیته سیاست داخلی و شورای عالی پژوهشی مجمع تشخیص.

۵+۱ عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ، 

مدعیان هیات رئیسه مجلس یازدهم
فراز و فرودهای جامعه مدرسین در جریان اصولگرایی

جامعه مدرسین و کارکردهای »غیرمصداقی« 
»جامعه مدرسین حوزه علمیه قم« که به عنوان یکی از ۲ستون »جامعتین« سال ها 
به سیاست های انتخاباتی اصولگرایان جهت داده، مدت ها است در نتیجه اختلافات 

درونی از مرجعیت در جریان راست سنتی دور مانده است.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان یکی از ۲ تشکل بنیادین اصولگرایان که به 
طور سنتی در کنار »جامعه روحانیت مبارز« بر سیاست های این جریان از جایگاهی 
مرجع گونه اثر می گذاشت، چند سالی است به موجب گسترده و متنوع شدن طیف های 
اصولگرایی و همچنین اختلاف و شکاف های درونی، از مرکزیت و محوریت جریان راست 

سنتی افتاده است.
اگرچه کمرنگ شدن مرجعیت سنتی و شیخوخیت را می توان به عنوان یک اپیدمی 
متاخر در همه جریان های سیاسی کشور شناسایی کرد، ولی جامعه مدرسین حوزه 
از دیگر  از ۲ بازوی جامعتین در جریان اصولگرایی بیش  علمیه قم به عنوان یکی 

تشکل های سنتی از این پدیده تاثیر پذیرفته است.
شکل گیری و فعالیت سیاسی

شکل گیری جامعه مدرسین حوزه علمیه قم را می توان در سال های مبارزه با رژیم 
پهلوی ردیابی کرد. ضرورت های سازمان دادن و هماهنگ کردن روحانیون حوزه برای 
مبارزات انقلابی، زمینه های ایجاد جامعه مدرسین را فراهم کرد. به همت روحانیونی 
چون آیات ربانی شیرازی، هاشمی رفسنجانی،  مصباح یزدی و احمد آذری قمی جامعه 
مدرسین در سال های ابتدایی دهه ۴۰ تاسیس شد. این تشکل در پیشبرد مبارزات 
انقلابی روحانیون و بسیج سیاسی مردم و شکل گیری انقلاب نقشی موثر و فعال ایفا 

کرد.
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، این تشکل با بازبینی چندباره اساسنامه و تغییر 
ساختار، اهداف و دستورکارهای خود را بر مبنای دفاع از ولایت فقیه و نظام اسلامی و 

مشارکت و همکاری در استقرار این نظام تغییر داد.
این تشکل طی سال های پس از انقلاب، به ویژه در برهه های حساس تاریخی در 

نهادهای تاثیرگذاری چون مجلس خبرگان رهبری نقش آفرینی کرد.
اگرچه تا سال های پیش از دهه ۹۰، جامعه مدرسین در کنار جامعه روحانیت مبارز 
در جایگاه مرجعیت جریان راست سنتی، سیاست های انتخاباتی اصولگرایان را از نظر 
ارشادی خود بهره مند می کرد، ولی سال ها است این تشکل به حاشیه رانده شده و در 
هدایت و تعیین راهبردهای سیاسی و انتخاباتی اصولگرایان چندان دستی بر آتش 
ندارد و از ورود مصداقی و شفاف به انتخابات خودداری می کند. برخی ناظران از تعبیر 

»سکوت انتخاباتی« برای حاشیه گزینی جامعه مدرسین استفاده می کنند.
در  مدرسین  جامعه  ریش سفیدی  نقش  شدن  کمرنگ  دلایل  واکاوی  در  ناظران 
سیاستگذاری های اصولگرایانه، دلایل مختلفی را مطرح می کنند؛ دلایلی از کمرنگ و 
کم وزن شدن شیخوخیت در جریان های سیاسی تا اختلافات درونی این تشکل حوزوی.

فراز و فرودهای جامعه مدرسین
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، مانند بسیاری از تشکل های رسمی در سال های 
میانی دهه ۶۰، از تاثیرپذیری از دوگانه اختلاف افکن نحوه مدیریت اقتصادی کشور 
بر مبنای اقتصاد بازار و تصدی گری دولت مصون نماند؛ دوگانه ای که نه تنها حزب 
جمهوری اسلامی، بلکه »جامعه روحانیت مبارز« را هم از خود متاثر کرد و زمینه های 
انشقاق های درونی در جریان  راست سنتی و زایش تشکل های دیگر با رویکردهای 

متقابل را به وجود آورد.
در سال های بعد جدایی برخی از آیات عظام از جامعه مدرسین، به جامعیت این 
تشکل خدشه وارد کرد. به گفته آیت الله »علی اکبر مسعودی خمینی« از اعضای جامعه 
مدرسین، از روزی که جامعه مدرسین دو طبقه شدند و شکافی میان آنها ایجاد شد و آیات 
آذری قمی، مهدی روحانی، امینی، میانکی و جوادی آملی از جامعه مدرسین خارج 
شدند، جامعه مدرسین دیگر نتوانست آن جامعیت خود را حفظ کند، لذا در آراء نگاه 
های مختلفی شکل گرفت. در این میان برخی آرای شخصی خود را هم دخالت دادند.

ایجاد چنددستگی در جامعه مدرسین، در جریان ظهور نسل نوی اصولگرایان و ایجاد 
انشقاق درونی در جریان راست سیاسی در دهه ۸۰ به صورت جدی انسجام درونی این 
تشکل روحانی محور را از خود متاثر کرد تا جایی که بسیاری بر این باورند که اختلاف بروز 
یافته میان اعضای این تشکل بر سر حمایت یا عدم حمایت از احمدی نژاد، بیش از پیش 

جامعه مدرسین را از مرکزیت و مرجعیت در جریان اصولگرایی انداخت.
مساله حمایت یا عدم حمایت از احمدی نژاد، چون کاتالیزوری در دهه ۸۰، انشقاق و 

اختلاف درونی میان طیف های فکری مختلف جامعه مدرسین را سرعت بخشید.
واقعیت این است که جامعه مدرسین در سال های پایانی دهه ۸۰ و در سال های 
ابتدایی دهه ۹۰ ، در نتیجه یک روند واگرایانه، به طیف حامیان آیت الله »محمد یزدی«، 
حامیان آیت الله »محمدتقی مصباح یزدی« و طیفی دیگر از روحانیون اعتدالی تقسیم 

شدند.
طیف حامیان مصباح یزدی به ویژه در دوره نخست ریاست جمهوری احمدی نژاد، 
از سیاست های او به طور تمام قد دفاع می کردند. تشکیک اصولگرایان در حمایت از 
احمدی نژاد از سال های میانی دوره دوم ریاست جمهوری او، طیف نزدیک به آیت الله 
یزدی را از مدافع بی چون و چرا به »منتقد« ولی همچنان »حامی ناگزیر« احمدی نژاد 
تبدیل کرد. ناظران می گویند که طیف نزدیک به آیت  الله یزدی از سر اقتضا و ضرورت 

ممانعت از واگرایی درونی، همچنان بر حمایت از احمدی نژاد اصرار داشت.
در این میان، طیف میانه روی جامعه مدرسین رویکردی متفاوت از دو گروه دیگر در 
قبال رئیس جمهوری وقت داشت. این طیف همواره منتقد جدی سیاست های احمدی 

نژاد به ویژه در دوره دوم ریاست جمهوری او بود.
این اختلافات که بر مبنای رویکردهای متفاوت طیف های سه گانه در جامعه مدرسین 
ایجاد شده بود، در جریان انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ بیش از پیش از پرده برون 

افتاد.
تا پیش از انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲، تشتت در جامعه مدرسین تا این اندازه 
آشکار و در سیاست ورزی این نهاد چندان تاثیرگذار نبود. شاهد این مساله، اظهارات 
آیت الله یزدی است، جایی که پس از برگزاری انتخابات گفت: »بنده به عنوان یکی از 
اعضای جامعه مدرسین وظیفه خود می دانستم که این تشکل گرفتار تجزیه و آن حالتی 
که برای جامعه روحانیت و مجمع روحانیون مبارز در تهران پیش آمد، نشود. خوب است 
طلاب محترم حوزه اطلاع داشته باشند و بدانند که کار تا مرز عملی شدن این تجزیه 

پیش رفت.«
اشاره آیت الله یزدی به طیف نزدیک به آیت الله مصباح بود که در این انتخابات، در 
جامعه مدرسین سازناکوک نواختند و برخلاف رویه های پیشین از نامزد دیگری که مورد 

نظر غالب اعضای جامعه مدرسین نبود حمایت کردند.
در جریان رقابت های انتخاباتی ریاست جمهوری یازدهم، آیت الله مصباح و همفکران 
او در »جبهه پایداری«، از نامزدی »علی اکبر ولایتی« حمایت نکردند و به جای آن حمایت 
از »سعیدجلیلی« را در دستور کار خود قرار دادند. این در حالی بود که ولایتی نامزد مورد 

نظر مجموعه جامعه مدرسین بود.
این تحولات و بروز چند دستگی آشکار میان روحانیون برجسته جامعه مدرسین 
حوزه علمیه ، تاثیر منفی عمیقی روی این تشکل حوزوی گذاشت. اختلاف در اعلام 
حمایت از نامزدهای مختلف، اسباب کدورت درونی و تضعیف جایگاه مرجعیت جامعه 
مدرسین را فراهم کرد. با پیروزی »حسن روحانی« در یازدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری و برگزاری جلسه هم اندیشی میان آیت الله یزدی، آیت الله مصباح و آیت الله 
»محمدرضا مهدوی کنی«، اگرچه اختلافات عمیق و تب بحث های اختلاف افکن در 
جامعه مدرسین فروکش کرد، ولی ریشه این اختلاف نظرها همچنان باقی ماند به طوری 
که از دید ناظران و ممکن است این تعارضات با وزیدن نسیم انتخاباتی بار دیگر از زیر 

خاکستر زبانه بکشند.
شاهد تداوم ریشه های اختلافی میان سه طیف جامعه مدرسین هم تفاوت دیدگاه 
آنها در قبال دولت روحانی است. امروز اگرچه طیف روحانیون میانه رو در جامعه از 
سیاست های دولت حمایت می کنند، ولی طیف های نزدیک به آیات عظام یزدی و 

مصباح، به سیاست ها و رویه های دولت در اداره جامعه رویکرد انتقادی جدی دارند.
به هرحال همچنان سه طیف کلی را می توان در جامعه مدرسین شناسایی کرد. 
اختلاف نظرهای این سه طیف با یکدیگر در مسایل مختلف دیده شده است چنانکه 
افرادی چون آیت الله »مسعودی خمینی« این اختلافات را قطعی و جدی خوانده و از 

نیاز جریان مدرسین به بازسازی می گوید.
به گزارش ایرنا ،چند ماه بیشتر تا برگزاری انتخابات مجلس یازدهم باقی نمانده و 
شواهد از احتمال بروز اختلافات میان طیف های مختلف جامعه مدرسین حکایت دارد. 
چندی پیش بود که رسانه ها از انتشار فهرستی سه نفره از نامزدهای مورد حمایت شورای 
اصولگرایان قم خبر دادند؛ فهرستی که گفته می شد مورد حمایت جامعه مدرسین 
قرار خواهد گرفت. این فهرست نام افراد نزدیک به جبهه پایداری را در خود گنجانده 
بود؛ »علیرضا زاکانی« نماینده سابق مجلس، »احمد امیرآبادی فراهانی« و »مجتبی 
ذوالنوری« نمایندگان فعلی قم. پس از آن بود که شورای عالی جامعه مدرسین با تشکیل 
بیست و پنجمین جلسه  خود به ریاست آیت الله یزدی به صراحت بر لزوم عدم ورود 

مصداقی این تشکل به انتخابات تاکید کرد.
پس از آن، افرادی چون آیت الله »عباس کعبی« عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
با تاکید بر نقش ارشادی و هدایتی جامعه مدرسین به عنوان یک نهاد برجسته حوزی 
در انتخابات، هدف این تشکل را تلاش برای تشکیل مجلسی انقلابی، اصولگرا و الهام 

بخش دانست و ایفای نقش حزبی از سوی این تشکل را رد کرد.
با این حال، ثبت نام زاکانی، امیرآبادی فراهانی و ذوالنوری برای شرکت از حوزه انتخابیه 
قم در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، بار دیگر گمانه زنی هایی را در 
خصوص اماواگرهای حمایت جامعه مدرسین از این نامزدهای احتمالی را به وجود 
آورده است. در مجموع، نظرکلی و اعلانی جامعه مدرسین بر عدم ورود »مصداقی« به 
انتخابات آتی مجلس و در عین حال ایفای نقش هدایتی و ارشادی در میان اصولگرایان 
مبتنی است. به نظر می رسد این تشکل که بر خلاف »جامعه روحانیت مبارز« هنوز 
ضرورتی را برای بازسازی تشکیلاتی به منظور احیای جایگاه مرجعیت خود احساس 
نکرده است، بیش از این از لوازم و ابزارهای لازم برای تاثیرگذاری بر سیاست  های 

انتخاباتی اصولگرایانه در دست نداشته باشد.

و خانواده گفت: عده ای  زنان  امور  در  رئیس جمهوری  معاون 
بدنبال این هستند که بگویند اصلا انتخابات و حضور مردم در 
این فرایند سیاسی تعیین کننده نیست، در صورتیکه این القا برای 
جامعه ای زنده و پویا بسیار خطرناک است و فعالان جامعه در همه 

سطوح نباید در این دام بیافتد.
معصومه ابتکار افزود: از نخستین رفراندومی که پس از انقلاب 
شکل گرفت، عده ای با هدف برگزار نشدن رفراندوم، این موضوع را 
مطرح کردند که مردم در راهپیمایی ها نظر خود را اعلام کرده اند اما 
امام خمینی )ره( اصرار داشتند که باید رفراندوم برگزار تا نظر و رای و 

خواسته مردم مشخص شود.
وی ادامه داد: باور امام خمینی )ره( بر این استوار بود که مشارکت 
مردم در تمامی عرصه ها می تواند آینده کشور را تضمین کند، 
اکنون نیز آنچه که می تواند جمهوری اسلامی را با همه ضدیت ها با 

قدرت حفظ کند، حضور و پشتوانه مردمی است.
معاون رئیس جمهوری با اینکه ساز ناامیدی که عده ای در دوره 
انتخابات می زنند چیز جدیدی نیست، خاطرنشان کرد: متاسفانه 

گاهی شرایط اجتماعی و سیاسی به گونه ای پیش رفته که صدای 
این ساز در گوش مردم نشسته و باعث کاهش مشارکت شده، هر 
چند تاریخ نشان می دهد که کشور در بدترین شرایط نیز تجربه 

موفقی در این زمینه داشته است.
مطالبات از فرد منتخب حداکثری است 

به عنوان رییس  از فردی که  یادآور شد: مطالبات مردم  ابتکار 
جمهوری، نماینده مجلس و یا عضو شورای شهر انتخاب می شود، 
حداکثری است و انتظار دارند همه عالی و خوب کار کنند و تاثیرگذار 
باشند. با این حال باید در نظر گرفت انسان ها هم آثار مثبت و منفی 
دارند و ممکن است اشتباه کنند اما باید برآیندها را دید و تحلیل واقع 

بینانه داشت.
وی ادامه داد: شرایط سخت است و اتفاقات آبان ۹۸ را پشت سر 
گذاشته ایم اما نباید همه چیز را سیاه ببینیم. فراموش کردن همه 
پیشرفت ها، تغییرات و دستاوردهایی که از سوی  دولت و مجلس 
اتفاق افتاده، بدترین خطا است و نخستین آسیب این نادیده انگاری 

به جامعه بازمی گردد.
از روزهای تلخ گذشته باید درس بگیریم 

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با تاکید بر اینکه 
انتخابات یک فرصت است و کسی که می گوید حضور در انتخابات 
تاثیری ندارد، نخستین جفا و توهین را به خود کرده، یادآور شد: 
مبنای آدم های منفی، یاس و ناامیدی و سیاه بینی است و گفت 

وگو با این افراد انرژی مثبت را از انسان می گیرند.
ابتکار با بیان اینکه افراد منفی بین باید در نگاه خود بازنگری 
کنند، افزود: روزها و حوادث سخت و تلخی داشتیم و قرار است این 
حوادث را پشت سر بگذاریم و از آنها درس و عبرت بگیریم، رویه ها 
را اصلاح کنیم و به جلو برویم تا آینده روشنی رقم بزنیم. همه جای 
دنیا این حوادث اتفاق می افتد و اما ما خوشبختانه وضعیت بهتری 

نسبت به بسیاری دیگر از کشورها داریم.
که  کسی  که  اینکه  بیان  با  همچنین  جمهوری  رئیس  معاون 

کامنت »حضور مردم در انتخابات هیچ تفاوتی ندارد« یا »این نتیجه 
انتخابتون بوده« را منتشر می کند سعی در ناامید کردن مردم دارد، 

گفت: یاس و ناامیدی از جنود شیطان است.
وی ادامه داد: عده ای بدنبال این هستند که بگویند اصلا انتخاب 
مردم تعیین کننده نیست، این موضوع برای جامعه زنده و پویا 
بسیار  خطرناک است و فعالان در همه سطوح شامل اقتصادی 
و اجتماعی، روشنفکران، هنرمندان و تشکل ها نباید در این دام 

خطرناک بیافتند.
نباید دولت را در همه ناکامی ها مقصر دانست 

ابتکار با بیان اینکه آن تحول بزرگ و سیاست های رئیس جمهوری 
که قرار بود اتفاق بیافتد به دلایل گوناگون از جمله دلایل خارجی 
عقب افتاد، تصریح کرد: جالب است برخی افراد موضوع تحریم را 
به کلی از تحلیل ها بیرون می کشند و تمام تقصیر را به گردن دولت 
و شخص رئیس جمهوری می اندازند و فراموش کرده اند شرایط بین 

المللی تغییر کرده است.
وی در گفت و گو باایرنا ادامه داد: سیاست های ضد ایرانی ترامپ، 
سیاست های دیگر کشورها را تغییر داد و مقامات این کشورها را به 
بازنگری در بسیاری از هدفگذاری های خود واداشت. ما هم با این 
شرایط پیش آمده مواجه شدیم و در بسیاری از جهت گیری های که 

به خاطر برجام انتخاب کردیم، دچار تجدید نظر شدیم.
معاون رییس جمهوری در امور زنان  و خانواده افزود:  این اتفاق 
به معنای خلاف وعده عمل کردن نیست و بی انصافی است که 
کسانی تغییر شدید شرایط بین المللی و تاثیر آن بر ایران را نادیده 
بگیرند. عده ای می گویند ایران باید خود را از همه معاهدات بین 
المللی جدا کند، در حالیکه باید از حداکثر توان داخلی، ظرفیت 
ها و استعدادها خود برای تعامل با دنیا بهره ببریم و دولت نیز این 

رویکرد را دنبال می کند.
نقد عملکرد مجلس و دولت ضروری است

ابتکار در بخشی از سخنان با بیان اینکه امروز نقد عملکرد مجلس 

و دولت بسیار مهم است، گفت: باید بتوانیم عملکرد نمایندگان را 
نقد و تحلیل کنیم و نمایندگان توانمند و شجاع هم که از حق مردم 
دفاع می کنند باید در ارائه لوایح و پیشنهادات و رای دهی و نطق 
پیش از دستور و مواضعی که می گیرند، نشان دهند که کنار مردم 

هستند.
وی افزود: نمایندگان باید در سیاست های خود کم برخوردارترین 
اقشار جامعه را ببینند و نگاه به توان افزایی داشته باشند نه صرفا 
کمک های حمایتی. نگاه آنها بابد به کلان ایران باشد و مقطعی و 

موضعی نباشد.
ابتکار درباره نقش زنان در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
بطور قطع حضور طیفی از زنان توانمند نیاز امروز مجلس است تا 

دوشادوش سایر نمایندگان قوانینی شایسته وضع کنند.
ناامید کردن مردم جبران ناپذیر است 

وی با بیان اینکه امروز شبکه ها و گروه هایی به اسم آزادی می 
خواهند تجزیه ایران و تحقیر ایرانی را رقم بزنند، گفت: باید مراقب 
باشیم تا با این افراد چه در داخل و چه بیرون از مرزها همصدا 
نشویم. در انتخابات مجلس، فعالان سیاسی و تمامی افرادی که 
دلزده هستند مراقب باشند که ناامید کردن مردم با یک توئیت و 
نوشته خسارت بزرگی به فرد و جامعه می زند و انتشار ناامیدی و موج 
منفی به نفع هیچ کس نیست و فقط به نفع بیگانگان و دشمنان 
ایران است. ابتکار یادآور شد: تلاش کنیم نمایندگان مردم بیایند 
و فرصت تکرار خیلی از سیاست هایی که در دوره ای نتیجه داد را 
بدهیم. باید صبر کنیم تا شرایط لازم فراهم شود. اجازه ندهیم یاس 
و ناامیدی در جامعه غلبه کند و باید همواره امیدوار باشیم، درس 

بگیریم، اصلاح کنیم و اشتباهات خود را بپذیریم.
وی درباره تشکیل کمیته رسیدگی به آسیب دیدگان هم گفت: 
تشکیل این کمیته از سطح شوراهای شهر تا ریاست جمهوری 
تا رهبری درخت تنومندی را رشد می دهد و پیوندی دوباره میان 

آسیب دیدگان و مقامات را ایجاد خواهد کرد.

معصومه ابتکار :

القای ناکارآمدی انتخابات خطرناک است



مدیر حوزه های علمیه گفت: هم گرایی حوزه و دانشگاه با وجود موفقیت ها، وضع مطلوبی 
ندارد، همچنین انقطاع تاریخی دانشگاه از سنت های پیشین قابل قبول نیست و این مشکل 

بعضا در حوزه هم دیده می شود. 
آیت الله علیرضا اعرافی پیش از ظهر دیروز در آئین تجلیل از پژوهشگران برتر استان قم که 
در تالار شهید بهشتی دانشگاه قم برگزار شد، عنوان کرد: در کشور ما دو بال بزرگ پژوهش و 

تحقیق عبارت از حوزه و دانشگاه است.
وی با بیان اینکه دانشگاه سهم مهمی در پیشرفت کشور داشته، دارد و باید داشته باشد، 
افزود: کشور ما در حوزه علم و پژوهش و فناوری به شکل جامع از اسناد جامع و راهبردی 
برخوردار بوده برنامه های پنج ساله و افق ۲۰ ساله ۱۴۰۴ از جمله مهمترین اسناد به شمار 

می آید.
مدیر حوزه های علمیه گفت: کاروان اقتصاد پژوهش به حرکت درآمده و یک و نیم درصد از 
تولید ناخالص ملی در حوزه پژوهش هزینه می شود، البته این میزان محل اختلاف بوده و 

برخی آن را بالاتر و برخی پایین تر از رقم مذکور می دانند.
آیت الله اعرافی با اشاره به مراکز پژوهشی موجود در کشور ادامه داد: حدود دو هزار موسسه، 
مرکز، پژوهشگاه و دانشگاه در قلمرو دانشگاهی کشور وجود دارد که یک توسعه کمی وسیع 

را نشان می دهد.

وی ادامه داد: ما در آستانه وجود ۱۰۰ هزار عضو هیات علمی در کشور قرار داریم، البته به 
دلیل تنگناهای موجود روند رشد آن در سال های اخیر کاهش یافته است.

عضو شورای عالی حوزه اظهار داشت: در سال های اخیر صدها رشته بر گنجینه دانشگاهی 
ما افزوده شده و در مقطع کارشناسی ارشد، دکتری و phd این رشته ها بیشتر در حال توسعه، 

بازنگری، اصلاح و تکمیل است.
آیت الله اعرافی مطرح کرد: نسبت دانشجو در کشور ما بسیار بالا بوده که با نرم های بین 

المللی وضع مطلوبی دارد.
وی نسبت جنسیتی در پژوهش را موردتوجه قرار داد و ابراز کرد: قریب به ۶۰ درصد از 
دانشجویان ما از دختران تشکیل شده اند و بانوان در هیات های علمی نیز حضور چشمگیری 

دارند.
مدیر حوزه های علمیه با تاکید بر وجود عدالت منطقه ای در بخش دانشگاهی مطرح کرد: 
ایران به شکل بسیار ممتاز دایره دانشگاهی را به سراسر کشور توسعه داده و امروز در عموم 

بخش های کشور مراکز آموزش عالی وجود دارد.
آیت الله اعرافی با اشاره به وجود عدالت قومی بیان کرد: دروازه های دانشگاهی ما برای تمام 

اقوام و اقلیت ها باز بوده و هیچ محدودیتی در این زمینه وجود ندارد.
وی اظهار داشت: ما در طول یک دهه گذشته غالبا رشد نخست منطقه را داشته ایم و در غرب 

آسیا و جهان اسلام، جایگاه ما قابل قبول است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم زیرساخت های آزمایشگاهی و پژوهشی در کشور را در 
سطح مطلوب دانست و عنوان کرد: حدود ۱۵ تا ۲۰ فناوری برتر در کشور وجود دارد که جایگاه 

آن ها در دنیا از ۷ تا ۲۰ قرار دارد.
آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: طبق بیان وزیر دفاع، ارتش ما بر اساس ارزیابی های 
متعارف دنیا، رتبه ۱۳ دنیا را داریم و در حالی است که قدرت معنوی و بسیج ما در این شاخص 

ها نادیده گرفته شده است.
وی ادامه داد: سیستم دفاعی برخی از کشورهای منطقه متکی بر خارج بوده و این در حالی 
است که کشور ما در روزگار تحریم اقتصادی از نظر دفاعی متکی بر توان داخلی جوانان است.

میزان  این  موجود،  های  سختی  شرایط  در  امروز  کرد:  تصریح  علمیه  های  حوزه  مدیر 
درخشش نادیده گرفته شده، بنده در صدها مراکز علمی در دنیا حضور یافته ام و نتیجه این 

بوده که وقتی آمارهای پیشرفت های کشور را مطرح می کردم، برای آن ها اعجاب انگیز بود.

معاون استاندار قم:

قم دومین استان کشور در مطلوبیت 
نرخ تورم است 

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: در پایان آبان ماه سال 
جاری قم دومین استان مطلوب از نظر نرخ تورم کشور است که این وضعیت 
مساعد حاصل نظارت های دستگاه های نظارتی، مشارکت های مردم و بعد 

معنوی و انصاف اصناف استان است. 
مهراد غضنفری روز سه شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسات 
استانداری قم افزود:  تامین به موقع کالا، مقدمه ثبات قیمت و حفظ آرامش بازار 
و افزایش رضایتمندی مردم است. وی اضافه کرد: اطمینان از ذخیره کالاهای 
اساسی و مورد نیاز جامعه، مهمترین مساله ای بوده که باید توسط مسئولان 
استانی دنبال گردد. وی وضعیت تامین کالاهای اساسی استان را یادآور شد 
و خاطرنشان کرد: نسبت به تامین کالاهای اساسی اطمینان کاملی از آینده 
استان و ذخیره سازی آن به وجود آمده است. غضنفری گفت: افزایش نظارت 
ها، بازرسی ها و مشارکت مردمی از اثرگذاری نظارت های دستگاه های متولی 
حکایت می کند. وی گفت: تعطیلی اصناف و واحدهای صنفی متخلف در 
راستای جلب رضایتمندی مردم و ایجاد اطمینان خاطر در بین عموم شهروندان 
قمی است. وی اظهار داشت: اگر کالایی بیش از حد متعارف به سمت گرانی 
و یا کاهش حرکت کند باید نسبت به بررسی موضوع اقدام گردد. غضنفری 
در ادامه عنوان کرد: نیروی انتظامی استان رونوشتی از ابلاغیه های تخلف 
واحدهای صنفی به دبیرخانه ستاد تنظیم بازار قم ارائه دهد.  وی با اشاره به 
افزایش تقاضای مصرف گاز مایع بعد از اصلاح قیمت مصرف سوخت ابراز 
کرد: نباید توزیع مصرف گاز مایع از مسیر تعریف شده مصرف منحرف شود. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم عنوان کرد: برای تامین میوه شب 
عید استان، مسئولان دستگاه های صنعت ، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی 
تعاملات لازم را با مباشران معرفی شده انجام بدهند. غضنفری تصریح کرد: باید 
از توان و ظرفیت اتحادیه های تعاونی روستایی برای تامین به حد نیاز میوه شب 
عید استفاده مطلوبی صورت بگیرد. وی گفت:  جلسات تنظیم بازار استان باید 
به محلی برای بیان دغدغه های اتحادیه های مختلف استان و انعکاس مشکلات 

و پیشنهادات آنها تبدیل شود.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

اتمام طراحی فاز دو باغ گیاه شناسی قم
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: کارگروه طراحی 
و توسعه سازمان با موضوع طراحی باغ گیاه شناسی برگزار و طرح اولیه فضای 

سبز این باغ آماده شد.
پیام جوادیان در راستای تکمیل طراحی بوستان هزار هکتاری و اهمیت 
بهره بری حداکثری از ظرفیت های این بوستان اظهار داشت: یکی از ویژگی های 
بوستان هزار هکتاری طراحی کاربری های مختلف در آن و جذب حداکثری 
سلیقه  و  نظر  تأمین  و  شناخت  وی  است.  مختلف  طیف های  از  شهروندان 
شهروندان در ایجاد امکانات شهری را یکی از دغدغه های سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری دانست و افزود: بوستان هزار هکتاری ظرفیت تأمین 
نظر افراد از همه طیف و سلیقه را داشته و در آینده یکی از اماکن گردشگری، 
تفریحی و علمی شهر قم خواهد بود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم از برگزاری کارگروه طراحی و توسعه سازمان با موضوع  بررسی 
طرح کاشت باغ گیاه شناسی خبر داد و گفت: باغ گیاه شناسی یکی از کاربرهای 
طراحی شده در بوستان هزار هکتاری بوده که با رویکرد تفریحی، تحقیقاتی، 
آموزشی و خدماتی طراحی شده است. وی مساحت باغ گیاه شناسی را ۲۵ 
هکتار اعلام و تصریح کرد: باغ گیاه شناسی با ۲۵ هکتار مساحت در جنوب 
شرقی تقاطع آیت الله بروجردی و بلوار حضرت ولی عصر)عج( و در حاشیه کوه 
دوبرادران واقع شده و مراحل مطالعات آن از یک سال و نیم پیش آغازشده است. 
جوادیان با تشریح مراحل طراحی این باغ خاطرنشان کرد: طرح معماری باغ 
گیاهشناسی در کمیته فنی تصویب طرح های شهرداری با حضور مدیران و 
کارشناسان ذیربط مورد بررسی و تایید قرار گرفته است و پس از رفع نواقص طرح 

کاشت نهایی ارائه خواهد شد.
جمع آوری بیش از ۱۱۰ گونه گیاهی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: در حال 
حاضر حدود ۱۱۰ گونه گیاهی در سطح شهر قم کاشت می شود که سعی شده 
علاوه بر این ۱۱۰ گونه، گونه های مختلف دیگر با رعایت زیباشناسی و شرایط 
اقلیمی قم در این مجموعه جمع آوری شود. وی با توجه به موقعیت جغرافیایی 
و توپوگرافی باغ گیاه شناسی ابراز کرد: باغ گیاه شناسی علاوه بر ایجاد امکان 
حضور محققان در حوزه باغبانی ظرفیت خوبی در جذب گردشگر و توریسم را 

داشته و پس از تکمیل طراحی پروژه عملیات اجرایی آن شروع خواهد شد.

معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری قم :

شهرداری قم با شرکت تاکسی اینترنتی 
تپ سی قرارداد امضا کرد

معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری قم با اشاره به ابلاغ رسمی دستورالعمل 
فعالیت تاکسی های اینترنتی گفت: قرارداد همکاری شرکت تاکسی اینترنتی 
تپ سی و این معاونت امضا شد.  عباس ذاکریان روز سه شنبه اظهار داشت:  
با ابلاغ دستورالعمل نحو نظارت بر فعالیت تاکسی های اینترنتی ،  این شرکت 
فعالیت خود را به صورت رسمی در قم آغاز کرد. وی ادامه داد: شهرداری به 
عنوان خدمتگذار مردم، حمایت از نوآوری و توسعه خدمات هوشمند در دستور 
کار خود قرار گرفته است. ذاکریان دستورالعمل وزارت کشور را گامی مهم در 
مسیر ضابطه مند شدن فعالیت های تاکسی های اینترنتی عنوان کرد و گفت: 
هیچ گاه تاکسی اینترنتی را رقیب تاکسیرانی ندانسته ایم بلکه معتقدیم این دو 
مد حمل و نقل عمومی مکمل یکدیگرند. وی  گفت: هدف از انعقاد این قرارداد 
ایجاد بستر مناسب برای فعالیت تاکسی های رسمی و همچنین نظارت بر نحوه 
سرویس دهی شرکت تپ سی در راستای ارائه خدمات دهی مطلوبتر به شهروندان 
است. ذاکریان تاکید کرد: هر گونه ساماندهی و ضابطه مند شدن شرکت های 
اینترنتی این امکان را می دهد تا خدمت بهتری به شهروندان و زائران  ارائه شود 
. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: نصب اپلیکیشن و فعالیت 
کلیه تاکسی ها در سامانه حمل و نقل اینترنتی اختیاری بوده و تاکسیرانان مختار 
هستند نرم افزارهای دارای مجوز رسمی را نصب و در ساعات فعالیت در شهر از 

این سرویس ها استفاده و خدمات رسانی کنند.
 

شهردار منطقه ۵ قم  خبرداد

اجرای فاز دوم  لوله گذاری آب خام 
بوستان جنگلی کوهسار

شهردار منطقه ۵ قم از اتمام عملیات خاکریزی و لوله گذاری آب خام در خیابان 
ظهور و بوستان کوهسار، به طول بیش از ۳ هزار  متر خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اعلام این خبر افزود: با توجه به امکان و نیاز توسعه فضای 
مقدس  مسجد  اطراف  بوستان های  و  کوهسار،  هکتاری   ۳۰ بوستان  سبز 
جمکران و لزوم ایجاد زیرساخت های لازم جهت آبیاری آن با بستر مناسب و 
مطالعات انجام شده، مخزن بتنی با ظرفیت بیش از ۵۰۰ متر مکعب احداث 

گردید تا مشکل آبرسانی فضای سبز این محدوده مرتفع گردد.
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط آب و هوایی شهر قم  نیازمند ذخیره سازی  
آب غیرشرب برای تمام فصول سال جهت آبیاری منظم فضای سبز و سهولت در 
آبیاری هستیم  که این امر با اجرای لوله گذاری و تامین آب از طریق مخزن در 
تمامی فصول امکان پذیر گردید. شهردار منطقه پنج در پایان گفت : با توجه به 
بحران آب، صرفه جویی در مصرف آب وظیفه همگانی است و شهرداری منطقه 
پنج نیز به سهم خود با انجام این پروژه و آبیاری مهندسی شده، سعی در انجام 

سهم خود را در این مهم را دارد.
 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

۶2 هزار مشترک خانگی برق قم پاداش 
همکاری دریافت کردند 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از پرداخت بیش از ۳ میلیارد و 
۶۴۲ میلیون تومان  پاداش به مشترکین خانگی خوش مصرف خبر داد. 

 مهندس مهدی آهنین پنجه با اشاره به اینکه این پاداش بر روی قبوض 
مصرفی مشترکین بخش خانگی استان قم اعمال شده است افزود:از مجموع 
۵۷۰ هزار مشترک برق استان قم بیش از ۸۰ درصد  آنها مشترک خانگی می 
باشد.  وی افزود: پاداش بیش از ۳ میلیارد و ۶۴۲ میلیون تومانی به مشترکین 
خانگی که الگوی مصرف برق را رعایت کرده و مصرف آنها نسبت به مدت مشابه 

سال قبل کاهش داشته اند ،تعلق گرفت. 
مهندس آهنین پنجه در ادامه تعداد مشترکین خانگی خوش مصرف برق 
استان قم را بیش از ۶۲ هزار مشترک برشمرد و افزود:با اجرای صحیح طرحهای 
مدیریت مصرف، اطلاع رسانی به موقع و همکاری همه مشترکین به ویژه بخش 
صنعت و کشاورزی توانستیم در منطقه سبز مصرف کشور قرار بگیریم و تابستان 

گرم امسال را بدون اعمال خاموشی اضطراری سپری کنیم . 

یاسین رامین برای پنجمین بار ممنوع الخروج شد
قاضی مسعودی مقام که نامش به واسطه محاکمه مفسدان اقتصادی و آقازاده ها سر زبان ها افتاده، 
دستور ممنوع الخروجی "یاسین رامین" که در دادگاه بدوی جمعاً به ۱۷ سال حبس و رد مال محکوم 
شده را تمدید کرد. در پرونده شرکت رشد وابسته به جمعیت هلال احمر که "یاسین رامین" متهم 
آن است، شعبه ۱۰۵۸ مجتمع قضایی ویژه کارکنان دولت، در سه فقره اتهامی، رامین را جمعاً به 
۱۷ سال حبس و رد مال محکوم کرده است. رامین در این پرونده بابت خیانت در امانت به سه سال 
حبس و بابت دو فقره اتهام انتقال مال غیر، هر کدام به ۷ سال حبس محکوم شده است که طبق 
ماده ۱۳۴ قانون مجازات اسلامی در صورت قطعیت یافتن محکومیت صادره، مجازات اشد یعنی 
هفت سال اجرا می شود. پس از صدور این حکم، رامین به آن اعتراض کرد که برای رسیدگی در مرحله 
تجدیدنظرخواهی، به شعبه ۶۸ دادگاه تجدیدنظر استان به ریاست قاضی اسدالله مسعودی مقام 
ارسال شد. قاضی مسعودی مقام که این روز ها به واسطه محاکمه مفسدان اقتصادی در شعبه سوم 
ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران اقتصادی سر زبان ها افتاده، دستور ممنوع الخروجی رامین را تمدید 

کرده است. 

زمان سفر روحانی به ژاپن مشخص شد
یک خبرگزاری ژاپنی اعلام کرد حسن روحانی، رئیس جمهور ایران ۲۸ آذر به ژاپن سفر می کند. رویترز 
به نقل از یک خبرگزاری ژاپنی اعلام کرد »حسن روحانی« رئیس جمهور ایران ۱۹ دسامبر )۲۸ آذر( به 
ژاپن سفر می کند. آبه، اولین نخست وزیر ژاپن پس از سال ۱۹۷۸ میلادی است که در خرداد ماه گذشته 
به ایران سفر کرد. پیش از این در مهرماه نیز، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در دیدار با آبه 
شینزو، نخست وزیر ژاپن که در حاشیه هفتاد و چهارمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل برگزار 
شد، ضمن اشاره به سفر آبه به تهران، بر پیگیری اجرای هر چه سریعتر توافقات این سفر تاکید کرده 
بود. رئیس جمهور همچنین از تلاش های دولت ژاپن برای حفظ و تداوم اجرای برجام تشکر و بر حفظ 

و توسعه روابط دوجانبه در همه زمینه ها و به ویژه روابط اقتصادی تاکید کرده بود. 

هشدار مشاور روحانی به صداوسیما
مشاور رئیس جمهور تاکید کرد: صدا و سیما مراقبت کند؛ تبلیغات سیاسی برای شخصیت های ملی 
با تبلیغات تجاری برای محصولاتی مثل عالیس متفاوت است. حسام الدین آشنا در دو توئیت جداگانه 
نوشت:صدا و سیما مراقبت کند؛تبلیغات سیاسی برای شخصیت های ملی با تبلیغات تجاری برای 
محصولاتی مثل عالیس متفاوت است.تجربیات گذشته نشان داده است سپردن مدیریت تصویر ملی 
به برخی افراد در صدا و سیما ضررش از فایده اش بیشتر است؛ آن ها در تخریب چیره دستند، ولی 
برای ساختن چهره های ملی خیر!مجریان سیاست پیشه از اوج آغاز می کنند تا به مجلس برسند.
ابتدا در افق ظاهر می شوند، با گذراندن جامع المقدمات به شبکه سه رفته و در سپهر سیاسی شناخته 
می شوند؛ هیچ گاه پاسخگو نیستند چرا که همواره میزبانند و سائل.کمی بعد احساس مسئولیت 

می کنند و به سوی فتح استصوابی مجلس پیش می روند. 

احتمال سونامی در نوار شمالی کشور وجود دارد؟
علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی کشور گفت: ایران مستعد زلزله های بسیاری است. 
در قسمت های مرکزی به دلیل سفتی زمین احتمال خسارات بالا است. این در مقایسه با قسمت های 
از  ما  برآورد  پیام ها  برآورد می شود. دراین  جنوبی کشور که زمین حالت پلاستیکی بیشتری دارد 
نقشه هایی است که تنها گسل های فعال را نشان می دهند. در درجه خطرپذیری زلزله در نواحی البرز 
و شمال کشور خطرناک توصیف می شود. اگر این زلزله ها در شمال کشور با مرکز زلزله در دریا اتفاق 

بیفتند احتمال سونامی در نوار شمالی کشور وجود دارد. 
 

فلاحت پیشه:مجلس را به بازی گرفتند 
رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: واقعیت این است که در مجلس کنونی 
نقاط قوتی داشت، اما نقاط ضعف به ویژه در جلسات غیرعلنی مشخص می شد زمانی که مجلس را 
وادار می کردند که یک سری تصمیمات اتخاد کند که یکی از نمونه های آن افزایش قیمت بنزین بود. 
مجلس هر چه بیشتر به آخر خود نزدیک شد، مورد بازی قرار گرفت. امیدوارم مجلس غیرسیاسی، 

معتدل و اقتصادی داشته باشیم، اما نگران فضای افراطی مجلس یازدهم هستم.

خودکشی معاون احمدی نژاد تکذیب شد
وکیل مدافع حمید بقایی از بستری شدن موکلش در بیمارستان مهرگان خبر داد. مهران عبدالله پور 
وکیل مدافع حمید بقایی )معاون رئیس جمهور سابق( در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره 
خبر خودکشی موکلش اظهار کرد: این خبر شایعه و کذب است. وی گفت: در حال حاضر موکلم در 
مرخصی از زندان به سر می برد و در بیمارستان مهرگان بستری است. وی درباره علت بستری شدن 
موکلش در بیمارستان گفت: موکلم مشکلات جسمی زیادی دارد و به همین دلیل در بیمارستان 

بستری است.

 ارتحال شیخ عیسی قاسم تکذیب شد
با توجه به انتشار برخی اخبار مبنی بر ارتحال آیت الله شیخ عیسی قاسم این خبر تکذیب شد. یکی 
از نزدیکان آیت الله عیسی قاسم به خبرنگار خبرگزاری حوزه گفت: منشأ اولیه انتشار خبر ارتحال شیخ 
عیسی قاسم منابع نزدیک به آل خلیفه است و ایشان در قید حیات هستند، انتشار این دست از خبرها 

توطئه جدید آل خلیفه است.

نارضایتی ها به اقشار پایین رسیده است
صادق زیباکلام  گفت : اعتراضات خرداد ۸۸ بیشتر برآینده اعتراض طبقات مرفه و متوسط جامعه 
بود؛ در حالی که اعتراضات آبان ۹۸ بر اساس مشاهداتم از تهران -فارغ از دیگر شهرها- آن قشری که 
اعتراض را در ۸۸ با راهپیمایی سکوت خود را نشان داد، اکنون بسیار کم پیدا بودند؛ برخلاف این در 
وضعیت جدید کسانی طغیان کردند و دست به اعتراض زدند که از طبقات بسیار ضعیف و مستضعف 

جامعه بودند. این مساله را می توان زنگ خطری برای کلیت سیستم و نظام ارزیابی کرد.« 

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص( :
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 5/33 طلوع آفتاب: 07/01 اذان ظهر:11/58 اذان مغرب: 17/15

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

02
1-

44
54

50
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

وقتی مسلمان بیمار می  شود. خداوند، فرشته  ای را بر او 
می  گمارد تا در بیماری  اش، برای او خیرهایی را که در زمان 
سلامتش انجام می  داد بنویسد، تا این که خداوند، ]روح[ او را 

ببرد و قبض کند.

چهار شنبه - بیستم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4938

آیت الله اعرافی:

نباید حوزه و دانشگاه از سنت ها فاصله بگیرند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: قم با حجم انبوهی از پیشنهادهای 
سرمایه گذاران مواجه می باشد که برای استقبال از آنان لازم است تمام زیرساخت های موردنیاز 

برای عملیاتی شدن فعالیت اقتصادی توسط همه دستگاه های مسئول فراهم باشد.
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در تالار امام 
جواد)ع ( استانداری، بر پرداخت یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای رونق یافتن 
بخش تولید استان اشاره کرد و افزود: این رقم، مبلغ قابل توجهی است اما با توجه به ظرفیت  و 
استعدادهای قم باید حجم تسهیلات پرداختی بسیار بیش از این افزایش یابد. وی بیان کرد: 
لازم است تا بانک های استان پرونده هایی که در اختیاردارند را بررسی و دسته بندی کنند تا آمار 
قابل ارزیابی باشد، این مساله به جایگزین شدن افرادی که در نوبت هستند نیز کمک می کند. 
وی ادامه داد: همه دستگاه های اقتصادی استان مکلف به حمایت از تولیدکنندگان و تلاش 
برای رفع مسائل و مشکلات ایشان هستند و در این مسیر نیاز است تا اختلافات بین خود را 
حل کنند. غضنفری گفت:  باید مشخص شود چه دستگاهی در مسیر خدمت رسانی به مردم 
تمام تلاش خود را به کار می گیرد و چه دستگاهی در این زمینه کوتاهی می کند. وی بیان کرد: 
واحدهای تولیدی استان به دنبال استفاده از تسهیلات ارزان قیمت هستند، بنابراین باید تلاش 
کرد تا تمام سهمیه قم در این زمینه جذب شود. وی همچنین با اشاره به این که از صادرات 
به عنوان محور توسعه اقتصادی یاد می شود،  افزود: به همین دلیل در استان همه تلاش ها 
باید در مسیر کمک به صادرکنندگان باشد. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم به 
تاثیرگذاری مثبت کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در روند رو به رشد اقتصادی قم نیز اشاره 
کرد و گفت: خروجی این جلسات بیانگر این است که در طول سال های گذشته اقدام های 
قابل توجهی درنتیجه برگزاری جلسه های کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در اقتصاد استان 

حاصل شده است.
صنعت بومی سازی قطعات صنعتی در قم رونق می گیرد

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم نیز در این جلسه گفت: از بانک های عامل استان 

درخواست می شود به پرداخت تسهیلات رونق تولید شتاب بخشند تا جایگاه قم در این زمینه 
ارتقا یابد. محمود سیجانی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: اتفاقات خوبی در بخش 
بومی سازی قطعات صنعتی در قم در حال انجام است و هماهنگی ها با بخش های دانش بنیان 
این  برای معرفی  بیان کرد:  انجام شده است. وی  این خصوص  و سازمان های مردم نهاد در 
توانمندی ها و شناخت نیازها در این بخش،  لازم است تا نیازهای واحدهای خدماتی استان اعلام 

شود تا تولیدکنندگان داخلی با شناخت آن در مسیر بومی سازی قطعات موردنیاز تلاش کنند.
قراردادهای راکد در شهرک های صنعتی تعیین تکلیف می شود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم نیز در این جلسه گفت: تعیین تکلیف قراردادهای 
راکد موجود در شهرک های صنعتی استان تا سال ۹۴ انجام شده است و برای سال های بعدازآن 
نیز در دست اقدام است. اسرافیل شعاعی همچنین با اشاره به فراهم شدن امکان استقرار 
صنایع شیمیایی با رعایت ملاحظات زیست محیطی در شهرک های صنعتی استان، افزود: 
۲۰۰ هکتار در شهرک صنعتی الغدیر و ۱۰۰ هکتار نیز در فاز سه شهرک صنعتی محمودآباد 
برای استقرار صنایع شیمیایی در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: البته عملیاتی شدن این 
موضوع احتیاج به ایجاد و تقویت برخی زیرساخت ها توسط دستگاه های خدمت رسان استان 

در این مناطق دارد.
صادرات، ارزش پول ملی را تقویت می کند

رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم نیز در این جلسه گفت:  یکی از مهم ترین راهکارها 
برای جلوگیری از کاهش ارزش پول ملی،  تقویت صادرات است. حسن آقاجانی ادامه داد: 
اما متاسفانه در برخی مواقع به جای این که از صادرکنندگان حمایت شود، مساله ای جدید در 
برابر آنان قرار می گیرد. وی ادامه افزود: اگر مشوق های صادراتی موثر وضع شود، بدون نیاز 
به صادرات نفت می توان به خوبی کشور را اداره کرد. وی بیان کرد: باید هزینه تمام شده تولید 
در کشور کاهش یابد تا قیمت محصولات داخلی در رقابت با کالاهای خارجی در بازارهای 

صادراتی قابلیت رقابت داشته باشد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

قم با انبوهی از پیشنهادهای سرمایه گذاری مواجه است

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: پژوهش یک 
تکلیف دانشجویی و دانشگاهی بوده و به نظر می رسد که 
یعنی  باشد،  تقاضا محور  باید  فناوری  و  تحقیق  پژوهش، 
دستگاه ها باید به پژوهشگران تقاضا کنند تا برای حل مسائل 

از دستاوردهای پژوهشی استفاده کنند.
ببیژن سلیمان پور پیش از ظهردیروز در آئین تجلیل از 
پژوهشگران برتر استان قم که در تالار شهید بهشتی دانشگاه 
قم برگزار شد، اظهار داشت: هفته ملی پژوهش و فناوری 
و  تحقیق در حل مسائل  تاثیر  و  نقش  اهمیت،  نشان گر 

پیشرفت متوازن و توسعه پایدار کشور است.
او افزود: باید به عدم اقبال بخشی از جامعه به بخش های 
دولتی و خصوصی توجه کنیم و مسئولین باید به پژوهش 

اهمیت دهند.
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: برای پیشرفت 
کشور کارها باید بر پژوهش استوار شود و در این مسیر به 

پژوهشگران جوان اعتماد کنیم.
او با بیان اینکه باید دانشگاه های ما در مسیر پژوهش قرار 
بگیرند، خاطرنشان کرد: متاسفانه در برخی از بخش ها به 

این پژوهش اهمیتی قائل نمی شوند.
انقلاب  پیروزی  از  از ۴ دهه  بعد  ادامه داد:  پور  سلیمان 

اسلامی، پیشرفت های چشمگیری وجود داشته است، اما 
در برخی از بخش ها ضعف هایی وجود دارد که باید رفع 
شود. او تاکید کرد: اگر به تاریخ این سرزمین نگاه کنیم، در 
طول این ۴۰ سال اخیر، سهم پیشرفت های علمی بسیار بالا 
بوده و میزان جهش و رشد علمی ما از آن چیزی که دنیای 
غرب در بیش از دو سده بدست آورده بیشتر است که این 

نیمه پر لیوان به حساب می آید.
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم خاطرنشان کرد: نیمه 
خالی لیوان همواره دغدغه رهبر انقلاب بوده که عامل اصلی 
ناکارآمدی های ما است و نباید مغفول واقع شود، برای حل 
این مساله نیازمند یک جریان سازی برای پژوهش محوری در 
کشور هستیم. او اضافه کرد: پژوهش یک تکلیف دانشجویی 
و دانشگاهی بوده و به نظر می رسد که پژوهش، تحقیق 
و فناوری باید تقاضا محور باشد، یعنی دستگاه ها باید به 
پژوهشگران تقاضا کنند تا برای حل مسائل از دستاوردهای 

پژوهشی استفاده کنند.
سلیمان پور با اشاره به توفیقات کسب شده در طول ۴۰ 
سال اخیر تاکید کرد: در حوزه تسلیحات دفاعی توفیقات 
فراوانی داشته ایم، در روزهای جنگ ما تسلیحات ابتدایی 
را نیز نداشتیم، امروز اما در بخش های مختلف تسلیحات 

دفاعی و امنیتی و ساخت سلاح های پیشرفته رشد کرده ایم 
و این به دلیل توجه به تحقیقات بوده است.

او ابراز کرد: در حوزه نانو، سلول های بنیادی، علوم فنی و 
مهندسی و علوم پایه پیشرفت های چشمگیری داشته ایم و 

این شاید به دلیل کمی بودن علوم پایه است.
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با اشاره به سند توسعه 
۱۴۰۴ مطرح کرد: برای رسیدن به قدرت برتر در منطقه که 

از اهداف این سند است، راه فراوانی داریم.
او عنوان کرد: نباید به ساختارهای کهنه و فرسوده اکتفا 
در  ایم،  نگرفته  ای  نتیجه  ساختارها  این  از  که  چرا  شود، 
حوزه اجتماعی نیازمند تحقیقات بیشتری هستیم، چرا که 
آسیب های اجتماعی در این کشور اسلامی به شدت حس 
می شود. سلیمان پور بیان کرد: در استان قم یک قرارگاه 
تشکیل شده و استانداری یک سند و شش پیوست برای 
پیگیری مسائل قم و مطالبات رهبر انقلاب زیر چاپ دارد و از 

پژوهشگران برای بیان انتقادات استقبال می شود.
در سال ۹۸، ۰.۰۷ درصد به بودجه های پژوهش دستگاه 
ها اضافه شد که مشخص نیست چه مقدار از آن محقق شد، 
برای پیشرفت نباید منتظر بودجه بود و در این زمینه نیاز به 

اقدام انقلابی حس می شود.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم: 

ساختارهای کهنه و فرسوده کنار گذاشته شود 

الكافي: ج 3 ص113 ح2

به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم:

برگزیدگان جشنواره »فروشگاه و فروشنده برتر« 
تجلیل شدند 

برگزیدگان نخستین جشنواره فرهنگی »فروشگاه برتر و فروشنده برتر« استان قم که به همت اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شدش تجلیل شدند.  آیین اختتامیه نخستین جشنواره فرهنگی 
»فروشنده و فروشگاه برتر« به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم شامگاه دوشنبه ۱۸ 
آذرماه در تالار مرکزی شهر برگزار شد و برگزیدگان بخش های مختلف جشنواره که بالاترین رای مردمی 
را کسب کرده بودند تجلیل شدند. سیدموسی حسینی کاشانی در این مراسم با اشاره به اینکه این 
جشنواره برای نخستین بار در استان قم طراحی و به اجرا رسید، گفت: برای اینکه یک جریان سازی 
فرهنگی در حوزه کسب و کار و بازار در استان داشته باشیم و از نظرها و دیدگاه های مردم در این زمینه 
استفاده کنیم، با برگزاری جلسه های مختلف به برگزاری جشنواره مذکور رسیدیم. وی افزود: در این 
جشنواره بر اساس هشت شاخص و محور جشنواره، تلاش کردیم تا فروشگاه ها و فروشندگان برتر را در 
سطح استان شناسایی و معرفی کنیم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ »حجاب و عفاف«، »تبلیغات 
فرهنگی«، »خلاقیت فرهنگی«، »انصاف«، »مشتری مداری«، »نام زیبا«، »چیدمان« و »کالای ایرانی« 
را محورهای جشنواره مذکور برشمرد و گفت: پس از اعلام فراخوان جشنواره با استقبال غیر منتظره ای 
از سوی فروشندگان و مردم قم مواجه شدیم و رقابت خوبی در سطح استان شکل گرفت و به همین دلیل 
مدت زمان برگزاری جشنواره تمدید شد.  وی گفت: هدف اصلی از برگزاری این جشنواره مشارکت مردم 
بود، چراکه در برنامه های فرهنگی که مردم مشارکت دارند، موفق هستیم و برگزاری جشنواره فروشگاه و 
فروشنده برتر توانست بار دیگر این موضوع را ثابت کند و امیدواریم برگزاری آن با کمک دیگر دستگاه های 
استان، در سال های آینده بتواند به عنوان الگو برای دیگر استان ها مطرح شده و به صورت کشوری 

برگزار شود.  در این مراسم از ۲۳ فروشنده و فروشگاه برتر با اهدای نشان و لوح سپاس تجلیل شد.
اسامی برگزیدگان و بخش های جشنواره به شرح زیر است. 

۱.       فروشگاه عطاری بازار کهنه - علی موحدی قمی با شاخص رعایت انصاف 
۲.       فروشگاه قطعات اتومبیل متقیان - مهدی متقیان نژاد با شاخص مشتری مداری

۳.       فروشگاه سرای ایرانی - سیدمهدی سجادی با شاخص مسوولیت پذیری
۴.       فروشگاه رفاه شعبه پردیسان - حسین افتخاری با شاخص مسوولیت پذیری

۵.       فروشگاه مهتاب جمکران - صادق ندایی با شاخص مشتری مداری 
۶.       فروشگاه رفاه شعبه میدان سعیدی - مینا ماهرنژاد با شاخص مسئولیت پذیری 

۷.       فروشگاه رفاه شعبه پردیسان - لیلا زرین با شاخص مشتری مداری 
۸.       فروشگاه کالای ایرانی تولیکا - منیژه وحدت خواه با شاخص مشتری مداری 

۹.       فروشگاه زائر حرم مطهر حضرت معصومه)س( - حسن رنجبربا شاخص مسئولیت پذیری 
۱۰.   فروشگاه جانبازان - زهرا زحمتکش با شاخص پوشش مناسب

۱۱.   فروشگاه نی نی لالایی – لیلا پاکدامن با شاخص پوشش مناسب 
۱۲.   فروشگاه بهار شاپ – محدثه مطلبی با شاخص پوشش مناسب

۱۳.   عکاسی صدوق - نرجس خاتون قنبری با شاخص مشتری مداری 
۱۴.   فروشگاه سرای ایرانی - اعظم شهبازی با شاخص مشتری مداری 

۱۵.   فروشگاه سیسمونی دردونه - مائده نیسی پور با شاخص مشتری مداری 
۱۶.   فروشگاه برتر فلفلی با شاخص نام زیبا

۱۷.   فروشگاه برتر رفاه )آسودگان( با شاخص مشتری مداری
۱۸.   فروشگاه برتر جانبازان)مدیریت( با شاخص انصاف

۱۹.   فروشگاه برتر شاپرک )مدیریت( با شاخص چیدمان و خلاقیت
۲۰.   فروشگاه برتر افق )شجاعی( با شاخص چیدمان و خلاقیت

۲۱.   فروشگاه برتر دنیای کتاب )مولانا( با شاخص تبلیغات فرهنگی
۲۲.   فروشگاه برتر اتکا )مدیریت( با شاخص حمایت از کالای ایرانی 

۲۳.   فروشگاه برتر رخت ایرانی فروردین )مدیریت( با شاخص حمایت از کالای ایرانی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت:  لازم 
است با مشارکت فعال مسئولان مدیریت شهری، وضعیت 
استقرار کارگران ساختمانی در سطح شهر قم ساماندهی 

شود.
مصطفی کاویانی بیان کرد: باید برای استقرار کارگران، 
مکان های مشخصی در چارچوب مبلمان شهری در نظر 
گرفته شود تا این قشر زحمتکش برای یافتن شغل در سطح 

شهر پراکنده نباشند.
ساختمانی  کارگران  که  نیست  شایسته  افزود:   وی 

ساعت ها در سرما و گرما در کنار برخی میدان های شهر 
بدون هیچ سرپناهی به دنبال کار باشند و اقدام لازم برای 

ساماندهی مکان استقرار آنان صورت نگیرد.
وی ادامه داد: این مساله علاوه بر ایجاد زحمت برای 
کارگران،  به چهره شهر نیز آسیب می زند و بهترین راهکار 
برای حل آن ایجاد مکان های مناسب برای استقرار کارگران 
جویای کار است. کاویانی در بخش دیگری از سخنان خود 
به لزوم ایجاد بازارچه های صنایع دستی در سطح شهر اشاره 
کرد و گفت: وجود بازارچه  باعث آسان شدن فرآیند عرضه 

کالا تولیدشده درکارگاه های کوچک می شود و رونق تولید و 
اشتغال را درپی دارد. وی بیان کرد:  مسیر پیشرفت استان 
درگرو رونق کار و تولید است و ایجاد بازارچه ها در سطح 
شهر می تواند انگیزه تولیدکنندگان را برای فعالیت بیشتر 
افزایش دهد. وی ادامه داد: شهر قم باوجود برخورداری از 
جمعیت بومی قابل توجه و همچنین حضور میلیونی زائران 
و گردشگران از ظرفیت مطلوبی برای راه اندازی بازارچه های 
صنایع دستی و سایر محصولات برخوردار است که باید از 

این موقعیت به بهترین نحو استفاده شود.

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم:

استقرار کارگران درسطح شهر قم ساماندهی شود

طرح:  محمد علی رجبی

زیر چرخ سنگین گرانی!!!


